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روزنامه سیاسی ٬ اقتصادی ٬ اجتماعی و فرهنگی صبح ایران

انتشار تصاویر جنازه قربانیان در رسانه های بین المللی با پروتکل های سختگیرانه و تقریباً ممنوعیت کامل همراه است و اصولی 
جدی در این زمینه وجود دارد اتفاقی که در ایران کمتر جدی گرفته می شود.

به گزارش  مهر، »محمد صرفی« در یادداشــتی درباره محدودیت و ممنوعیت ســختگیرانه انتشار تصاویر جنازه قربانیان در 
رسانه های بین المللی نوشته است که در ادامه می آید:

انتشار تصویر جنازه قربانیان در رسانه های بین المللی دارای پروتکل های خاصی است و درباره آن بسیار سختگیرانه عمل می شود.
بطوری که می توان گفت عملًاً بنا بر ممنوعیت انتشار است. اصولی جدی در این باره وجود دارد که برخی از آنها عبارتند از؛

- پرهیز از خشونت غیرضروری؛ تنها در صورت اهمیت بالا منتشر می شود.
- سانسور یا محو اطلاًعات هویتی؛ برای حفظ حرمت خانواده ها و قربانیان.

- هشدار به مخاطب؛ با عناوینی مثل »هشدار: تصویر دلخراش«.
- نظارت سطح بالا؛ تصمیم انتشار توسط تیم ارشد یا سردبیر اصلی انجام می شود.
- ضرورت توجیه انتشار؛ باید خدمت رسان به آگاهی عمومی باشد، نه شوکه کردن.

- رضایت خانواده قربانی؛ به ویژه در مواردی که هویت قربانی مشخص است.
- رعایت ملاًحظات فرهنگی و قانونی؛ شامل قوانین کشور مربوطه و سنت های فرهنگی.

در ادامه پروتکل های برخی از رسانه های مهم جهان را مرور می کنیم؛
۱- رویترز:

پرهیز از خشونت بی دلیل: تصاویر اجساد تنها در صورت ضرورت خبری منتشر می شوند.
موازنه میان ضرورت خبری و حساسیت انسانی: تصاویر صرفاً در صورتی منتشر می شوند که اطلاًعات حیاتی به مخاطب ارائه 

دهند.
۲- آسوشیتدپرس:

پرهیز از تصاویر شدیداً دلخراش: تصاویر گرافیکی فقط در صورت اهمیت خبری بالا منتشر می شوند و اغلب کراپ یا تار می شوند
:)AFP( ۳- آژانس خبری فرانسه

استفاده اخلاًق محور از تصاویر: فقط در صورت اهمیت برای درک عمومی منتشر می شوند.
احترام به کرامت فردی قربانی: چهره و نشانه های هویتی محو یا سانسور می شوند.

توجیه انتشار: هر تصویر باید دلیل روشنی برای انتشار داشته باشد.
۴- سی ان ان:

هشدارهای محتوای گرافیکی: تصاویر اجساد با هشدار »تماشای با احتیاط« همراه اند.
استفاده از تصاویر از راه دور یا تار شده: از نمای نزدیک پرهیز می شود.

رعایت مقررات پخش: تابع قوانین ایالات متحده درباره ی حریم خصوصی و اخلاًق پخش عمومی است.
۵- الجزیره:

رعایت حساسیت فرهنگی و مذهبی: در انتشار تصاویر کشته شدگان بسیار با احتیاط عمل می شود.
هشدار برای بینندگان و رضایت خانواده در صورت امکان.

توجیه انسان دوستانه: انتشار تصاویر باید در خدمت آگاهی و افشای حقیقت باشد.
۶- نیویورک تایمز:

تصاویر دلخراش فقط در صورت اهمیت بسیار زیاد منتشر می شوند.
تلاًش برای کسب رضایت خانواده در موارد قابل شناسایی.

پرهیز از تحریک احساسات: انتشار تصاویر صرفاً برای اهداف اطلاًع رسانی واقعی.
حال باید پرسید؛

قبل از هر چیز این فیلم چگونه منتشر شده و مسئولیت آن با کیست؟
انتشار آن فیلم هولناک از جسد مرحوم حسین نژاد در بیابان های اطراف تهران بر چه اساس و ضرورتی انجام شده؟

آیا منتشرکنندگان از خانواده مقتول اجازه گرفته بودند؟
منتشرکنندگان این فیلم می دانند با روان خانواده مقتول و هزاران هزار بیننده آن فیلم چه کرده اند؟

با رسانه های بی هویت )و گاه با هویت معلوم( که دست به چنین اقداماتی می زنند چه می توان و باید کرد؟
و چندین و چند سوال دیگر…

مدیرکل راه و شهرســازی اســتان تهران گفت: سقف افزایش 
اجاره بها در تهران ۲۵ درصد اســت و مالکان متخلف در صورت 
عبور از این سقف، با شــکایت مستأجران تحت پیگرد قانونی و 

قرار می گیرند. تعزیرات 
رضا خالقی، مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران در گفتگو با 
مهر از تصویب ســقف نرخ اجاره بها در شهر تهران تا ۲۵ درصد 
خبر داد و گفت: شــورای مسکن استان تهران به استناد قانون و 
بر اساس مطالعات شــورای عالی مسکن که در فروردین ماه به 
ریاست رئیس جمهور تشکیل شد، جلسه کارشناسی برای تعیین 

حداکثر افزایش نرخ اجاره برگزار کرد.
او افزود: بر اساس دستورالعمل ابلاًغی وزارت راه و شهرسازی، 
حداکثــر میزان افزایش نرخ اجاره برای شــهر تهران نســبت 
به سال گذشــته ۲۵ درصد و برای سایر شــهرهای استان که 
جمعیــت بالای ۱۰۰ هزار نفر دارند، همچنین شــهرهای جدید 

استان، ۲۰ درصد تعیین و ابلاًغ شده است.
مدیرکل راه و شهرســازی استان تهران در پاسخ به این پرسش 
که در صورت افزایش بیش از ســقف تعیین شــده توسط مالک، 
چه تبعاتی در انتظار آنها خواهد بود، گفت: این مصوبه یک حق 
قانونی برای مســتأجران ایجاد می کند و در صورت عدم تبعیت 
مالک، مســتأجر می تواند شــکایت خود را بــه مراجع قضائی، 
شورای حل اختلاًف و تعزیرات حکومتی ارائه کند. این موضوع 
در چارچوب قانون ســاماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره قابل 
رسیدگی است و در صورت اثبات تخلف موجر، جرایمی مطابق 

با قانون اعمال خواهد شد.
اجاره دلاری فقط خانه های لوکس

او با اشــاره به گزارش هایی مبنی بر دریافــت اجاره به صورت 
دلاری، اظهــار کرد: بر اســاس بررسی های صــورت گرفته، 
موضوع دریافــت دلاری اجاره صرفاً مربوط به برخی واحدهای 
لوکس در مناطق شــمالی تهران اســت که عمدتاً توسط اتباع 
خــارجی، دیپلمات هــا و مصارف خــاص مورد اســتفاده قرار 

می گیرند.
خالــقی تأکید کرد: اساســاً این نوع معاملاًت هیــچ ارتباطی با 
عموم مردم و بازار اجاره کشور ندارد و تأثیری نیز بر بازار اجاره 
مسکن نداشته و نخواهد داشــت. بررسی های انجام شده نشان 
می دهد تعیین اجاره دلاری به صورت عمومی در ســطح شــهر 
صحت ندارد و تنها در موارد خاص و محدود گزارش شده است

او با اشــاره به آخرین آمارهای رســمی دربــاره وضعیت بازار 
اجــاره افزود: بر اســاس گزارش مرکز آمار، در اردیبهشــت ماه 
امســال، کمترین میزان افزایش نقطه به نقطه اجاره بها در ۳۰ 
ماه گذشــته در استان تهران ثبت شــد که نشان دهنده کاهش 

التهاب در بازار اجاره است.
خالقی در پایان خاطرنشــان کرد: انتظــار ما از مالکان محترم 
این اســت که انصــاف را رعایــت کرده و مطابــق ضوابط، 
بخشــنامه ها و مصوبه اخیر، نســبت به تعیین نرخ اجاره اقدام 
کننــد تا بتوانند نقشی مؤثر در کمک به هم وطنان خود در این 

کنند. ایفا  شرایط 
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فریدون عباسی:

اصلا نگران »اسنپ بک« 
نباشید

نظر پزشکیان درباره پوشش زنان:

نه اجبار حجاب
نه ولنگاری!
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نگاهی به دستورالعمل های رسانه های جهانی و انتشار تصاویر از جنایت

ایران مستثنی است؟
هشدار به مالکان متخلف

سقف افزایش اجاره بها  
۲۵درصد است

1

6

در پی قتل دختر ناخن کاردر پی قتل دختر ناخن کار

تغییر فرایند بررسی صلاحیت رانندگان تغییر فرایند بررسی صلاحیت رانندگان 
تاکسی های اینترنتیتاکسی های اینترنتی

بازداشت آقازاده های صدیقیبازداشت آقازاده های صدیقی
حاشیه های تازه در اطراف امام جمعه موقت تهرانحاشیه های تازه در اطراف امام جمعه موقت تهران

گمانه زنی درباره پاسخ ایران به نامه آمریکا:

اطمینان می دهیم، غنی سازی می کنیم
همدلی| قطار مذاکرات هســته ای میان ایران و آمریکا در ایســتگاهی توقف کرده که احتمال می رود، مانع حرکت آن ایســتادگی دو طرف بر ســر موضع خود درباره غنی-ســازی اورانیوم باشــد. در حالی که نه دو طرف 
مذاکره نه میانجی مورد اعتماد یعنی دولت عمان هنوز هیچ تاریخی برای دور ششــم مذاکرات اعلاًم نکرده اند، اما مقامات ایران و آمریکا مواضع خود پیرامون غنی ســازی را هر روز به طرف مقابل اعلاًم می کنند تا قبل 

2از شروع دور ششــم گفت وگوها حجت خود را تمام کرده باشند.

4

معاون سیاسی رئیس جمهور:

کناره گیری ظریف بر دولت تحمیل شد
معاون اول رئیس جمهور تاکید کرد

پیگیری اصلاحات ساختاری دولت با جدیت
آخرین فرصت برای نجات آنسو فاتی

قربانیان احتمالی در نیوکمپ

حل بحران زیست محیطی امکان پذیر است

فناوری؛ راز بقای 80 میلیون ایرانی
7

6

6
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نظر پزشکیان درباره پوشش زنان:
نه اجبار حجاب، نه ولنگاری!

مســعود پزشــکیان رئیس جمهور درباره اجبــار در حجاب و 
بی حجابی در شــبکه اجتمــاعی ایکس نوشــت: از علی )ع( 
آموخته ایم که رضایت خداوند در گرو جلب رضایت مردم است.

به گــزارش خبرآنلاًین، پزشــکیان درباره اجبــار در موضوع 
حجاب در شــبکه اجتماعی ایکس خود نوشت: »همانطور که 
اجبار حجاب منجر به نارضایتی می شــود؛ ولنگاری، برهنگی 
و هنجارشــکنی نیز مورد پذیرش عموم مردم نیست. از علی 
)ع( آموخته ایــم که رضایت خداوند در گرو جلب رضایت مردم 

است.«

معاون سیاسی رئیس جمهور:
کناره گیری ظریف بر دولت 

تحمیل شد
معاون سیــاسی رئیس جمهور دربــاره کناره گیری محمدجواد 
ظریف بیان کرد: این تصمیم خواســت رئیس جمهور و دولت 

نبوده و از جای دیگر تحمیل شده است.
مهدی ســنایی معاون سیــاسی رییس جمهور در نخســتین 
کنفرانــس بین الملــلی مطالعــات اروپا و آمریکا با اشــاره به 
تحلیل هایی که اخیراً در رسانه ها مطرح و کناره گیری »محمد 
جواد ظریف« با ایلاًن ماسک مقایسه و تحلیل هایی ارائه شد، 
گفت: البته این مقایســه ها بی شباهت هم نیست، ولی واقعیت 
این است که وطن پرستی آقای ظریف، برخلاًف ایلاًن ماسک 
اساســاً مشهود اســت و فهم و شــناخت عمیق او از سیاست 

خارجی و مسائل جهانی، مثال زدنی و شگفت انگیز است.
بنا بر روایت ایرنا، او ادامه داد: بنابراین، ســرمایه اصلی ایشان، 
این از خودگذشــتگی برای منافع و اهداف کشور است و این 
مبالغه نیســت. کشــور هم خادمان خود را، مطمئنم، فراموش 
نخواهد کــرد. البته یک تفاوت دیگر هم این اســت که این 
کناره گیری به خواســت رئیس جمهور یا دولت نبوده، بلکه بر 

دولت تحمیل شد.

حمایت ویژه پزشکیان از خانه 
اندیشمندان علوم انسانی

ســخنگوی دولت در خصوص تخلیه خانه اندیشمندان علوم 
انسانی در شبکه اجتماعی ایکس، مطلبی منتشر کرد.

به گزارش خبرآنلاًین، فاطمه مهاجرانی ســخنگوی دولت، با 
انتشــار پیامی در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »مسئله پیش 
آمده برای خانه اندیشمندان علوم انسانی در جلسه هیات دولت 
مطرح و پیگیری شد. به دســتور رئیس جمهور، اقدامات لازم 
بــرای رفع موانع و حمایت از این نهاد علمی و اندیشــه ورز در 
دســتور کار قرار گرفت. دولت خود را متعهد به پشــتیبانی از 
جریان آزاد فکر،اندیشه و تبادل نظر می داند.« در همین ارتباط 
نیز محمد مهاجری فعال رسانه ای اصولگرا، در شبکه اجتماعی 
ایکس مطلبی را منتشر کرد. او نوشت: »آقای زاکانی در تخلیه 
خانه اندیشــمندان علوم انســانی دقیقاً کاری را کرد که مورد 
انتظار بود. توقع داشــتید فردی که با اندیشــه و اندیشمند سر 
و کار ندارد، رفتار دیگری می کــرد؟ باید خدمت آقای مهدی 
چمران گفت با عملکرد ضعیف ترین شهردار از زمان هوخشتره 

تا امروز، کلاًهتان را بگذارید بالاتر.«

فریدون عباسی:
اصلا نگران »اسنپ بک« نباشید

فریدون عباسی رئیس اســبق ســازمان انرژی اتمی گفت: 
ما نیازیی به کنســرسیوم نداریم چون چرخه ســوخت را از 
مرحله اکتشــاف، اســتخراج، فرآوری، تبدیــل کیک زرد، 
UF۶ و تبدیل به ســوخت همه را در داخل کشــور داریم. 
اگر کشورهایی که عضو آژانس هستند نیاز داشته باشند که 

جمهوری اسلاًمی با آنها همکاری کند.
فریدون عباسی  که ســابقه ریاست بر سازمان انرژی اتمی 
در دولت دهم، ریاســت کمیسیون انــرژی مجلس و عضو 
شورای مرکزی انجمن هســته ای ایران را در کارنامه دارد، 
درباره مذاکــرات و اصرار طرف آمریــکایی بر توقف غنی 
سازی، گفت: بخش کوچکی از دانش و فناوری هسته ای به 
موضوع رادیو اکتیویته ربط دارد، هر کشــوری بخواهد وارد 
این فناوری شود باید در ســایر رشته های فنی، مهندسی و 

علوم پایه پیشرفت کرده باشد.
او در گفتگو با ایرنا افزود: *ما نیازیی به کنســرسیوم نداریم 
چون چرخه سوخت را از مرحله اکتشاف، استخراج، فرآوری، 
تبدیل کیــک زرد، UF۶ و تبدیل به ســوخت همه را در 
داخل کشــور داریم. اگر کشورهایی که عضو آژانس هستند 
نیاز داشته باشند که جمهوری اسلاًمی با آنها همکاری کند 
و بــه آن ها دانــش انتقال دهد یا ما خدمــات تخصصی به 
آن ها صــادر کنیم، ما حاضریم چه با کشــورهای منطقه و 
چه با کشــورهای دورتر در این زمینه همکاری کنیم و هیچ 
محدودیــتی در این زمینه تحت چارچــوب مقررات آژانس 
وجــود ندارد و مــا توانمندی لازم را داریــم؛ ولی اینکه با 
کشورهای دیگر مشــارکت کنیم و در جایی خارج از ایران 
غنی ســازی انجام دهیم امر مطلوبی نیست و حاکمیت ما را 

به خطر می اندازد.
او دربــاره احتمال وضعیت اســنب بک بــرای ایران گفت: 
اســنپ بک در واقع در ســال ۱۳۹۸ اجرایی شــده است. با 
نامه ای که این سه کشور به سازمان ملل نوشتند اسنپ بک 
را شــروع کردند ولی چون ارجاع پرونده به شــورای امنیت 
برای آنها سودی نداشت، این موضوع را یک مقدار به تعویق 
انداختند؛ دلیل عقب انداختن آن هم این بود که چون ایران 
بــه تعهداتش عمل کرده بود، نمی شــد چیــن و روسیه در 
شورای حکام به درخواست این سه کشور رأی منفی بدهند، 
بعد در شــورای امنیت با آنها همــراهی کنند. چون این دو 
کشــور صاحب حق وتو هســتند و مطمئنا به دلیل رایی که 
در شــورای حکام به نفع ایران داده اند در شــورای امنیت 
قطعنامه ضد ایرانی را وتو خواهند کرد و عملاً اســنپ بک 
هیچ کاربردی نخواهد داشــت؛ به این ترتیب از پیگیری آن 
در سال ۱۳۹۸ خودداری کردند. آن موضوع الان باز است و 

ما اصلاً نباید نگران اسنپ بک باشیم.
عباسی افزود: ما باید انســجام داخلی داشته باشیم و مردم 
باید کمک کنند؛ اگر مردم به صحنه بیایند و خواســت آنها 
با حاکمیت همراه باشــد، دشــمنان هیچ کاری نمی توانند 
انجام دهند. می بینیم که در شــرایط فعلی دشــمنان درجه 
یک کشــور یعنی آمریکا و سه کشــور اروپایی بیشتر روی 
افکار عمومی کار می کنند تا مشــکلاًت معیشتی که ناشی 
از خباثت خودشان اســت را به توان هسته ای و موشکی و 
رفتار ما در منطقه ربــط دهند، در صورتی که مردم آگاهند 
و می دانند ما با غرب مشــکل ماهیــتی داریم و چون آنها 

انقلاًب اسلاًمی را نمی پذیرند بهانه جویی می کنند.
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نظر ظریف درباره رابطه با چین و 
روسیه:

کسی خودش برای ما را 
نخواهد کشت

وزیر پیشین امور خارجــه گفت: من به رابطه با روسیه و چین 
اعتقاد دارم اما باید این را درک کنیم که کسی برای ما خودش 
را نخواهد کشــت باید بفهمیم که منافع مان را فدای دیگران 

نکنیم.
به گــزارش منیبان، »محمدجــواد ظریــف« در »کنفرانس 
بین المللی مطالعات آمریکا و اروپا« گفت: مطالعه اروپا و آمریکا 
برای ایران مهم اســت تا رابطه خود را با این دو بازیگر تنظیم 

کند.
ظریف مشکل اصلی امروز را کاستی و نقص شناختی از سوی 
هر دو طرف دانست و گفت: این شناخت غلط باعث داوری های 
اشتباه و در نتیجه سیاست های غلط شده است. این کنفرانس ها 
بــه فهم بهتر کنش های جهانی و نقش هریک از کنشــگران 
کمــک خواهد کرد و از این نظر مهم اســت و قدردان برگزار 

کنندگان آن هستم. 
وی با اشاره به اینکه معتقدم جهان امروز جهان پساقطبی است 
و تحولی پس از فروپاشی اتحاد شــوروی شــروع شد، گفت: 
برخی شــروع جهان جدید را به عنوان پیروزی غرب و لیبرال 
دموکراسی تصور کردند اما این تصور پیش داورانه است و این 
فروپاشی شکســت شرق بود نه پیروزی غرب. غرب به اشتباه 
این را پیــروزی تلقی کرد و به ویژه آمریکا با اســتناد به این 
پیروزی، در نهایت در سیاست نظامی  گری شکست خورد. این 
به معنای این نیست که آمریکا قدرت بزرگی نیست اما قدرت 

آمریکا به عنوان هژمون بین الملل شکست خورده است.
رئیــس پیشین وزارت خارجــه خارجه تاکید کــرد: فروپاشی 
شوروی شکست شــرق بود، نه پیروزی غرب؛ و این دو الزاماً 
یکی نیستند، چون بازی در دنیا، بازی حاصل جمع صفر نیست 
که شکســت یکی، پیروزی دیگری تلقی شــود. آمریکا قطعاً 
شکســت خود را پیروزی تصور کرد و تلاًش شد این پیروزی 
نهادینه شــود مخصوصاً از سوی ایالات متحده که با سیاست 
غلط نظامی گری که در فاصله بین سال ۱۹۹۱ میلاًدی تا سال 
۲۰۰۶ دنبال کرد، یک شکست قابل توجه را متحمل شد. خود 
آمریکا نیز به این شکســت در گزارش  همیلتون که در سال 
۲۰۰۶ به دستور کنگره آمریکا منتشر شد، اعتراف کرد؛ گزارشی 
که بیان می داشت سیاست نظامی گری سیاستی نبوده که بتواند 
آن پیروزی مفروض و موهوم را نهادینه کند و جایگاه آمریکا را 

به عنوان تنها ابرقدرت حفظ کند.
ظریف با اشــاره به اینکــه قدرت آمریــکا به عنوان هژمون 
بین الملــلی قابل تثبیــت نبود، چون اصلًاً شــرایطی که به 
فروپاشی شرق انجامید، همان شرایطی بود که دیگر هژمون 
را برنمی تابید، گفت: معتقدم این شــرایط ادامه خواهد داشت 
و هژمون، نه در ســطح جهانی و نه در سطح منطقه ای، قابل 
بازسازی نیست. بنابراین هزینه هایی که ایالات متحده در این 
زمینه کرد و هزینه هایی که دیگران در سطح منطقه متحمل 
شــدند، همه محکوم به شکســت بودند و هستند. لذا با این 
نگاه، به نظر من بعد از فروپاشی اتحاد شــوروی و آغاز جهان 
پسا جنگ ســرد، یک توهم »جهان تک قطبی« ایجاد شد و 
تلاًشی برای تقویت این جهان تک قطبی از ســوی آمریکا و 
اروپایی ها شکل گرفت. در این فضا، اروپایی ها تلاًش کردند 
در حوزه ای که توان داشــتند، با آمریــکا رقابت کنند؛ نه در 
حوزه هایی که معتقد بودند آمریکا برتری قطعی دارد. معتقدم 
تصمیم درستی بود که اروپا، چین و حتی روسیه اتخاذ کردند 
کــه وارد رقابت نظامی با آمریکا نشــوند و ایــن را ما کاملًاً 

مشاهده می کنیم.
وی با اشاره به اینکه این به معنای آن نیست که چینی ها اصلًاً 
هزینه نظامی نکردند؛ حتمــاً هزینه کردند، حتی در حدی که 
بتوانند بالون بفرســتند روی ایالات متحده و جاسوسی کنند، 
گفت: اما وقتی بالون چیــنی را گرفتند، با آمریکا اعلاًم جنگ 
نکرد بلکه اعلاًم کرد که اشــتباه شــده و بالون راه خود را گم 
کرده اســت! یعنی نخواســتند وارد درگیری نظامی با آمریکا 
شوند. اروپا و حتی روسیه نیز همین طور بود؛ روسیه یک دوران 
طولانی برای همکاری با آمریکا تلاًش کرد و حتی می خواست 
عضو ناتو شود اما در دوره بعد، با شکست آن تصور که روسیه 

می تواند همراه آمریکا باشد، مسیر جدیدی آغاز شد.
ظریف با اشاره به اینکه چینی ها در این رقابت جدید به ترتیب، 
وارد رقابت تجاری، صنعتی و سپس نوآوری شدند، گفت: امروز 
چینی هــا وارد حوزه نوآوری شــده  و اعلاًم می کنند که ما در 
پلتفرم با آمریکا رقابت می کنیم؛ نــه در حد کپی برداری بلکه 

در سطح تولید.

معاون اول رئیس جمهور تاکید کرد

پیگیری اصلاحات ساختاری 
دولت با جدیت 

معاون اول رئیس جمهور جلســه شورای عالی راهبری برنامه 
هفتم گفت: برنامــه اصلاًحات ســاختاری اقتصادی دولت و 
همچنین برنامه های رفع ناترازی های کشور با جدیت پیگیری 

می شود.
به گزارش ســایت دیده بان ایران؛ سیزدهمین جلســه شورای 
عــالی راهبری برنامه هفتم پیشــرفت صبح روز دوشــنبه به 
ریاســت محمدرضا عارف معــاون اول رئیس جمهور برگزار و 
گزارش بســته اجرایی »تحول نظام بانکی و رفع ناترازی نظام 
بانــکی« و همچنین »رفع ناترازی بودجه« در چارچوب برنامه 

هفتم پیشرفت ارائه شد.
عارف در این جلســه با اشــاره به برنامه ها و تلاًش های بانک 
مرکزی و ســازمان برنامه و بودجه در راســتای »تحول نظام 
بانکی و رفع ناترازی نظــام بانکی« و همچنین »رفع ناترازی 
بودجه« ذیل برنامه هفتم پیشرفت تاکید کرد: برنامه اصلاًحات 
ســاختاری اقتصــادی دولــت و همچنیــن برنامه های رفع 
ناترازی های کشــور در حوزه های مــالی، اقتصادی و انرژی و 
ســایر زمینه ها در کنار قانون برنامه هفتم پیشــرفت با جدیت 

پیگیری می شود.
در این جلســه برنامه عملیاتی پیشــنهادی بانک مرکزی در 
حوزه تنظیم گری و نظارت در چارچوب بســته اجرایی تحول 
نظام بانکی و رفع ناترازی نظام بانکی در سال ۱۴۰۴ در قالب 
برنامه هفتم پیشرفت ارائه، بحث و تصمیم گیری شد که اصلاًح 
ســاختار مالی مؤسســات اعتباری دولتی و غیردولتی، اصلاًح 
ســاختار ترازنامه شــبکه بانکی از طریق واگذاری دارایی های 
مــازاد، رفع ناترازی نقدینگی شــبکه بانکی، اصلاًح ســاختار 
ســهامدار مؤسسات اعتباری، نظارت کامل و فراگیر مؤسسات 
اعتباری و ساماندهی مؤسسات و بازارهای غیر متشکل دولتی، 
رفع ناترازی درآمد و هزینه در خصوص بانک ها و مؤسســات 
ناتراز و افزایش شــفافیت در گزارشگری مالی بانک ها از جمله 
اقدامات بانک مرکزی در سال جاری در چهارچوب این برنامه 

عملیاتی خواهد بود.
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همدلی| قطار مذاکرات هسته ای میان ایران و آمریکا 
در ایســتگاهی توقف کرده که احتمــال می رود، مانع 
حرکت آن ایستادگی دو طرف بر سر موضع خود درباره 
غنی-سازی اورانیوم باشــد. در حالی که نه دو طرف 
مذاکره نه میانجی مورد اعتماد یعنی دولت عمان هنوز 
هیچ تاریخی برای دور ششــم مذاکرات اعلاًم نکرده 
انــد، اما مقامات ایران و آمریــکا مواضع خود پیرامون 
غنی ســازی را هر روز به طرف مقابل اعلاًم می کنند 
تا قبل از شــروع دور ششم گفت وگوها حجت خود را 

تمام کرده باشند.
در این میان آژانس بین المللی انرژی اتمی به مدیرکلی 
رافائل گروسی با انتشــار بیانه-هــایی این وضعیت را 
تشدید می کند. از سوی دیگر آمریکایی ها نیز با ارسال 
پیشنهادی مکتوب که توســط وزیر امورجه عمان به 
دست مقامات ایران رسید، نظرات خود را اعلاًم کردند 
و در انتظــار نظر نهــایی ایران مانده انــد. نظری که 

می تواند سرنوشت مذاکرات را مشخص کند.
روز گذشــته خبرگزاری تسنیم در این باره خبر داد که  
ایران طی دو روز آینده رســما به پیشنهاد آمریکا برای 
توافق با ایران پاسخ خواهد داد و این پاسخ به صورت 
مکتوب و از مجاری دیپلماتیک خواهد بود. به نشــوته 
این خبرگزاری شــنیده شده ایران در پاسخ به آمریکا، 
پیشنهادی را برای توافق مطرح خواهد کرد که در آن 
ضمن حفظ اصل غنی سازی در خاک ایران، اقداماتی 
از ســوی ایران برای رفع نگرانی ها و ادعاهای آمریکا 
در ازای رفع موثــر تحریم  ها مطرح خواهد کرد. ایران 
همچنین آمــادگی خود را برای برگــزاری دور بعدی 
مذاکرات غیرمستقیم با آمریکا در صورت حفظ خطوط 

قرمز ایران، اعلاًم خواهد کرد.
ســخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلاًمی ایران نیز 
روز گذشته با اشــاره به این موضوع با تاکید بر اینکه 
»طرح پیشــنهادی آمریکا برآیند پنــج دور مذاکرات 
غیر مســتقیمی که بین ایران و آمریکا صورت گرفته، 
نیست« در پاسخ به ســوالی در مورد طرح پیشنهادی 
ایران نیز گفت: »ما طرح پیشــنهادی خود را از طریق 

عمان ارائه می کنیم.«
اســماعیل بقائی همچنین در پاسخ به سوال خبرنگار 
دیگــری در ارتباط با اظهارات چنــد تن از نمایندگان 
مجلس در مورد فعالیت های هسته ای ایران گفت: »در 
یک کشوری که رســانه ها و افراد مواضع خود را بیان 
می کنند، غیر طبیعی نیست که ما دیدگاه های مختلف 
را بشنویم ولی آن چیزی که مشخص است این است 
که فعالیت های هسته ای ایران صلح آمیز است و ما بارها 

آن را از طریق مراجع رسمی کشور اعلاًم کرده ایم.«
وی افــزود: »حتی اگر بخواهیم گــزارش اخیر آژانس 
را نیــز مبنا قرار دهیم در این گــزارش نه صحبتی از 
عدم پایبنــدی و نه صحبتی از انحــراف فعالیت های 
ایران از مسیر صلح آمیز مطرح شــده است، البته این 
گزارش مشکلاًت زیادی دارد. سیاسی است و با هدف 
بهانه سازی تهیه شده است، ولی در آن گزارش نیز بر 
صلح آمیز بودن برنامه های هســته ای ایران تاکید شده 

است.«
ســخنگوی وزارت خارجه جمهــوری اسلاًمی ایران 
افزود: »طرح پیشنهادی ایران طرحی معقول، متوازن و 
منطقی است و به مقامات آمریکایی توصیه می کنیم که 
این طرح را قدر بدانند و آن را مبنای نظر قرار دهند.«

روز گذشته اکونومیست درباره تازه ترین گزارش آژانس 
بین المللی انرژی هسته ای نوشت: در تازه ترین گزارش 
آژانس آمده اســت که ایران بیــش از ۴۰۰ کیلوگرم 

اورانیوم با غنای ۶۰ درصد غنی ســازی کرده اســت؛ 
میزانی که اگر بیشتر تا ســطح تسلیحاتی غنی سازی 
شود، برای ساخت تقریباً ده بمب هسته ای کافی خواهد 
بود. این ذخیره از ماه فوریه ]اسفند[ تاکنون حدود ۵۰ 

درصد افزایش یافته است.
اکونومیست ادامه داد: دولت های اروپایی و آمریکا قصد 
دارند از شــورای حکام بخواهند ایران را مورد سرزنش 
رســمی قرار دهد. ایران هشدار داده که چنین اقدامی 
یک »اشــتباه« خواهد بود. در همین حال، مناقشه ای 
دیگر در افق دیده می شود. اوایل امسال دونالد ترامپ 
به ایران ضرب الاجل دوماهه ای برای مذاکره بر ســر 
یک توافق هســته ای جدید داد؛ توافقی که جایگزین 
برجام شــود؛ توافقی که او در سال ۲۰۱۸ از آن خارج 
شد. به گفته ترامپ، این ضرب الاجل روز ۱۲ ژوئن )۲۳ 

خرداد( به پایان می رسد.
اکونومیســت ادامه داد: از مــاه آوریل تاکنون پنج دور 
مذاکره بی نتیجــه میان آمریکا و ایران برگزار شــده 
است. دو طرف همچنان بر سر مسئله ادامه غنی سازی 
اورانیــوم توســط ایــران در چارچوب توافــق جدید، 

اختلاًفات عمیقی دارند.
در همین ارتباط مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
روز گذشته در سخنرانی خود در نشست شورای حکام 
آژانس از آمریکا خواســت برای تداوم تضمین ماهیت 
صلح آمیز برنامه هســته ای ایران از ســوی آژانس در 
مذاکرات غیرمســتقیم با ایران برای دســت یافتن به 

توافقی هسته ای از هیچ تلاًش فروگذار نکند. 
»رافائل گروسی« مدیــرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در ســخنرانی آغازین خود در نشست ماه ژوئن 
شــورای حکام با اشــاره به گزارش فصلی خود درباره 
نظارت و راســتی آزمایی در ایران از آمریکا خواست در 
مذاکرات غیرمســتقیم با ایران درباره برنامه هسته ای 
آن »از هیــچ تلاًشی فروگذار نکنــد«، چراکه آژانس 
بین الملــلی انــرژی اتمی قادر نخواهــد بود »ماهیت 
منحصرا صلح آمیز« برنامه هســته ای ایران را تضمین 
کند. گروسی همچنین در پی گزارش خود مبنی بر این 
که ایران هنوز در حال تولید اورانیوم غنی شده با خلوص 

بالا اســت، مدعی شد که ایران مواد لازم برای دست 
یافتن به سلاًحی هسته ای را دارد.

او همچنیــن گفت: »من در ماه های گذشــته، به طور 
نزدیک و فشــرده با جمهوری اسلاًمی ایران و ایالات 
متحده آمریکا از طریق رایزنی های فعال در حمایت از 
مذاکرات دوجانبه آن ها، به منظور دست یافتن به توافقی 
متقابل که ماهیت صلح آمیز برنامه هســته ای ایران را 

تضمین کند، همکاری کرده ام.«
به نوشــته ایرنا، وی با اشاره به سفر اخیرش به مصر و 
دیدار با مقام های ارشــد این کشور و وزیر امور خارجه 
ایران افزود: »از مصر به خاطر مشارکت سازنده اش در 
این زمینه سپاسگزارم. آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
این موضوع دشــوار و حساس نقشی مهم و بی طرفانه 
ایفــا می کند و در تأیید هرگونــه توافق جدید، نقشی 

غیرقابل جایگزین خواهد داشت.«
مدیرکل آژانس در ادامه ضمن ارائه گزارش جدید خود 
درباره برنامه هســته ای ایران گفت: »گزارش سه ماهه 
من درباره »توافقنامــه پادمان های معاهده ان پی تی با 
جمهــوری اسلاًمی ایران« اکنون در برابر شماســت. 
این گزارش، در پاســخ به قطعنامه نوامبر سال گذشته 
شــورای حکام، یک ارزیابی جامع و به روزرسانی شده 
درباره مســائل حل نشده گذشــته و کنونی مربوط به 

برنامه هسته ای ایران ارائه می کند.«
وی بــا تکرار ادعاهای گذشــته درباره کشــف ذرات 
اورانیوم در اماکنی که به گفته او، پیش تر اعلاًم نشــده 
بود، در اظهاراتی مدعی شــد:  »ایران یا به ســؤالات 
آژانس پاسخ نداده، یا پاسخ های فنی معتبر ارائه نکرده 
است.« گروسی سپس ادعا کرد: »آژانس در موقعیتی 
نیســت که بتواند تعیین کند آیا این مواد هســته ای 
همچنان خارج از چارچــوب پادمان ها باقی مانده اند یا 

خیر.«
او همچنین مدعی شــد که تصمیم ایران برای توقف 
اجــرای کــد اصلاًحی ۳.۱ توافقنامــه پادمان موجب 
کاهش توانایی آژانس برای راستی آزمایی ماهیت کاملًاً 
صلح آمیز برنامه هسته ای ایران شده است و این اقدام 
همچنین مغایر با تعهدات حقوقی ایران مندرج در ماده 

۳۹ توافقنامه پادمان ها و ترتیبات فرعی آن است.
گفتنی اســت، بند موســوم به کد اصلاًحی ۳.۱ ایران 
را ملزم می کنــد قبل از تصمیم گیری برای ســاخت 
یک تأسیسات جدید هســته ای آژانس را مطلع کرده 
و اطلاًعات طراحی اولیه آن را در اختیار این نهاد قرار 
دهــد. جمهوری اسلاًمی ایران پیش تر اعلاًم کرده که 
اجرای ایــن بند را به دلیل خــروج غیرقانونی آمریکا 
از برجام و بر اســاس قانون اقــدام راهبردی برای لغو 
تحریم ها و صیانــت از منافع ملت ایران متوقف کرده 

است.
مدیرکل آژانس ادعا کرد: »انباشــت سریع اورانیوم با 
غنای بالا، همان طور کــه در گزارش دیگر من تحت 
عنوان »راســتی آزمایی و نظارت در جمهوری اسلاًمی 
ایران در پرتو قطعنامه ۲۲۳۱ )۲۰۱۵( شــورای امنیت 
ســازمان ملل متحد« آمده، بسیار نگران کننده است و 
بر پیچیدگی موضوعــاتی که توصیف کردم می افزاید. 
با توجه به پیامدهای بالقوه اشــاعه، آژانس نمی تواند 
انباشــت بیش از ۴۰۰ کیلوگرم اورانیوم با غنای بالا را 

نادیده بگیرد.«
وی ادعــا کرد: »مــن از ایران می خواهــم که فوراً و 
به طور کامل و مؤثر بــا آژانس بین المللی انرژی اتمی 
همکاری کند. مگر و تا زمانی که ایران به آژانس برای 
حل مســائل باقیمانده در حوزه پادمان ها کمک نکند، 
آژانس در موقعیتی نخواهد بود که اطمینان دهد برنامه 

هسته ای ایران صرفاً صلح آمیز است.«
گروسی افــزود: »من معتقدم که تنهــا راه پیش رو از 
مسیر یک راه حل دیپلماتیک می گذرد که به طور قوی 
با ترتیبات راســتی آزمایی آژانس پشــتیبانی شود. من 
همچنان از ایالات متحده و ایران حمایت و تشــویق 
خواهم کرد تا نهایت تلاًش خــود را به کار گیرند و با 
درایت و شــجاعت سیاسی، این رونــد را به نتیجه ای 

موفقیت آمیز برسانند.«
وی در پایــان مدعی شــد: »تثبیــت وضعیت برنامه 
هسته ای ایران تأثیری فوری خواهد داشت و خاورمیانه 
را یــک گام بزرگ به صلح و رفــاه نزدیک تر خواهد 

کرد.«
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گمانه زنی درباره پاسخ ایران به نامه آمریکا:

اطمینان می دهیم، غنی سازی می کنیم

همدلی| در حالی که دو هفتــه پیش آیت الله کاطم 
صدیــقی در خطبه های نماز جمعــه در تجلیل از سید 
ابراهیــم رئیسی گفته بود که او پــس از ماجرای باغ 
ازگل از وی حمایت کرده بود، مشخص شده که هنگام 
ایراد این ســخنان صدیقی دو تن از پسرانش به اتهام 
»اتهام تخلفات و زدوبندهای مختلف« از سوی دستگاه 
قضایی یازداشت شدند. موضوعی که مورد تایید او نیز 
قــرار گرفت و در گفت و با تســنیم تأکید کرد: »حدود 
یک هفته پیش فرزندم با دســتور قضایی بازداشــت 
شــده و هم اکنون در بازداشت به سر می برد تا دستگاه 
قضایی مراحل بررسی اتهام را طی کند.« او اضافه کرد: 
»همه باید حافظ قانون باشند، اگر قانون درباره فرزندم 
تصمیمی بگیرد، تابع قانون هستم، زیرا همواره خود را 
حافظ قانون دانسته ام؛ اگر اتهامی که منتسب کرده اند 
درست باشــد و ثابت شــود، طبق قانون باید برخورد 
شود.« حدود دو ســال پیش بود که یک روزنامه نگار 
فاش کرد که یک قطعه زمینی متعلق به اموال عمومی 
به قیمــت ۱۰۰۰میلیارد تومــان در »ازگل« یکی از 
گران ترین مناطــق تهران به طور غیرقانــونی به نام 
شرکتی سند خورده که فرزندان آیت الله کاظم صدیقی 
صاحبان آن هستند. صدیقی چند روز بعد در ۲۷ اسفند 
۱۴۰۲ در نامه ای خطاب به دادســتان تهران ادعا کرد 
شخصی که سابقاً مورد اطمینان او بود و مسئولیت هایی 
نیز در شــرکت بر عهده داشــته با جعل امضایش این 
ملک ۴۲۰۰ متری واقع در شــمال تهران را به شرکت 
او منتقل کرده اســت. او از قوه قضائیه درخواست ورود 
جدی در مسئله را داشت. اگرچه چندی بعد اعلاًم شد 
کــه او زمین را پس داده اســت، اما در اوایل فروردین 
۱۴۰۳اعلاًم شد که صدیقی شخصاً سند انتقال ملک را 
در دفترخانهٔ اسناد رسمی امضا کرده و »جعل امضا« در 

مفاد و اساس نامه موسسه صورت نگرفته است.
علیرغم افشــای این موضوع اما حضــور صدیقی در 
یکی از مهــم ترین ارکان نظما یعــنی نمازط جمعه 

تهران ادامه پیدا کــرد واو همواره خود را در این ماجر 
بیگناه و مرد اتهام  توصیف کرده است. اما روز گذشته 
یک بار دیگــر این موضوع را در کانون توجه قرار داد. 
خبرگزاری فارس خبر داد که دو هفته پیش، دو پســر 
حجت الاسلاًم صدیقی به اتهام تخلفات و زدوبندهای 
مختلف توسط مراجع قضایی دستگیر شدند. به نوشته 
این خبرگزاری یک منبع آگاه ضمن بیان این خبر گفت: 
»پرونده متهمان با دقت و حســاسیت ویژه ای در حال 
پیگیری اســت و دستگاه قضایی مصمم است تا بدون 
تأثیرپذیری از جنجال های رسانه ای، به صورت کاملًاً 

تخصصی و مستقل به این پرونده رسیدگی کند.«
این منبع تأکیــد کرد: »نظام جمهــوری اسلاًمی در 
برخورد با فســاد کوچکترین گذشتی ندارد و همانگونه 
که بارها شاهد بوده اید، بدون ملاًحظه شخص یا گروه 
خــاصی، با متخلفان برخورد قاطع خواهد شــد. نتایج 
نهایی پس از تکمیل مراحل قانونی، به صورت رسمی 

اعلاًم می شود.«
روز گذشــته انتشار بخشی از ســخنان حجت الاسلاًم 
محسنی اژه ای رئیس قوه قضاییه نیز در ارتباط با همین 
موضوع ارزیابی شد. محسنی اژه ای در جمع همکارانش 
در شواری عالی قضایی که کاظم صدیقی نیز عضو آن 
است، گفت: »ما باید هم از مجموعه مان صیانت کنیم 
و هم از خودمــان صیانت کنیم. برای خانواده مان باید 
وقت بگذاریم هم خانواده کاری و هم خانواده فردی.« 
او ادامه داد: »اگر برای افراد خانواده وقت نگذاریم بعدها 

باید وقت بیشتری بگذاریم و جبران کنیم.« 
خبرفــوری این باره نوشــت: از نــکات جالب توجه 
شــورایعالی قضایی نوزدهم خرداد ماه، انتشار تصویر 
یک صندلی خالی در جلســه بوده است که البته مرکز 
رسانه قوه قضاییه در مورد آن توضیحی من باب حضور 
یا عدم حضور حجــت الاسلاًم کاظم صدیقی در خبر 

مکتوب و تصویری خود ارائه نکرده است. 
خبرانلاًین در این باره نوشت: هنوز اطلاًعات بیشتری 

از علت دستگیری فرزندان صدیقی منتشر نشده است. 
نام آن ها یک بار دیگر در جریان پرونده معروف به باغ 
ازگل نیز شنیده شــده بود. در حال حاضر این پرسش 
از سوی رسانه ها و کاربران در فضای مجازی پرسیده 
می شــود که علت دستگیری پسران امام جمعه موقت 
تهــران، زدوبندهایی مانند پرونده باغ ازگل اســت یا 

علت های بزرگ تری دارد.
در این میان بــرخی کاربران در فضای مجازی تلاًش 
کردند که فضای ایجاد شــده پس از انتشار این خبر را 
تلطیف کنند. از جملــه این که احتمالُا حجت الاسلاًم 
صدیقی از این ماجرا بی خبر است و نباید کار فرزندان را 
به حساب او گذاشت. در مقابل عده ای دیگر از کاربران 
معتقدند امکان عدم اطلاًع صدیقی از این مسائل وجود 
دارد اما اگر این افراد فرزندان شــخصیت قضایی مانند 
کاظم صدیقی نبودند، شــاید فضایی برای ورود به این 

دست زدوبندها برای آنان به وجود نمی آمد.
پس از انتشار این خبر، بعضی اظهارات کاظم صدیقی 
در ســخنرانی ها و همچنین خطبه های نماز جمعه در 
شبکه های اجتماعی بازنشر شد. از جمله صحبت هایی 
که صدیقی روز ۱۰ خرداد در نماز جمعه تهران، راجع به 
دلجویی و نوازش او توسط مرحوم سیدابراهیم رئیسی 
پــس از ماجرای باغ ازگل مطرح کرد. کاربران توجه ها 
را به ایــن نکته جلب کردند که این صحبت ها پس از 

بازداشت فرزندان صدیقی مطرح شده است.
ایــن بخش از خطبه های ۲۹ بهمن ۱۳۹۵ صدیقی نیز 
مورد توجه قرار گرفــت: »خانواده ها باید فرزندان خود 
را از فســاد حفظ کرده و از ارتباط آن ها با افراد آلوده و 
شبکه های جهنمی جلوگیری کنند چرا که این رسالت 
از مسؤولیت هایی است که قرآن بر والدین الزامی کرده 

است.« 
برخی کاربران نیز به مسئولیت صدیقی در ستاد امر به 
معروف و نهی از منکر طی ۷ سال گذشته توجه نشان 
دادند و البته ســوابق قضایی صدیقی طی ســال های 

گذشــته نیز مورد توجه قرار گرفت. پس از بازداشــت 
فرزندان محمد مصدق کهنموئی، معاون اول سابق قوه 
قضائیه، صدیقی دومین مقام ارشد دستگاه قضایی است 
که در این سال ها با پرونده فرزندانش روبه رو می شود.

در همین ارتباط  سکینه سادات پاد عضو کمیته پیگیری 
ناآرامی های ۱۴۰۱ درباره فســاد پسران کاظم صدیقی 
در شــبکه اجتماعی ایکس خود نوشــت: »از برخورد 
مؤمنانــه و بدون تبعیض قوه محترم قضائیه با برادران 
صدیقی تشکر می کنم.« سیدمحمدعلی ابطحی فعال 
سیاسی اصلاًح طلب نیز با انتشــار مطلبی در شــبکه 
اجتماعی ایکس با هشــتگ »کاظم صدیقی« نوشت: 
»شفافیت، سلاًمت، پشتکار و شــجاعت آقای اژه ای 
می تواند الگوی حکمرانی شایســته ای را ترویج دهد.

رییس قوه قضایی به تناسب شغلش قاعدتا نباید مورد 
احترام و اعتماد باشد، اما اژه ای هست. برای مبارزه بی 
تبعیض با فســادهای مسئولان و وابستگانشان باید از 

او تقدیر کرد.«

حاشیه های تازه در اطراف امام جمعه موقت تهران

بازداشت آقازاده های صدیقی
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سخنگوی سازمان امور مالیاتی:
۴۵ درصد تولید ناخالص داخلی 

ایران معاف از مالیات است
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی گفت: طبق مطالعات انجام 
شده درباره میزان معافیت ها و یا عدم مشمولیت های مالیاتی در 
کشورمان، حدود ۴۰ تا ۴۵ درصدِ تولید ناخالص داخلی مشمول 
مالیات نیست و این عدد از اقتصاد معاف از مالیات است که این 

عدد در بسیاری از کشورها کمتر از ۱۰ درصد است.
مهدی موحدی، سخنگوی ســازمان امور مالیاتی در گفت وگو 
با خبرنــگار اقتصادی ایلنا درباره اقدامات این ســازمان برای 
ســاماندهی معافیت های مالیاتی اظهار داشت: طبق مطالعات 
انجام شــده درباره میزان معافیت ها و یا عدم مشــمولیت های 
مالیاتی در کشــورمان، حدود ۴۰ تــا ۴۵ درصدِ تولید ناخالص 
داخلی مشــمول مالیات نیســت و این عدد از اقتصاد معاف از 
مالیات اســت که این عدد در بسیاری از کشورها کمتر از ۱۰ 

درصد است.
وی ادامه داد: در ایران حداقل ۳ برابر برخی از کشورهای پیشرو 
این بخش از تولید ناخالص داخلی معاف از مالیات است که رقم 

بالایی محسوب می شود.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت: البته اگر فقط معافیت ها 
را در نظــر بگیریم و نه  عدم مشــمولیت های قانونی؛ این عدد 
قابل توجه تر خواهد بود، در ســال ۱۴۰۰ پژوهش هایی انجام 
شــده که بر اساس نتایج آن، به اندازه ۳۰۰ همت صرفا درآمد 
مالیاتی از دست رفته داشته ایم که البته معافیت مالیاتی از این 

عدد بیشتر است.
موحدی با اشــاره به مــوارد معافیت های مالیــاتی که نیاز به 
ســاماندهی دارد، افــزود: معافیت های مالیــاتی مناطق کم 
برخوردار و کمتر توسعه یافته، معافیت های مالیاتی مناطق آزاد، 
شــهرک های صنعتی و… مواردی از این دست معافیت های 
مالیاتی هســتند که سهم قابل توجهی در معافیت ها دارند و در 
نوع فعالیت های کســب و کار هم مواردی وجود دارد که بنابر 
حکم قانون مشمول مالیات می شود مانند فعالیت های نهادهای 
فرهنگی. همچنین در نوع درآمدی کســب می شود مانند سود 
سپرده بانکی، معافیت مالیاتی برای اشخاص حقیقی و حقوقی 
وجــود دارد بنابراین با توجه به این موارد، معافیت های مالیاتی 
شــامل طیف های مختلفی می شــود که می توان در آیتم های 

مختلف آن ها را طبقه بندی کرد.
وی با اشــاره به امکان شناســایی میزان معافیت های مالیاتی 
اظهار داشــت: اینکه یک فرد حقیــقی و حقوقی از چه میزان 
معافیت مالیاتی برخوردار شــده و چه میزان درآمد کسب کرده 
در اظهارنامه مالیاتی آن ثبت می شــود و این اعداد از هم کسر 
می شوند بنابراین به نوعی قابلیت مشخص کردن معافیت های 
مالیــاتی و خروجی گرفتن از آن وجود دارد و از همین خروجی 

گیری در سال ۱۴۰۰ به عدد ۳۰۰ همت رسیدیم.
ســخنگوی ســازمان امور مالیــاتی گفت: برای ســاماندهی 
معافیت هــای مالیــاتی لایحــه ای تحت عنوان ســاماندهی 
معافیت ها و مشــوق ها را تهیه کرده ایم که این لایحه در کنار 
سایر موارد مانند قانون مالیات جمع درآمدها به اصلاًحاتی نیاز 
داشــت. این لایحه در دولت گذشته به مجلس رفت و دوباره 
در دولت جدید دوباره به دولت برگشــت تا برخی از اصلاًحات 
انجام شود و در دولت چهاردهم متناسب به اصلاًحات، لایحه 

جدید شکل گرفت.
موحدی درباره پیگیری ها درباره وضعیت این لایحه در مجلس 
ادامه داد: کمیسیون اقتصادی مجلس باید برای بررسی لایحه 
وقت بگذارد و لایحه در کمیسیون اقتصادی در حال رسیدگی 

است.

مشاور عالی وزیر صمت مطرح کرد؛

مانع بازگشت فرش های ایرانی 
از آمریکا می شوند

مشــاور عالی وزیر و رئیس شورای عالی راهبری فرش 
دســتبافت کشــور خبر از افول صادرات در حوزه فرش 
دستباف ایرانی داد و گفت: از صادرات ۱۰ میلیارد دلاری 

در حوزه فرش به صادرات ۲ میلیون دلاری رسیدیم.
به گزارش خبرنگار ایلنا، یحیی آل اسحاق، مشاور عالی 
وزیر و رئیس شورای عالی راهبری فرش دستبافت کشور 
در نشست خبری که به مناســبت بزرگداشت روز ملی 
فرش برگزار شد، گفت: فرش از محدود موضوعاتی است 

که تمام اقوام در آن شریک است.
وی افــزود: فرش مربوط به محروم ترین قســمت های 
کشور اســت. از نظر میزان صادرات، در طول سال های 
۷۲ تا ۷۶، ۲ میلیارد دلار صادرات فرش داشــتیم که به 
قیمت امروز، ۱۰ میلیارد دلار صادرات می شــود. این در 
حالی اســت که این میزان در حال حاضر به ۴۰ میلیون 

دلار کاهش یافته است.
مشــاور عالی وزیر صنعت با اشاره به اشتغال این حوزه، 
گفت: ۲ میلیون نفر در رشــته های طراحی، بافت، رنگ، 
بازاریابی و... فرش به طور مســتقیم و حدودا ۵ میلیون 

غیرمستقیم شاغل هستند.
آل اسحاق با اشاره به اهمیت بحث هنری فرش، گفت: 

فرش هنر باقیمانده از نسل ایرانی است.
وی ادامه داد: این در حالی است که فرش دستباف ایرانی 
نتوانســت با نوع تحولات در دنیا متناسب با شرایط روز 

معماری جهانی خود را تغییر دهد.
مشاور عالی وزیر صمت با گلاًیه از کم توجهی، کم لطفی 
و نگاه سیاسی به عقبه فــرش در دولت های مختلف و 
مشــکلاًت صادرکنندگان در حوزه رفع تعهد ارزی این 
حوزه گفت: متاسفانه در حال حاضر اجازه ورود فرش های 
ایرانی که در آمریکا مانده را نمی دهند. مراجعاتی در سفر 
به کرمان داشتم که فردی آمده بود و می گفت فرش های 
دوره قاجار در آمریکا نزد خانواده ای آســت که خواهان 

برگرداندن آن هستند اما دولت اجازه نمی دهد.
آل اسحاق خاطرنشان کرد: احیای شورای عالی فرش با 
هدایت وزارت صنعت، معدن و تجارت انجام شده منتها 
رویکرد جدید این شورا به این گونه است که این کار جز 

با حضور فعالان اقتصادی امکان پذیر نیست.

خبر

تأکید مدیرعامل شرکت تأمین نیروی انسانی و 
خدمات پشتیبانی بانک مسکن بر ارائه خدمات 

شایسته به بازنشستگان بانک
در نشســت مشترک مدیرعامل شــرکت تأمین نیروی انسانی و خدمات پشتیبانی بانک 
مســکن با مدیرعامل کانون بازنشســتگان این بانک، بر اهمیت ارتقای کیفیت خدمات 

ارائه شده به بازنشستگان به عنوان یکی از اولویت های اصلی شرکت تأکید شد. 
به گزارش پایگاه خبری بانک مســکن – هیبنا؛ این نشست با هدف بررسی راهکارهای 

بهبود خدمات رفاهی و تقویت تعاملاًت میان دو مجموعه برگزار شد.
افشین پناهنده، مدیرعامل شرکت تأمین نیروی انسانی و خدمات پشتیبانی بانک مسکن، 
در ایــن دیدار ضمن قدردانی از ســال ها تلاًش و زحمات بازنشســتگان بانک، آن ها را 

سرمایه های ارزشمند و پایه های اصلی موفقیت های امروز بانک دانست.
وی با اشــاره به مسئولیت این شرکت در فراهم ســازی بستر مناسب برای ارائه خدمات 
حمایتی و رفاهی به همکاران و بازنشستگان، اظهار داشت که بهبود مستمر کیفیت این 

خدمات از جمله برنامه های راهبردی شرکت است.
در جریان این نشست، دو طرف به تبادل نظر پیرامون برخی دغدغه ها و ابهامات موجود 
در زمینه ارائه خدمات پرداخته و راهکارهایی برای تقویت شــفافیت، پاسخ گویی و بهبود 

عملکرد مطرح کردند.
جبرئیل ایمانی مدیرعامل کانون بازنشســتگان بانک مســکن نیز ضمن اســتقبال از 
توضیحات ارائه شده، بر اهمیت توجه ویژه به خواسته ها و نیازهای بازنشستگان تأکید کرد

پناهنده در ادامه با اشــاره به نقش مهم بازنشســتگان در شــکل گیری و اعتلاًی بانک 
مســکن، خاطرنشان کرد: این عزیزان، که بخش بزرگی از عمر حرفه ای خود را در مسیر 
رشــد بانک صرف کرده اند، شایسته بهترین خدمات و بیشترین توجه هستند. ما در این 
شرکت خود را متعهد می دانیم که با حفظ شأن و کرامت آنان، زمینه بهره مندی از خدمات 

مناسب را فراهم کنیم.
در پایان این نشست، دو مجموعه بر لزوم تقویت همکاری های مشترک و استمرار ارتباط 
ســازنده به منظور بهبود خدمات رفاهی و حمایت های لازم از بازنشستگان بانک مسکن 

تأکید کردند.

حضور پررنگ بانک سینا در هفدهمین 
نمایشگاه بین المللی صنعت مالی

بانک سینا با برپایی غرفه به صورت فعال در نمایشــگاه بین المللی صنعت مالی )بورس، 
بانک و بیمه( در محل دائمی نمایشگاه بین المللی تهران حضور دارد.

این بانک با هدف معرفی خدمات نوین و توســعه تعاملاًت تخصصی در این رویداد مهم 
صنعت مالی کشــور طی روزهای ۱۸ تا ۲۱ خردادماه از ســاعت ۸ تا ۱۵ حضور خواهد 

داشت.
مدیران و کارشناســان واحدهای مختلف بانک سینا با حضور در غرفه این بانک واقع در 
سالن های ۸ و۹ شماره ۸۲۸ ضمن تشریح برخی از محصولات و خدمات گسترده بانک، 

پاسخگوی سوالات و موارد مطرح شده از سوی بازدیدکنندگان خواهند بود.
ایــن حضور فرصتی برای معرفی دســتاوردها و محصولات بانک و تعامل مســتقیم با 
مشــتریان و فعالان صنعت مالی به شمار می رود و بازدید کنندگان می توانند از نزدیک با 

خدمات دیجیتال و طرح های تسهیلاًتی این بانک آشنا شوند.

بیمه دی میزبان مدیران سندیکای بیمه گران 
ایران و پژوهشکده بیمه

  در نخســتین روز کاری هفدهمین نمایشــگاه بین المللی بورس، بانک و بیمه، غرفه 
شــرکت بیمه دی میزبان محسن پورکیانی، دبیرکل سندیکای بیمه گران ایران، و لیلی 

نیاکان، رئیس پژوهشکده بیمه بود.
در جریــان این بازدید، هادی عبداللهی، مدیرعامل بیمه دی، ضمن خوش آمدگویی به 
میهمانان، گزارشی از عملکرد این شــرکت ارائه داد. وی با اشاره به دستاوردهای بیمه 
دی در حوزه بیمه درمان، اظهار کرد: بیمه دی به عنوان یکی از پیشگامان بیمه درمان 
در صنعت بیمه کشــور، با دارا بودن شبکه ای گسترده و کم نظیر از مراکز درمانی طرف 

قرارداد در سراسر کشور، خدمات متنوع و قابل اتکایی را به بیمه گزاران ارائه می دهد.
عبداللــهی در ادامه افزود: یــکی از اهداف کلیدی بیمه دی در ســال جاری، تمرکز 
ویژه بر پروژه های هوشمندسازی و دیجیتالی سازی فرآیندهاست. در این راستا، توسعه 
اپلیکیشــن »دی دار« و تبدیل آن به یک سوپر اپلیکیشــن جامع بیمه ای، از اقدامات 
راهبردی شــرکت محسوب می شــود که نقش مؤثری در ارتقاء تجربه مشتری خواهد 

داشت.
در ادامه این بازدید، دبیرکل ســندیکای بیمه گران ایران با ابراز خرســندی از اقدامات 
بیمه دی، گفت: خدمات حرفه ای و ارزشــمند این شرکت در حوزه بیمه درمان تکمیلی 
خانواده معظم شهدا و ایثارگران قابل تحسین است. تمدید این قرارداد گواهی بر اعتماد 

متقابل و رضایت بیمه گزاران از خدمات بیمه دی است.
همچنین دکتر نیاکان، رئیس پژوهشــکده بیمه، ضمن اشــاره بــه اهمیت نوآوری در 
صنعت بیمــه، از تلاًش های بیمه دی در مسیر تحول دیجیتــال و تمرکز بر نیازهای 

خاص جامعه هدف، به ویژه در حوزه درمان، قدردانی کرد.
حضور فعال بیمه دی در این نمایشــگاه و اســتقبال چهره های برجسته صنعت بیمه، 

نشان دهنده جایگاه راهبردی این شرکت در آینده صنعت بیمه کشور است.

خبر

با وجود تلاًش هایی که برای کنترل قیمت نان 
شده است، همچنان تورم نان در سطح بالایی 
قرار دارد، برای همین هرگونه افزایش شدید در 
قیمت نان، به طور مســتقیم معیشت میلیون ها 
نفــر را تحت تاثیر قــرار می دهــد و می تواند 

نارضایتی عمومی گسترده ای را ایجاد کند.
سیاستگذاران برای حمایت از معیشت مردم همواره 
به دنبال کنترل قیمت نان بوده اند. در ســال های 
اخیــر دولت بــرای مدیریت پرداخــت یارانه های 
ســنگین مرتبط با این کالای اساسی که به حدود 
۲۰۰ همت در سال بالغ می شود، سامانه هایی مانند 
»نانینو« را عملیاتی کرده اســت. اما روند رشــد 
قیمت نان، حکایت پرتکرار »شکست قیمت گذاری 

دستوری« را روایت می کند.
قیمت نان سنگگ ۴ برابر شد؛ ماجرای 

گرانی قیمت نان چیست؟
عطاءاللهه هاشمی، رئیس بنیاد ملی گندم کاران، 
گفــت: »نانوایان مدعی هســتند که باتوجه به 
افزایش هزینه های جانــبی از جمله کارگری، 
خدمات و انرژی، قیمت نان باید متعادل شود تا 

آن ها متضرر نشود.«
بسیــاری از کارشناســان برایــن باورند که با 
افزایش قیمت گندم نانوایی های آزادپز، قیمت 
نان به بهانه های مختلف کنجددار بودن، اندازه 
و… ۲ تا ۴ برابر قیمت مصوب عرضه می شود.

۲۴ اردیبهشت ماه قیمت گندم صنف و صنعت 
و نــان حجیم و آزادپز از ۱۲ هزار تومان به ۲۱ 
هزار و ۷۷۰ تومان افزایش یافت که این رشــد 
چشمگیر قیمت منجر به افزایش قیمت نان آزاد 
پز و بدنبال آن یارانه پز شــد. این درحالی است 
که به رغم عدم افزایــش قیمت گندم یارانه ای 
و اعلاًم قیمــت مصــوب نان، امــا نانوایان به 
بهانه های متعدد افزایــش هزینه های حقوق و 
دستمزد و... دیگر حاضر یه تمکین قیمت های 

مصوب قبل نیستند. 
بررسی های میدانی حاکی از آن است که تمامی 
واحدهای نانوایی اقــدام به افزایش قیمت نان 
کرده اند و از طرفی به بهانه کنجد، ســبزیجات 
و افزایــش حجم نان اقدام بــه عرضه ۲ تا ۴ 
برابر قیمت مصــوب کرده اند کــه بسیاری از 
کارشناسان کمبود نظارت دستگاه های مسئول 

را عامل اصلی این گرانی می دانند. 
در شــرایط فعلی بیشــترین یارانــه به حوزه 
آرد و نــان اختصاص دارد که متاســفانه بدلیل 
سوء اســتفاده های متعدد شــاهد هدررفت آن 
هســتیم، از این رو کارشناسان حوزه آرد و نان 
یکسان سازی نرخ نان و پرداخت یارانه مستقیم 
به خانوارها را راهکار کاهش تخلفات این حوزه 

می دانند. 
ناگفته نماند کــه رئیس اتــاق اصناف تهران 
انتقاداتی از موضوع تصمیم گیری استانداری ها 
در قیمت گذاری نان دارد و همواره معتقد است 
که نظارت و تصمیم گیری دســتگاه های متعدد 
در این حوزه کار را ســخت می کند و باید کار 
به اتحادیه واگذار شــود تا دیگر شــاهد قیمت 
متفاوت نان از شمال تا جنوب شهر و شهرها با 

یکدیگر نباشیم. 
از سویی، حمیدرضا رستگار رئیس اتاق اصناف 
تهران با اشاره به نابسامانی های قیمت و کیفیت 
نان گفت: موضــوع طبخ نــان، قیمت گذاری 

و بازرسی که توســط دســتگاه های مختلف و 
اتحادیه مربوطه انجام می شود، متاسفانه کمکی 

به حل این مسئله نکرده است. 
رســتگار افزود: نــرخ آردی که بــه اتحادیه و 
اعضای صنف داده می شــود، بر مبنای دولتی 
و آزادپز اســت بنابراین باید کاری انجام شــود 
که نظارت دقیق باشد چراکه تاکنون نظارت و 
جرایم ما بازدارنده نبوده اســت و به این نتیجه 
رسیدیم که اتحادیه ها متولی امور صنف هستند 
و موظف هســتند که بر واحدها نظارت داشته 

باشند تا بازار را کنترل کنند. 
رئیــس اتاق اصناف تهران بــا تاکید بر واقعی 
شدن قیمت نان بیان کرد: پیشنهاد ما این است 
که قیمت نــان برمبنای آنالیــزی که اتحادیه 
صنفی و کارشناسان اتاق اصناف گرفتند، واقعی 
شــود و بهترین پیشنهاد این اســت که یارانه 

مستقیم به مردم پرداخت شود. 

فرآینــد قیمت گذاری نــان باید مورد 
بررسی قرار بگیرد

پیمان فلسفی؛ نایب رئیس کمیسیون کشاورزی 
مجلس شــورای اسلاًمی نیز در این باره گفت: 
مسئولیت قیمت گذاری آرد و نان به استانداران 
واگذار شــده اســت که براین اساس هراستان 
برمبنای شــرایط دســتمزد کارگــران و دیگر 
عوامل، تصمیــم گیری می کنند. هرچند قیمت 
آرد یارانه ای مشخص و ثابت است و واحدهای 
نانوایی باید باتوجه به تحویل آرد یارانه ای، نان 

را عرضه کنند. 
به گفتــه وی، واحدهای خبازی مشــمول آرد 
یارانــه ای، برمبنای قیمت مصــوب مکلف به 
عرضه نان هســتند و تنها واحدهــای نانوایی 
آزادپز باید متناســب با افزایش قیمت آرد و بر 

مبنای قیمت گذاری قانونی، نان ارائه دهند.
فلســفی ادامه داد: افزایش قیمــت نان باید با 
دقت صــورت گیرد و در نهایت اســتانداری ها 
باید نســبت به این موضوع پاسخگو باشند به 
طوریکه هرگونه افزایش غیرمنطقی قیمت نان 
را در ســایه  عدم نظارت هــا نمی پذیریم و باید 
استانداران پاسخگو باشند و توصیه می کنیم که 

شــورای آرد و نان استان با حضور اتحادیه های 
هر استان روی قیمت نان توافق کنند و سازمان 
حمایت از تولیدکننــده و مصرف کننده در این 
جلســات حضور داشته باشند و همه جوانب امر 
بصورت سنجیده بررسی شود و نظارت مستمر 
صورت گیرد تا نان با کیفیت و با قیمت مناسب 
بدست مردم برسد و از طرفی هزینه های تولید 

پوشش داده شود.
به عنوان مثال امــکان افزایش ۱۰۰ درصدی 
قیمت نــان وجود نــدارد و چنانچه قیمت نان 
۵ هزارتومان اســت و هزینه های کارگری ۲۰ 
تــا ۳۰ درصد افزایــش پیدا کــرده، در فرآیند 
قیمت گذاری باید دقت شود به طوریکه متناسب 

با شرایط اقتصادی مردم تعریف شود. 
نایب رئیس کمیسیون کشاورزی با بیان اینکه 
برخی اســتانداری ها و اتحادیه هــای نانوایان 
ازعدم تغییــر قیمت نان خبــر داده اند، افزود: 
اســتانداران در چارچوب هزینه هــای تولید و 
شرایط اقتصادی مردم و همچنین احتساب آرد 
یارانــه ای و آزاد باید تصمیمــات لازم را اتخاذ 
کنند. همچنین با هــر مکانیزمی نانوایان نباید 

قیمت نان را افزایش دهند.
به عنوان مثال وقتی قیمت نان کنجدی ۲ برابر 
قیمت مصوب عرضه می شــود، کجا محاسبه 
شده است یا نانوا به بهانه نان بزرگتر و کنجدی 
۴ برابر قیمت مصوب نــان را عرضه می کنند، 
این درحالی است که نان ۵ هزارتومانی با قیمت 
۲۰ هزارتومــان در ســایه بازرسی های ضعیف 
عرضه می شــود چراکه با صرف افزایش قیمت 
نمی توان اطمینان داشــت که نان با کیفیت به 
دســت مردم می رسد. براین اساس باید همواره 
نظارت دستگاه های نظارتی تشدید شود تا نان 
با کیفیت با قیمت مناســب در اختیار مردم قرار 

گیرد. 
ایــن گزارش می افزاید: علی رغم آنکه هنوز در 
حوزه افزایش قیمت نان تصمیم گیری نشده و 
موضوع در حال بررسی است، اما قیمت نان در 
واحدهای نانوایی افزایــش یافته که این امر با 
واکنش مردم روبرو شده چراکه نان قوت اصلی 
مردم اســت و آن ها معتقدند که گرانی نان در 

ســکوت وعدم شفافیت در حوزه پرداخت یارانه 
اتفاق افتاده است. 

گشــای  گره  قیمت  یکسان ســازی 
مشکلات حوزه آرد و نان

در ادامــه عطااللهه هاشــمی رئیــس بنیاد ملی 
گندمکاران گفــت: نانوایان مــدعی بودند که 
باتوجه به افزایش هزینه هــای جانبی از جمله 
کارگری، خدمــات و انرژی، قیمــت نان باید 

متعادل شود تا آن ها متضرر نشوند. 
به گفته وی، قیمت نــان نانوایی های آزادپز به 
ازای افزایــش هزینه های گنــدم، کارگری و... 

افزایش یافته است.
هاشــمی ادامــه داد: بحــث هوشمندســازی 
واحدهــای نانوایی مشــگل گشــا نیســت و 
هیچ مشــکلی را حل نخواهند کــرد و تنها با 
واقعی ســازی قیمت آرد و گندم مشکل مرتفع 

می شود. 
وی با اشاره به تاثیر واقعی شدن قیمت نان در 
میزان مصرف گندم بیان کرد: با واقعی شــدن 
قیمت نــان و پرداخت یارانه به دهک هایی که 
مستلزم حمایت دولت هستند، علاًوه بر کاهش 
هدررفت یارانه شــاهد افت ۲۵ تا ۳۰ درصدی 
گندم مصــرفی به جهت کاهــش ضایعات و 

دورریز این حوزه هستیم. 
رئیس بنیاد ملی گندمــکاران گفت: تا زمانیکه 
اختلاًف میان قیمت آرد آزاد و دولتی وجود دارد 
به طوریکه قیمت تمام شده گندم بالای ۲۳ تا 
۲۴ هزارتومان است و با نرخ ۶۰۰ و ۹۰۰ تومان 
در اختیــار واحدها قرار می گیرد، هیچ راهی جز 
آزادســازی قیمت و پرداخت یارانه مستقیم به 

خانوار نمی تواند جلوی فساد را بگیرد. 
گفتنی اســت سالانه ۲۵۰ همت یارانه به حوزه 
آرد و نان داده می شــود که متاسفانه بخشی از 
این میزان یارانه هــدر می رود، درحالیکه برای 
واقعی شــدن مصــرف گنــدم و جلوگیری از 
ســودجویی و تخلفات این حوزه، یکسان سازی 
قیمت نان بهترین راهکار اســت که بسیاری از 
کارشناســان عنوان می کنند این موضوع باید با 

در نظرگرفتن تمامی جوانب صورت گیرد.

تنور داغ تورم نان

سامانه استعلاًم تعهد صادراتی بازرگانان در بانک توسعه صادرات ایران راه اندازی شد.
به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات ایران، شیده جعفری معاون اداره کل توســعه نوآوری و فن آوری 
اطلاًعات این بانک با اشــاره به تکلیف بانک مرکزی به بانک ها مبنی بر پیاده ســازی ســامانه های رصد وضعیت 
تعهد صادراتی بازرگانان گفت: مدیریت امور فناوری اطلاًعات بانک با دریافت سرویس و داده های مربوطه از بانک 
مرکزی و برقراری ارتباط با مرکز مبادله ارز و طلاً ایران، سامانه استعلاًم تعهد صادراتی بازرگانان این بانک را طراحی 

و راه اندازی کردند.
وی هدف از راه اندازی این سامانه را کمک به کنترل وضعیت بازگشت ارز حاصل از صادرات به کشورعنوان کرد و 

گفت: این زیرساخت ظرفیت تشخیص وضعیت تعهد صادراتی بازرگانان را در لحظه دارد.
جعفری خاطر نشان کرد: با ابلاًغ بخشنامه بانک مرکزی در این حوزه، فرایند طراحی سامانه استعلاًم تعهد صادراتی 

توسط مدیریت امور فناوری اطلاًعات قبل از مهلت مقرر شده توسط بانک مرکزی طراحی و اجرایی شد.

بانک ملی ایران طی چهار سال اخیر روند رو به رشد و پایداری در پرداخت تسهیلاًت به بخش های مختلف اقتصادی 
کشور داشته است؛ اقدامی که نقش مهمی در تامین مالی صنایع، مسکن، خدمات و کشاورزی و تقویت اقتصاد ملی 

ایفا کرده است. 
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، آمار رسمی این بانک نشان می دهد که میزان تسهیلاًت پرداختی در سال 
۱۴۰۰ بالغ بر ۲,۴۹۷ هزار میلیارد ریال بوده است، این رقم در سال ۱۴۰۱ به ۳,۶۷۶ هزار میلیارد ریال افزایش یافت 
و در ســال ۱۴۰۲ به اوج خود یعنی ۴,۳۴۷ هزار میلیارد ریال رسید. در سال ۱۴۰۳ نیز با پرداخت ۴,۱۳۲ هزار میلیارد 

ریال، شاهد تثبیت حجم قابل توجهی از تسهیلاًت دهی بودیم.
این روند صعودی طی این ســال ها، بیانگر تمرکز و تلاًش بانک ملی در تامین مالی بخش های مهمی چون صنعت، 

کشاورزی، مسکن، بازرگانی و خدمات است که نقش مهمی در رونق اقتصادی و ایجاد اشتغال دارد.
به اعتقاد بسیاری از ناظران اقتصادی این حجم گسترده از تسهیلاًت، بانک ملی ایران را به یکی از بازیگران کلیدی 

در توسعه اقتصادی کشور تبدیل کرده است.
بانک ملی ایران طی چهار ســال منتهی به پایان اســفند ۱۴۰۳، حضوری پررنگ در حمایت از بخش تولید و صنعت 
کشور داشته است.تسهیلاًت پرداختی این بانک به حوزه صنعت و معدن از ۷۴۶ هزار میلیارد ریال در سال ۱۴۰۰ به 
بیش از ۱,۷۳۷ هزار میلیارد ریال در ســال ۱۴۰۳ رسیده که نشان از رشدی فزاینده دارد.این مسیر صعودی طی این 
ســال ها به شکل مستمر تداوم یافته است. در ســال ۱۴۰۱، بانک ملی ایران  ۱,۲۳۴ هزار میلیارد ریال به این بخش 
اختصاص داد، در ۱۴۰۲ این رقم به ۱,۶۲۳ هزار میلیارد ریال رسید و در نهایت در ۱۴۰۳، با ثبت ســهم ۴۲ درصدی 

از کل تسهیلاًت بانکی، بیشترین تمرکز تسهیلاًت دهی در کشور به صنعت اختصاص یافت.

راه اندازی سامانه استعلام تعهد صادراتی 
بازرگانان در بانک توسعه صادرات ایران

چهار سال پر رونق بانک ملی ایران در 
حمایت از بخش های مختلف اقتصادی کشور 
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برای اهدای خون تنها ۲ درصد 
مردم مشارکت می کنند

دکتر مصطفی جمالی، مدیرعامل سازمان انتقال خون ایران 
در نشست خبری روز جهانی اهداکنندگان خون )۲۴ خرداد( 
با اشــاره به اینکه ایران، کشــور مرجع در منطقه امرو است، 
عنوان کرد: با توجه به مرجع بودن ســازمان انتقال خون در 
منطقه مدیترانه شرقی، سازمان انتقال خون گزارش های خود 
دربــاره چگونگی برگزاری برنامه های تکریم اهداکنندگان را 

ارائه می دهد.
جمالی درباره جدیدترین آمار اهدای خون در کشــور عنوان 
کرد: دو ماه اول امسال ۴۵۶هزار و ۹۲۰ واحد خون اهدا شده 
که در مقایســه با مدت مشابه سال گذشته ۵.۰۴ درصد رشد 
اهدا داشــتیم. همچنین میزان اهدای خون زنان ۵.۶۴ درصد 
اســت که نسبت به سال گذشته ۱.۲۷ درصد رشد کرده و به 

بالای ۵ درصد رسیده است.
به گفته این مســئول ذخیره خــونی در حال حاضر به ۱۰،۵ 
روز رسیده و در تهــران ۱۶٫۸ روز ذخیره داریم که وضعیت 

مناسبی است.
البته به تاکید جمالی این مســاله نــاشی از حادثه هرمزگان 
و بندر رجایی شــهر بود که جزو اتفاقات غم انگیزی بود که 
در کشــور ما رخ داد اما یک نقطه امیدوارکننده داشــت که  
نشان داد مردم در مواجهه با مشکلاًت ملی پای کار هستند 
و این یک سرمایه عظیم است. نسل زد در این مساله مراجعه 
بالایی داشتند آنها ساعت ها در صف بودند و حتی ما موفق 
نشدیم از تمام آنها خونگیری کنیم. این در حالی است که در 
بندرعباس میانگین خونگیری روزانه ۲۰۰ تا ۲۵۰ واحد است 
و در آن چنــد روز به ۹۰۰ واحد هم رسید. جوان ها ســرمایه 

بزرگی هستند و بالای پای کار آنها بایستیم.
مدیرعامل سازمان انتقال خون ایران رنج سنی اهداکنندگان 
را هم ۳۰ تا ۴۵ ســال عنوان کرد و گفــت: جوان ها و زنان 

مشارکت کمتری در اهدای خون دارند.
۲ استان رکورددار خون های نادر

جمالی با اشاره به این که استان های خوزستان و سیستان و 
بلوچســتان بیشترین خون های نادر در کشور را دارند، عنوان 
کرد: در حال حاضــر، میزان ذخایر خون های نادر ۳۷۴ واحد 
اســت. هنگامی که افراد برای اهدای خون مراجعه می کنند، 
گروه های خونی آنها شناســایی می شــود. اگــر افراد دارای 
خون های نادر باشــند، بســتگان درجه یک آنهــا نیز مورد 
آزمایش قرار می گیرند و چنین شــرایطی سبب می شود که 

میزان ذخایر خون های نادر افزایش داشته باشد.
بر اساس اعلاًم این مسئول سال گذشته ۲.۸۳۰ میلیون نفر 
به مراکز اهدای خون مراجعه کردند و ۲.۳۶۰ میلیون اهدای 
خون موفق انجام شــد. توزیع خون و فرآورده ها هم نزدیک 
به ۴ میلیون واحد بود. واحدهای تکثیر خون که به پلاًســما 
یا گلبول های قرمز فشــرده معروف هســتند هم حدود ۸۳۰ 

مراجعه کننده داشتند.
کاهش زمانی ممنوعیت های اهدای خون

او همچنیــن درباره روش های نوین بــرای افزایش ضریب 
ایمنی خون ها بیان کرد: آزمایش غربالگری مولکولی )نت(، 
طی دو سال گذشته در ســازمان انتقال خون انجام می شود 
که می تواند ویروس هــایی مانند HIV را در فاصله کمتر از 
۱۰ روز پس از ورود به بدن شناسایی کند. بیش از ۲ میلیون 
اهدا کننده طی سال گذشته با آزمایش نت مورد ارزیابی قرار 
 HIV گرفتند و انجام این آزمایش منجر به شناسایی ۵ مورد
و بیــش از ۲۵۰ مورد ابتلاً به هپاتیت شــد. غربالگری انتی 
بادی هم از یکسال گذشــته آغاز شده و اتفاق مهمی است. 
برخی افــراد آنتی بادی بالایی در خون خود دارند و اگر خون 
اهدایی آنها تزریق شــود به ویژه برای کودک یا نوزاد آسیب 

جانی خواهد داشت.
بــه گفته جمالی این روش های نوین باعث شــده که ما برای 
افرادی که خالکوبی، اندوســکوپی، کولنســکوپی و حجامت 
یکسال ممنوعیت اهدای در نظر بگیریم که اکنون این زمان به 

۶ ماه رسیده و در ادامه به ۴ ماه هم کاهش پیدا خواهد کرد.
ماجرای خونرسانی رایگان به جراحی های زیبایی غیرضروری

جمالی در پاسخ به سوالی درباره این که چرا به اعمال جراحی 
زیبایی غیرضروری خون رایگان داده می شــود، عنوان کرد: 
طبق اساسنامه سازمان ما حق نداریم برای خون کامل )خونی 
که فرآورده از آن گرفته نشــده( حــق نداریم مبلغی دریافت 
کنیم. اما بــرای گلبول قرمز هزینه فراوری بدون ســود را 
می توانیــم بگیریم که البته ما اینــکار را هم نکردیم و بیمار 
پرداختی در این باره ندارد. تعرفه فرآوری گلبول قرمز را بیمه 
پرداخت می کند که ۴۴۰ هزار تومان و بسیار کم است، چون 

در دنیا ۲۰۰ دلار قیمت دارد.
۲ درصد مردم جور کل جمعیت ایران را می کشند

این مســئول اهداکنندگان خون را انسان های ارزشمند برای 
کشور عنوان کرد و گفت: تنها ۲ درصد از مردم ما در اهدای 
خون مشــارکت دارد و بار جمعیت ۹۰ میلیونی کشــور را به 
دوش می کشند. اگر ما بتوانیم یک درصد اهداکنندگان خون 
را افزایش دهیم، مشــکل کل کشور برطرف خواهد شد. این 
افراد ســرمایه و سرداران گمنام سلاًمت در کشورند و همین 
جمعیت اندک باعث شــده اند که سازمان انتقال خون ایران 
جزو بهترین ها در دنیا باشند. آن هم در حالی که کشورهای 
خلیج فارس به اهداکنندگانشان پول می دهند که البته مردم 
خودشان هم نیستند و بیشتر تایلندی ها و هندی ها در تامین 

خون برای آنها مشارکت دارند.

خبر

در پی قتل دختر ناخن کار
تغییر فرایند بررسی صلاحیت 
رانندگان تاکسی های اینترنتی

مجتبی شــفیعی دبیر شــورای عالی هماهنگی ترافیک شهرهای 
کشــور در نشســتی با موضوع »بررسی و آسیب شناسی وضعیت 
سامانه حمل ونقل اینترنتی و غیررســمی«، گفت: به دستور وزیر 
کشور، جلسه فوق العاده شورای عالی هماهنگی ترافیک شهرهای 
کشور به ریاســت معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی 
برای رسیدگی به وضعیت ســفرهای حوزه تاکسی های اینترنتی و 

مسافربرهای غیررسمی تشکیل شد.
او افزود: طی سه روز گذشته، سه جلسه به صورت فشرده با حضور 
همه عوامل کشــوری برگزار شد که دو جلســه آن کارشناسی-

مدیریتی و جلســه سوم، نشست اصلی شــورای عالی هماهنگی 
ترافیک شهرهای کشور بود.

شفیعی گفت: این جلســه با حضور اعضای اصلی شورای عالی از 
جمله وزارت کشور، وزارت راه و شهرسازی، سازمان محیط زیست، 
شورای عالی استان ها، وزارت ارتباطات، سازمان پدافند غیرعامل و 
همچنین نمایندگان مدعو از دستگاه هایی نظیر پلیس، دادستانی، 
ســازمان بازرسی کل کشــور و مدیران عامل سکوهای تاکسی 

اینترنتی و سایر نهادهای مرتبط برگزار شد.
دبیــر شــورای عالی ترافیک ادامــه داد: در این جلســه، مدیران 
شــرکت های ارائه دهنــده خدمات جابجایی مســافر شــهری، 

گزارش های خود را ارائه کردند.
او اظهار داشت: دستورالعملی از سال ۱۳۹۸ برای فعالیت و نظارت 
بر این شرکت ها وجود دارد، اما با توجه به تجربیات پنج ساله، اعضا 

بر بازنگری این دستورالعمل تأکید کردند.
شفیعی گفت: مقرر شد کارگروهی متشکل از اعضای مرتبط با این 
حوزه تشکیل و به صورت مستمر به بررسی و اعمال اصلاًحات فنی 

و مدیریتی لازم در دستورالعمل موجود بپردازد.
او گفت: از جمله موضوعات مورد تأکید اعضا، ارتقای فرایند احراز 
هویت و بررسی صلاًحیت رانندگان بود که باید نسبت به ضوابط 

فنی خودرو در اولویت قرار گیرد.
دبیر شورای عالی ترافیک یادآور شد: اگرچه فرآیندهایی در گذشته 
برای این منظور وجود داشته، اما لازم است این سازوکارها تقویت 

شود تا امنیت سفرها ارتقا یابد.
شــفیعی تأکید کرد: مقرر شــد پلیس به صورت جــدی با فعالیت 
غیرقانونی مسافربرهای شخصی برخورد کند تا این نوع خدمات در 

بستری امن، قانونمند و ساماندهی شده ارائه شود.
دبیر شورای عالی ترافیک گفت: کارگروه تعریف شده باید جلسات 
خود را به صورت منظم برگزار و در قالب جدول زمان بندی، نتایج 
اقدامات را برای ارائه به جلسه آتی شورای عالی ترافیک آماده کند

شفیعی خاطرنشــان کرد: همچنین مقرر شد نماینده قوه قضائیه 
حمایت هــای لازم را در قالب فرایندهای قضــائی برای تکمیل 
نظارت ها و ارتقا ایمنی ســفرها داشته باشــد و اصلاًحات قانونی 

موردنیاز نیز از طریق مجلس شورای اسلاًمی دنبال شود.

در سال گذشته بیش از هزار نفر به 
تب دنگی مبتلا شدند

براســاس گزارش نظام مراقبت بیماری در کشور از ابتدای سال 
۱۴۰۴ تــا تاریخ ۱۷ خردادماه بالغ بــر ۱۲۲ مورد تب دنگی در 
کشــور تشخیص داده شده اســت که همه این موارد در چابهار 

رخ داده است.
از سال گذشته و در پی وقوع وقوع سیلاًب هایی در امارات، پشه 
آئدس، ناقل بیماری تب دنگی، به طور گسترده ای در این کشور 
تکثیر شد؛ این امر به دلیل ایجاد آب های راکد پس از سیل بود 
که محیطی مناسب برای تخم گذاری و رشد پشه آئدس هستند. 
با مســافرت ها و رفت و آمدهایی که از امارات به کشور صورت 

گرفت، این پشه در برخی مناطق کشور ما نیز تکثیر شد.
بیماری تب دنگی توســط پشه ها انتشــار می یابد و این پشه ها 
در نزدیکی محل زندگی انســان رشد می کنند. هنگامی  که یک 
پشــه، فردی آلوده به ویروس مولــد بیماری تب دنگی را نیش 
می زند، ویروس وارد بدن پشــه می شود. سپس هنگامی که پشه 
آلــوده فرد دیگری را نیش می زند، ویروس وارد جریان خون آن 

فرد می شود.
علائم تب دنگی چیست؟

نشانه های بیماری معمولًا پس از چهار تا هفت روز از نیش پشه 
آلوده ظاهر می شــود و شامل تب بالا )تا ۴۰ درجه سانتی گراد(، 
سردرد، درد عضلاًنی و مفصلی، حالت تهوع، استفراغ، درد پشت 
چشم ها، تورم غدد لنفاوی و ضایعات قرمز رنگ پوستی شبیه به 

سرخک می شود.
شناســایی ۱۲۲ مورد ابتلا به تب دنگی در کشور؛ 

همه موارد در چابهار
براســاس گزارش نظــام مراقبت بیماری در کشــور از ابتدای 
ســال ۱۴۰۴ تا تاریخ ۱۷ خردادماه بالغ بر ۱۲۲ مورد تب دنگی 
تشــخیص داده شده است که همه این موارد در چابهار رخ داده 

است و انتقال محلی محسوب می شود. 
شناســایی هزار و ۱۲۶ مورد تب دنگی در ســال 

گذشته در ایران
همچنین براســاس اعلاًم وزارت بهداشت، در سال ۱۴۰۳ بالغ 
بر ۱۱۲۶ مورد تب دنگی در کشــور تشــخیص داده شده است 
که تعداد ۹۲۲ مورد آن در داخل کشــور رخ داده است و انتقال 
محلی محسوب می شــود و مابقی بیماران در خارج از کشور به 

بیماری دچار شده اند.
ضمناٌ در سال ۱۴۰۳، پنج مورد بیمار مبتلاً به چیکونگونیا گزارش 
شده است که تمامی موارد سابقه سفر به خارج ازکشور داشته اند. 
این بیماران در شهرســتان های چابهار و تهران تشخیص داده 
شــده اند. همچنین مورد مبتلاً به زیکا گزارش نشــده اســت. 
چیکونگونیا نیز یک بیماری ویروسی است که از طریق پشه های 
آلوده به انسان منتقل می شــود. بیماری، علاًئم مشابهی با تب 

دنگی دارد.
صید پشه آئدس در ۸ استان کشور

در تمامی مبادی مرزی زمینی، ریلی، دریایی و هوایی بین المللی 
مراقبت حشره شــناسی انجام می شود. اولین گزارش صید پشه 
آئدس اجیپتی در اسفند سال ۱۳۹۸ در شهرستان بندرلنگه استان 

هرمزگان گزارش شده است. 
در حال حاضر پشــه آئدس در اســتان های هرمزگان، سیستان 
و بلوچســتان)چابهار و کنــارک(، بوشهر)عســلویه و کنگان(، 
فارس)شهرســتان مهــر(، تمــامی نقــاط اســتان گیلاًن، در 
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خبر

همدلی| مهســا بهادری: ایران با اقلیم 
متنوع و پیشینه ای کهن، در آســتانه بحرانی 
اقلیمی قــرار دارد که بنا بــر پیش بینی ها، تا 
ســال ۱۴۲۰ خورشیدی زندگی میلیون ها نفر 
را به طور مستقیم تحت تأثیر قرار خواهد داد. 
افزایش دما، خشکسالی، سیلاًب، و بیابان زایی 
تنها بخشی از رویدادهایی هســتند که کشور 
در ســال های پیش رو با آن ها مواجه خواهد 

شد.
بر پایه برآوردهای علــمی، ایران در کمتر از 
دو دهه آینده بــا افزایش قابل توجه دما—در 
برخی نقاط تا ۲ درجه ســانتیگراد—رو به رو 
خواهــد بــود. این افزایــش دما، همــراه با 
الگوهای جدیــد اقلیمی، به بــروز موج های 
گرمای شــدید در بسیــاری از مناطق به ویژه 
نواحی شــهری خواهد انجامید؛ مناطقی که تا 
آن زمان حدود ۷۵ درصد جمعیت کشــور در 

آن ها زندگی خواهند کرد.
در ســناریوهای انتشــار متوســط تــا بالای 
گازهــای گلخانه ای، پیش بینی می شــود ۳۰ 
تا ۵۰ میلیون نفــر در معرض گرمای بیش از 
۳۵ درجه سانتیگراد در هفته های متوالی قرار 
گیرند. به طــور کلی، بیش از نیمی از جمعیت 
کشور، سالانه با دســت کم یک رویداد شدید 
اقلیمی مواجه خواهند بود؛ از گرمای شــدید 
و کمبــود آب گرفتــه تا رویدادهــای حادی 

همچون سیلاًب.
ایــن بحران ها علاًوه بر تأثیرات مســتقیم بر 
سلاًمت و معیشــت مردم، می توانند منجر به 
تنش های آبی، کســری بــرق، مهاجرت های 
اجبــاری و ناپایداری های اجتماعی شــوند. با 
این حــال، راه حل هایی نیز مطرح شــده اند؛ 
از جمله اســتفاده از فناوری های ســبز مانند 
انرژی های  نمک زدایی خورشیدی و توســعه 
تجدیدپذیر کــه می توانند نقــش کلیدی در 

کاهش آسیب پذیری کشور ایفا کنند.
تشدید بحران آب در ایران

ایران در آستانه یکی از شدیدترین بحران های 
آبی تاریخ خود قرار دارد؛ بحرانی که می تواند 
تا میانه قرن، نه تنها معیشــت میلیون ها نفر را 
به خطر اندازد، بلکه امنیت غذایی کشور را نیز 

با تهدید جدی مواجه کند.
بر اســاس برآوردهای موجود، اقلیم خشــک 
ایــران در کنار بهره بــرداری بی رویه از منابع 
آب، روند خشکســالی را به طور چشــمگیری 
تشدید کرده است. پیش بینی ها نشان می دهد 
تا سال ۱۴۰۴، حدود ۷۰ درصد جمعیت کشور 
با درجاتی از کمبــود آب روبه رو خواهند بود. 
این رقم تا ســال ۱۴۲۰ به حــدود ۸۰ تا ۹۰ 
میلیــون نفر خواهــد رسید؛ در صــورتی که 
جمعیت کشور به مرز ۱۰۰ میلیون نفر نزدیک 

شود.
کســری آب ســالانه نیز روندی نگران کننده 
دارد. پیش بینی ها حاکی از آن است که میزان 
کمبود منابع آبی تا ســال ۱۴۲۰ ممکن است 
بین ۱۵ تــا ۳۰ میلیارد متر مکعب در ســال 
افزایــش یابد. این در حالی اســت که میزان 
عرضــه آب تجدیدپذیر کشــور در بازه زمانی 
۱۴۰۰ تــا ۱۴۰۴ حداکثر حــدود ۹۰ میلیارد 
متر مکعــب تخمین زده می شــود، در مقابل 
تقاضــایی که بــه ۱۰۰ تــا ۱۱۰ میلیارد متر 
مکعب در سال می رســد. اگر این روند ادامه 
یابد، سرانه دســترسی به آب در ایران ممکن 
اســت تا ســال ۱۴۲۰ به کمتــر از ۸۰۰ متر 
مکعب در سال برسد؛ رقمی که بسیار نزدیک 
به آستانه »کمبود مطلق« تعریف شده از سوی 

سازمان ملل )۵۰۰ متر مکعب( است.
افزون بر این، تغییرات اقلیمی و افزایش دما، نرخ 
تبخیــر را افزایش داده و کاهش بارندگی—در 
برخی مناطق تا ۲۵ درصد—هم زمان با تخلیه 
بیش از ۷۰ درصد از ســفره های آب زیرزمینی، 
فشار مضاعفی بر منابع آب وارد کرده است. این 
روند می تواند تأثیرات فاجعه باری بر کشــاورزی 

کشور داشته باشد.
برآوردها نشــان می دهند کــه بین ۴۰ تا ۶۰ 
درصد از اراضی کشــاورزی ایران، که نقشی 
حیــاتی در تأمیــن امنیت غــذایی دارند، در 
معرض تنش شــدید آبی قرار خواهند گرفت. 
چنین بحرانی ممکن است به نابودی گسترده 
محصولات، از دست رفتن معیشت کشاورزان 
و مهاجرت اجباری جمعیت روستایی بینجامد؛ 
مسیری که در صــورت بی توجهی، می تواند 
پیامدهــایی عمیق برای ســاختار اجتماعی و 

اقتصادی کشور به همراه داشته باشد.
زنگ خطر بــرای مناطق مرکــزی و جنوب 

غرب ایران

تشــدید نوســانات اقلیمی در ایران، همراه با 
تخریب گسترده خاک، شــرایط را برای بروز 
سیلاًب هــای ناگهانی، گســترش بیابان ها و 
موج های مهاجــرت اجباری جمعیت، بیش از 
پیش فراهم کرده اســت. پیش بینی ها نشان 
می دهــد که تا ســال ۱۴۲۰ خورشیدی، بین 
۱۰ تــا ۱۵ میلیون نفر در کشــور در معرض 

سیلاًب های شدید قرار خواهند گرفت.
افزایش ناپایداری های بــارشی، در کنار نبود 
ناکارآمد  پایدار و مدیریــت  پوشــش گیاهی 
منابع آب، احتمال وقوع سیلاًب های ناگهانی 
را در بسیــاری از مناطق ایــران افزایش داده 
اســت. این در حالی اســت که تخریب خاک 
و گسترش بیابان زایی، اراضی کشاورزی را با 
تهدید جدی مواجه ساخته و معیشت جمعیت 
روستایی را در معرض خطر قرار داده است. در 
صورت ادامه این روند، بسیاری از خانوارهای 
روســتایی ناچار بــه مهاجرت خواهند شــد، 
اقتصادی  اجتماعی،  پیامدهــای  پدیده ای که 
و زیست محیطی قابل توجهی به همراه دارد.

در میان مناطق مختلف کشــور، برخی نقاط 
آسیب پذیری بیشــتری در برابر این بحران ها 
دارند. از جمله می توان به حوضه های مرکزی 
ایران شــامل استان های ســمنان، اصفهان، 
یــزد، کرمان و فارس اشــاره کــرد؛ مناطقی 
که از یک ســو با خشکســالی های مزمن و از 
ســوی دیگر با خطر فرســایش و بیابان زایی 
مواجه اند. همچنین خوزســتان، به عنوان یکی 
با  از مهم ترین قطب های کشــاورزی کشور، 
تهدید مضاعفی روبه رو اســت؛ از طوفان های 
گرد و غبــار گرفته تــا کاهــش منابع آبی. 
کلاًنشهرهایی مانند تهران و کرج نیز با توجه 
به تراکم جمعیت، فرسایش خاک و بارگذاری 
بیش از ظرفیت محیط، از آسیب پذیری بالایی 

برخوردارند.
تــداوم این وضعیت بــدون اقداماتی مؤثر در 
حوزه مدیریــت منابع طبیعی، کاهش گازهای 
گلخانه ای و توسعه فناوری های سبز، می تواند 
مسیر توســعه پایدار در کشور را با چالش های 

عمیق تری مواجه سازد.
فشار مضاعف بر شبکه برق ایران

تغییــرات اقلیمی تنها منابــع طبیعی ایران را 
تهدیــد نمی کند، بلکه فشــار قابل توجهی بر 
زیرســاخت های حیاتی از جمله شــبکه برق 
وارد کرده است. با افزایش دمای هوا و وقوع 
موج های گرمای شــدید، نیاز به سرمایش در 
سراســر کشور به ســرعت در حال رشد است 
و همیــن موضوع ظرفیت تأمیــن برق را در 

معرض چالش هایی جدی قرار داده است.
برآوردها نشــان می دهد کــه در اثر گرمایش 
جهــانی، تقاضای برق در ایران ســالانه بین 
۵ تــا ۸ درصد افزایش خواهد یافت؛ رشــدی 
کــه عمدتاً ناشی از اســتفاده گســترده تر از 
سیســتم های تهویه مطبوع در تابستان است. 
این در حالی اســت که توان تولید برق کشور 
اســاسی  بــا محدودیت هایی  نیز هم زمــان 
حدود  که  برق آبی  نیروگاه های  روبه روســت. 
۱۵ درصــد از برق ایــران را تأمین می کنند، 
به دلیل کاهش ســطح آب مخازن، با کاهش 
۲۰ تا ۴۰ درصدی تولید تا سال ۱۴۲۰ مواجه 

خواهند شد.
از ســوی دیگر، نیروگاه های حرارتی که بیش 
از ۸۰ درصد از برق کشــور را تولید می کنند، 
برای خنک سازی به آب نیاز دارند و در شرایط 
خشکســالی تاب آوری کمتری خواهند داشت. 
این وابســتگی مضاعف به منابــع آبی، تولید 
بــرق در فصل های گرم ســال را با اختلاًل 

جدی مواجه می کند.
بــا در نظر گرفتــن این شــرایط، پیش بینی 

می شــود شــکاف میان تقاضا و عرضه برق 
تابستان—تا  اوج مصرف—به ویژه  در فصل 
سال ۱۴۲۰ به ۱۰ تا ۲۰ گیگاوات برسد. حتی 
در ســال ۱۴۰۰ نیز ایران بــا کمبود ۵ تا ۱۰ 
گیگاوات برق روبه رو شد که به خاموشی های 

گسترده در سراسر کشور انجامید.
تأثیر این خاموشی ها تنها به ناراحتی عمومی 
محدود نمی شــود. برآوردها نشان می دهد که 
قطعی هــای مکرر و طولانی مــدت می تواند 
ســالانه ۲ تا ۵ میلیارد دلار به اقتصاد کشور 
آسیــب وارد کند؛ رقمی کــه ناشی از کاهش 
بهره وری، از دســت رفتن فرصت های تولید 
و آسیب به صنایع بــزرگ مانند پتروشیمی و 

تولید سیمان است.
تــداوم این رونــد، بــدون ســرمایه گذاری 
به روزرســانی  انرژی هــای تجدیدپذیــر،  در 
زیرســاخت ها و مدیریــت بهینــه مصــرف، 
می توانــد به بحرانی مزمــن در بخش انرژی 

کشور منجر شود.
انقلاب سبز، شرط بقا تا ۱۴۲۰

در حالی کــه ایران با بحران هــای هم زمان 
کمبود آب، فشــار بر شــبکه برق، و بی ثباتی 
اقلیــمی روبه روســت، کارشناســان بر لزوم 
گذار به فناوری های ســبز و نوآورانه تا سال 
۱۴۲۰ تأکید دارنــد؛ راهی که می تواند نقش 
کلیدی در افزایش تاب آوری کشــور در برابر 
چالش های محیط زیســتی و تضمین توســعه 

پایدار ایفا کند.
یــکی از راهکارهای محــوری، بهره گیری از 
فناوری هــای نمک زدایی خورشیدی اســت. 
 )PV( ترکیــب سیســتم های فتوولتائیــک
با   )CSP( انــرژی خورشیدی متمرکــز  یا 
یا  واحدهــای نمــک زدایی اســمز معکوس 
غشایی در مناطق ســاحلی، می تواند تا سال 
۱۴۲۰ امکان تأمین آب شیرین برای ۵ تا ۱۰ 

میلیون نفر را فراهم سازد.
برای مناطق خشــک تری مانند یزد و کرمان، 
فناوری های برداشــت آب از اتمسفر گزینه ای 
این سیستم ها  قابل توجه محسوب می شــود. 
با اســتفاده از انرژی خورشیدی و مواد جاذب 
رطوبت یا سامانه های چگالشی، قادرند روزانه 
بیــن ۲۰ تا ۵۰ لیتر آب بــرای هر واحد تولید 
کنند؛ راهکاری مناســب بــرای مناطق فاقد 

منابع سطحی یا زیرزمینی پایدار.
در بخــش کشــاورزی، آبیاری هوشــمند با 
استفاده از حســگرهای اینترنت اشیا، تحلیل 
داده هــای اقلیمی از طریــق هوش مصنوعی 
و سیســتم های آبیاری قطــره ای خورشیدی 
می توانــد تــا ۴۰ درصــد در مصــرف آب 
صرفه جویی ایجاد کند. این فناوری به ویژه در 
اســتان هایی چون خوزستان، که با تنش آبی 
شدید روبه رو هستند، اهمیت دوچندانی دارد.

بازیافــت فــاضلاًب نیــز به عنــوان منبعی 
جایگزیــن برای آب در حال تبدیل شــدن به 
یک اولویت است. اســتفاده از بیوراکتورهای 
غشایی پیشرفته )MBR( و تصفیه خانه های 
خورشیــدی، امــکان بازیافت بیــش از ۷۰ 
درصــد از فاضلاًب شــهری را برای مصارف 
کشاورزی و صنعتی فراهم می آورد؛ راهکاری 
که می تواند بار مصــرف منابع آب شیرین را 

به طور چشمگیری کاهش دهد.
در حــوزه انرژی، ایران با برخورداری از حدود 
۳۰۰ روز آفتابی در سال، ظرفیت قابل توجهی 
برای توسعه انرژی خورشیدی دارد. پیش بینی 
می شــود با گســترش مــزارع خورشیدی در 
مناطــقی همچون بیابــان لوت و اســتفاده 
از انــرژی بــادی در مناطقی نظیــر منجیل، 
انرژی های تجدیدپذیر بتوانند تا ســال ۱۴۲۰ 
بین ۳۰ تا ۵۰ درصد برق مورد نیاز کشــور را 

تأمین کنند. ذخیره سازی انرژی با باتری های 
پیشرفته نیز به افزایش پایداری شبکه کمک 

خواهد کرد.
در مجمــوع، اگــر ایــران بخواهــد در برابر 
بحران هــای اقلیمی آینده تــاب آور بماند، به 
یک انقلاًب ســبز گســترده و هماهنگ نیاز 
دارد؛ انــقلاًبی که نه فقط در فنــاوری، بلکه 
در سیاست گذاری، ســرمایه گذاری و فرهنگ 

مصرف نیز باید رخ دهد.
نوآوری های پیشرفته برای حفظ بقا

در شــرایطی که ایران با یــکی از جدی ترین 
بحران های اقلیمی تاریخ خود مواجه اســت، 
نوین می توانند نقشی کلیدی در  فناوری های 
کاهش آثار این بحران و ســاختن زیرساختی 
پایدارتــر برای آینــده ایفا کننــد. پیش بینی 
می شود تا سال ۱۴۲۰، بین ۵۰ تا ۷۰ میلیون 
ایرانی به طور مستقیم در معرض اثرات اقلیمی 
شــدید مانند خشکســالی، گرمای بی سابقه، 
کمبود آب و فشار بر شبکه انرژی قرار گیرند. 
از این رو، توســعه فناوری های نوآورانه برای 
تولید آب و انرژی دیگر یک انتخاب نیســت؛ 

بلکه ضرورتی حیاتی است.
پنل های خورشیدی شــناور بــر روی مخازن 
سدها یکی از راهکارهای هوشمندانه ای است 
کــه همزمان با کاهش تبخیر آب، می تواند به 
تولید برق تجدیدپذیر نیز کمک کند. استفاده 
از این سیســتم ها می تواند سالانه از تبخیر ۱ 
تا ۳ میلیارد متــر مکعب آب جلوگیری کند و 
ظرفیت برق کشور را افزایش دهد. در همین 
راستا، بهره برداری از هیدروژن سبز با استفاده 
از انرژی مازاد خورشیدی و بادی برای فرآیند 
الکترولیــز، پتانسیل تولیــد ۵ تا ۱۰ گیگاوات 

برق جدید را فراهم می آورد.
سیســتم های ذخیره ســازی انــرژی از جمله 
باتری هــای لیتیوم-یونی، باتری های جریانی 
برای  فناوری ذخیره ســازی هوای فشرده،  و 
تثبیت شــبکه در زمان اوج مصرف—به ویژه 
در دوره هــای گرمای شــدید—ضروری اند. 
پیوند بین انرژی تجدیدپذیر، آب شیرین کن ها 
و واحدهــای تولید هیدروژن نیز می تواند یک 
چرخه بســته پایدار ایجاد کند که امنیت منابع 
آب و انرژی را به طور هم زمان تأمین می کند

در بخــش مدیریت منابع، هــوش مصنوعی 
به عنوان ابــزاری برای پیش بیــنی الگوهای 
خشکســالی و بهینه ســازی تخصیص منابع 
معرفی شــده اســت. اســتفاده از مدل های 
یادگیــری ماشینی می تواند تــا ۳۰ درصد از 
هدررفــت آب و برق را کاهش دهد. همچنین 
توسعه سامانه های خورشیدی و بادی خارج از 
شبکه در جوامع روســتایی نه تنها به کاهش 
تلفــات انتقــال برق—که اکنــون در ایران 
حدود ۱۵ درصد اســت—می انجامد، بلکه به 
توانمندســازی این جوامع در برابر بحران های 

اقلیمی کمک می کند.
تحقق این چشــم انداز نیازمند سرمایه گذاری 
در آموزش و توســعه مهارت های نوین است. 
انرژی های  تربیــت کارشناســان در حــوزه 
هــوش  و  آب  فناوری هــای  تجدیدپذیــر، 
برنامه ریزی  از  جدایی ناپذیر  بخش  مصنوعی، 

ملی برای تاب آوری اقلیمی خواهد بود.
در نهایــت، فناوری هایی ماننــد نمک زدایی 
خورشیدی، برداشــت آب از اتمسفر و توسعه 
ظرفیت های تجدیدپذیر می توانند ســالانه تا 
۱۰ تــا ۱۵ میلیارد متر مکعب آب و ۲۰ تا ۳۰ 
گیگاوات برق به منابع کشور اضافه کنند. این 
راهکارهــا نه تنها بحران ها را کنترل می کنند، 
بلکــه فرصتی برای تبدیل ایــران به یکی از 
پیشــگامان منطقه ای در تــاب آوری اقلیمی 

فراهم می آورند.

حل بحران زیست محیطی امکان پذیر است

فناوری؛ راز بقای 80 میلیون ایرانی
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با حضور معاون وزیر راه، پروژه 
تقاطع غیر هم سطح ورودی شرقی 

شهر نکا کلنگ زنی شد
 پروژه تقاطع غیر هم ســطح ورودی شرقی نکا با حضور 
بازوند معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیر شرکت ساخت 
و توســعه زیربناهای حمل و نقل کشور، مهدی یونسی 
رســتمی اســتاندار مازندران، غلاًمرضا شریعتی اندراتی 
نماینده مردم شرق مازندران در مجلس شورای اسلاًمی، 
حجت الاسلاًم محمدصادق محمدی لائینی امام جمعه و 
مهدی داوودی فرماندار شهرستان نکا و دیگر مسئولین 
اســتانی و شهرســتانی عصر پنج شــنبه ۱۵ خرداد ماه 

کلنگ زنی شد.
پروژه تقاطع غیر هم سطح ورودی شرقی نکا)چاله پُل( با 
حضور بازوند معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیر شرکت 
ساخت و توســعه زیربناهای حمل و نقل کشور، مهدی 
یونسی رســتمی اســتاندار مازندران، غلاًمرضا شریعتی 
اندراتی نماینده مردم شرق مازندران در مجلس شورای 
اسلاًمی، حجــت الاسلاًم محمدصادق محمدی لائینی 
امام جمعه و مهدی داوودی فرماندار شهرســتان نکا و 
دیگر مســئولین استانی و شهرستانی عصر پنج شنبه ۱۵ 

خرداد ماه ۱۴۰۴ کلنگ زنی شد.
این پروژه توسط شرکت عمران درسا قائم با اعتباری بالغ 
بر ۱۸۰ میلیارد تومان تا ۱۸ الی ۲۴ ماه دیگر بهره برداری 

می شود.
گفتنیســت: پروژه ی تقاطع غیر هم سطح ورودی شرقی 
شــهر نکا )چاله پُل(، با دهانه ۱۰ متر، ارتفاع ۲۰/۵ متر 
و طول حدود ۴۰۰ متر در راســتای تسهیل تردد و بهبود 
ورودی شرقی شهری نکا طراحی و بهبود طرح ترافیک 
احداث می شود و انتظار می رود با تکمیل آن، مشکلاًت 
ترافیکی منطقه کاهش یافته و دسترسی ایمن تری برای 

شهروندان فراهم شود.

مدیرعامل شرکت گاز مازندران:
گاز، کالایی استراتژیک و 

هم ارزش با طلاست 
 مدیرعامل شــرکت گاز مازندران بــا تأکید بر اهمیت 
راهبــردی گاز طبیعی، اظهار داشــت: گاز یک کالای 
استراتژیک است و همانند طلاً از ارزش بالایی برخوردار 

است.
در نشســت تخصصی بررسی هدررفــت گاز و گازهای 
محاسبه نشــده که با حضور مدیران ســتادی و روسای 
ادارات گازرســانی شرکت گاز اســتان مازندران برگزار 
شــد، مهندس جوادی، مدیرعامل این شرکت، با تأکید 
بر اهمیت راهبردی گاز طبیعی، اظهار داشــت: گاز یک 
کالای اســتراتژیک است و همانند طلاً از ارزش بالایی 
برخوردار اســت؛ از این رو باید با دقت، هوشمندی و نگاه 

ملی به آن نگریسته شود.
وی افــزود: گاز طبیعی نه تنها نقــش حیاتی در تأمین 
انرژی کشــور دارد، بلکه یکی از مهم ترین سرمایه های 
ملی ماست، بنابراین، هرگونه هدررفت یا عدم محاسبه 
دقیق آن به منزله از بین رفتن بخشی از ثروت ملی است

مدیرعامل شــرکت گاز مازندران با اشــاره به ضرورت 
مدیریت دقیق مصرف و شناسایی نقاط هدررفت، بر لزوم 
همکاری و هم افزایی میان ادارات گازرســانی و ستادی 
تأکید کرد و گفت: بایــد با بهره گیری از ابزارهای دقیق 
اندازه گیری، تحلیل داده هــا و به کارگیری فناوری های 
نوین، فرآیندهای شناسایی، پایش و کاهش هدررفت گاز 

را بهبود بخشیم.
در ادامه این نشســت، چالش های موجود در محاسبه و 
کنترل گازهای تلف شده بررسی شد و راهکارهایی برای 
ارتقاء دقت محاسبات، تقویت زیرساخت های اندازه گیری 

و بهینه سازی فرایندهای عملیاتی ارائه شد.

خبر

تأمین پایدار آب شرب در تابستان؛ اولویت 
جدی آبفای اصفهان

اصفهان_معصومه قاسمی
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاًب استان اصفهان از تلاًش شبانه روزی برای تأمین پایدار 
آب شــرب در فصل تابســتان خبر داد و گفت: اقدامات فنی و زیرساختی گسترده ای از 

زمستان سال گذشته آغاز شده تا تابستان پیش رو بدون بحران سپری شود.
ناصر اکبری در نشســت مدیران آبفای اســتان با حضور اســتاندار اصفهان اعلاًم کرد: 
زون بندی شــبکه آبرسانی، اجرای خط انتقال آب گلدشت–خمینی شهر، نصب شیرهای 
فشارشــکن، مرئی سازی والوها و پایش آنلاًین شــبکه از جمله اقدامات اجرایی در این 

مدت بوده است.
وی با بیان اینکه سرانه مصرف آب در اصفهان ۱۷۰ لیتر در شبانه روز است، از شهروندان 
خواســت با کاهش ۲۰ لیتری مصرف، نقش موثری در عبور کم تنش از فصل گرما ایفا 
کنند. اکبری همچنین وضعیت ۴۴ کیلومتر از شبکه فاضلاًب اصفهان را “فوق بحرانی” 

خواند و خواستار تأمین فوری اعتبارات برای بازسازی شبکه و تصفیه خانه ها شد.
این نشســت با هدف بررسی برنامه های عبور از بحران کم آبی در تابستان ۱۴۰۴ برگزار 

شد.

دیدار مدیرعامل شرکت گاز استان اردبیل 
با مدیرکل حفاظت محیط زیست به مناسبت 

هفته جهانی محیط زیست
به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز اســتان اردبیل، به مناســبت هفته جهانی محیط 
زیســت، ظهر روز یکشنبه ۱۸ خرداد ۱۴۰۴، مهندس معرفت خدابنده جلودار، مدیرعامل 
شرکت گاز استان اردبیل با حضور در محل اداره کل حفاظت محیط زیست استان اردبیل، 

با مدیرکل محیط زیست استان دیدار و گفت وگو کرد.
مدیرعامل شــرکت گاز استان اردبیل، ضمن تبریک هفته محیط زیست و تشریح برخی 
فعالیت های زیســت محیطی این شرکت، بر ضرورت تعامل و هم افزایی میان نهادهای 

اجرایی برای صیانت از منابع طبیعی و ارتقای شاخص های زیست  محیطی تاکید کرد.
خدابنده در این دیدار با تأکید بر تعهد این شرکت نسبت به رعایت الزامات زیست  محیطی 
در تمامی پروژه ها و فعالیت ها، اظهار داشت: گسترش گازرسانی در سطح استان به  ویژه 
در مناطق روستایی، ضمن ارتقاء سطح رفاه عمومی، گامی مؤثر در جهت کاهش استفاده 

از سوخت  های فسیلی و حفاظت از منابع طبیعی به شمار می رود.
وی همچنین با اشاره به عملکرد موفق شرکت گاز استان اردبیل در حوزه مسئولیت های 
زیســت محیطی افزود: کســب چهار تندیس سیمین خدمات سبز کشوری ازسال  ۱۳۹۲ 
تاکنون، نشانگر رویکرد مسئولانه و تلاًش های مستمر این شرکت در جهت توسعه پایدار 

و صیانت از محیط زیست است.
در ادامه، قاسم پور مدیرکل حفاظت محیط زیست استان نیز با استقبال از اقدامات شرکت 
گاز در زمینه توسعه انرژی پاک، بر ضرورت همکاری بیشتر در زمینه آموزش، آگاه سازی 

عمومی و اجرای پروژه های مشترک محیط زیستی تأکید کرد.
در پایان این دیدار، به پاس تلاًش های اداره کل محیط زیســت در حفظ منابع طبیعی و 
ســرمایه ملی و تعامل سازنده با شــرکت گاز در زمینه تسریع در صدور مجوزهای پروژه 
های اجرایی این شــرکت، لوح تقدیری از سوی مدیرعامل شرکت گاز استان اردبیل به 

مدیرکل محیط زیست استان اهدا شد. 
این نشســت در فضای تعاملی و صمیمی، با تأکید بر مسئولیت پذیری اجتماعی و تعهد 

مشترک به توسعه پایدار به پایان رسید.

اصفهان؛ آغازگر “گام دوم تمدن ایران” با 
محوریت گردشگری

اصفهان_فائزه مرادیان
اســتاندار اصفهان در جمع مسئولان ملی صدا و سیما اعلاًم کرد: کلید ”گام دوم تمدن 
ایران“ با محوریت گردشــگری از اصفهان زده خواهد شــد. دکتر مهدی جمالی نژاد با 
اشاره به ظرفیت های کم نظیر این استان در حوزه فرهنگی، تاریخی و طبیعی، خواستار 
روایت سازی هدفمند برای معرفی اصفهان به عنوان قطب گردشگری بین المللی شد.

وی با تأکید بر پیوند سیاســت افزایش جمعیت با پدافند غیرعامل، بر احیای روستاها و 
شهرهای کوچک استان به عنوان راه حل نجات اصفهان از چالش هایی همچون تمرکز 
جمعیــت و آلودگی هوا تأکید کرد و افزود: بسیاری از روســتاهای با هویت تاریخی در 
معرض تخلیه کامل هســتند، در حالی که می توانند به قطب های گردشــگری تبدیل 

شوند.
جمالی نژاد با اشــاره به ســه اثر ثبت جهانی، ۲۰۰ جاذبه متنــوع، کویرهای بی بدیل، 
صنایع دستی و تاریخ غنی اصفهان، خواستار تولید محتوای فرهنگی با محور ”اصفهانِ 

خورشید؛ حکمت، فرهنگ و آینده“ شد.
وی استفاده از ظرفیت هنرمندان، جذب سرمایه داخلی و خارجی، و تقویت برند اصفهان 
در ذهن ایرانیان و جهانیان را لازمه نقش آفرینی این اســتان در گام دوم تمدن ایران 

دانست و افزود: این حرکت، نه تنها افتخارآفرین، بلکه تقویت کننده هویت ملی است

خبر

شهرداری منطقه یک در راستای بهبود 
فرآیندهــای صدورپروانــه وپایانکار با 
گذاری  ســرمایه  افزایــش  رویکــرد 
درراســتای جهش تولیدصنعت ساخت 
و ســاز و کاهش معــضلاًت ذینفعان 
و مؤدیــان، بــا رویکرد تســهیلگری 
و کاهــش مــدت زمــان فرآیندها و 
پاسخگویی سایر سازمان ها و ادارات، 

اقدامات جدیدی را آغاز کرده است.
به گزارش روابط عمومی شــهرداری 
شــهردار  بین  یک،هادی حق  منطقه 
منطقه یک در نشســت مشــترک با 
مناطق  امور  هماهنــگی  معاونت های 
و شهرســازی و معماری شــهرداری 
تهــران با ســازندگان که بــا حضور 
فروزنــده  و حمیدرضــا  لطــف الله 
صارمی برگزار شــد گفــت: همکاران 
ما در تیم شهرداری منطقه یک مسیر 

ویــژه ای جهت ارتباط با ســازندگان 
و رفع دغدغه های آنها تشــکیل داده 
تا درخواســت ها با ســرعت بیشتری 

پیگیری شود. 
از حداکثر  اوبا اشــاره بــه اســتفاده 
ظرفیت هــای قانونی جهــت حداکثر 
بهره مندی ســازندگان افزود: با وجود 
اجــرایی جهت تســهیل در  تدابیــر 
پرونده هــا، باز در برخی موارد مربوط 
به کمیسیون مــاده ۷، ماده ۵، کمیته 
نما، تاییدات آتش نشــانی و ... بعضا 
بدلایلی زمان زیادی صرف می شــود 
با همفکری و همکاری  امیدواریم  که 

به راه حل مناسب دست پیدا کنیم. 
بیــن تقویت اجــرای طرح های  حق 
موضعی و موضوعی را نقطه عطفی در 
بافت های فرسوده و توزیع  ساماندهی 
عادلانه امکانات و سرانه ها در منطقه 
دانســت و گفت: ۱۰ طرح موضعی و 

موضــوعی در منطقه در حال پیگیری 
است که دو تا ســه طرح آن وارد فاز 
اجرا شده و دفاتر تسهیل گری آمادگی 
کامل دارند تا توضیحات اجرایی طرح 
را در اختیار متقاضیــان قرار دهند در 
ضمــن طرح موضعی جمــاران نیز به 

زودی ابلاًغ می شود.
کمبود یک میلیون واحد مسکونی

معمــاری  و  شهرســازی  معــاون 
شــهرداری تهران نیز گفــت: تهران  
نســبت به جمعیت آن بــا کمبود یک 
میلیون واحد مسکونی روبه رو است و 
ضرورت دارد که سازندگان با همت و 
تلاًش، قدم های مثبتی برای رفع این 

کاستی بردارند.
صارمی با اشاره به اینکه تهران برای 
تبدیل نشــدن به شــهری فرسوده به 
ســالانه حدود ۴۰ هزار پروانه تخریب 
و نوســازی نیاز دارد خاطر نشان کرد: 

بخش مســکن طی ســال های قبل 
دچار رکود شــده بود و اکنون با گذر 
از ســختی ها در حال ورود به مرحله 
رونق و رشــد است و از ســازندگان 
تقاضــا داریم در این امــر همت کنند 
و با ســاخت واحدهای مســکونی به 
خصوص واحدهــای زیر ۱۰۰ متر که 
اســت،  توان قــدرت خرید مردم  در 

کمبودها را رفع کنند.
 گفتنی است در این گردهمایی،تعدادی 
بیان درخواست  به  ازسازندگان منطقه 
پرداختند کــه در کنار  هــای خــود 
پاسخگویی مسئولین حاضر در جلسه، 
مــوارد جهــت بــررسی و پی گیری 
بیشتر ثبت شــد و معاون شهرسازی 
و معماری شــهرداری تهران با حضور 
در واحد شهرســازی منطقه به گفتگو 
با مدیران و کارشناســان این معاونت 

پرداخت.

شهردار منطقه یک در جمع  توسعه گران و سازندگان:

رونق ساخت و ساز در منطقه یک با رویکرد تسهیلگری

شهرداری منطقه ۲ تهران از تمامی هنرمندان، 
طراحان گرافیک، دانشجویان رشته های هنری 
و عموم علاًقه مندان خلاًق و نوآور دعوت کرد 
تا در مســابقه طراحی نشــان برای پیاده راه 
و مسیر دوچرخه ســواری “مسیر سرزندگی” 

مشارکت کنند.
 بــه گزارش شــهر به نقــل از روابط عمومی 
شــهرداری منطقه ۲، مهدی صالحی شهردار 
منطقــه ۲ تهران بــا بیان اینکــه مسیر ۴۷ 
کیلومتری ســرزندگی یکی از شــاخص ترین 
پروژه ها برای تحقق شــهر انسان محور است 
اظهار داشت: مسیر سرزندگی به عنوان یکی از 
مهم ترین پروژه های توسعه ای منطقه ۲، نقش 

بســزایی در ارتقای کیفیت زندگی شهروندان 
و ایجاد فضایی پویا و ســرزنده برای تفریح و 
ورزش ایفا می کند. در همین راستا با همکاری 
بنیاد حامیان دانشــکدگان هنرهــای زیبای 
دانشگاه تهران مســابقه طراحی نشان برگزار 

می شود.
 شــهردار منطقــه ۲ با بیان اینکــه تابه حال 
هیچ گونه نشــان اختصاصی یکسان برای این 
منظور در فضاهای گردشگری و بوستان ها در 
شهرهای ایران طراحی و ساخته نشده است و 
لزوم یکپارچگی این علاًئــم و نیاز به تداعی 
معنای واحد برای تابلوهای راهنمای مسیریابی 
مختص دوچرخه ســواری و پیاده روی، اهمیت 

پرداختــن به موضوع را بیــان می کند. افزود: 
هــدف اصلی از طــراحی نشــان، راهنمایی 
شهروندان به منظور مسیریابی در پیاده راه هایی 
است که در آن با آسودگی و امنیت، قدم بزنند 
یا امکان استفاده از دوچرخه به صورتی ایمن 
را داشــته باشند. بر همین اساس از هنرمندان 
به مشارکت دعوت می شود تا با ارائه ایده های 
نوآورانه خود، در این رویداد هنری مشــارکت 
کرده و در خلق یک نماد ماندگار برای شــهر 

تهران سهیم باشند.“
 وی ۲۳ خردادماه را آخرین فرصت شــرکت 
در مســابقه عنوان کرد و گفت: علاًقه مندان 
می تواننــد برای کســب اطلاًعــات لازم در 

خصوص موضوع طراحی و شــرایط شرکت 
در این مسابقه به وب سایت مسابقه به نشانی 
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مراجعه نمایند.
 به گفته شهردار منطقه ۲ داوران مسابقه پس 
از بررسی آثار، اســامی منتخبین مرحله اول را 

مطابق با زمان بندی مسابقه اعلاًم می نمایند.
 وی افــزود: پس از اعلاًم اســامی طرح های 
منتخب، ضمن برپایی نمایشگاهی از بهترین 
آثار، جلســه اختتامیه هم زمان با نمایشــگاه 
آثار در دانشگاه تهران برگزار و اسامی افراد و 
طرح های منتخب و برنده اعلاًم و جوایز اهدا 

می شود.

ایسنا/مازندران نگاهی اجمالی به منسوجات سنتی 
مازندران توانایی بــالای بافندگان این ناحیه را در 
به کارگیــری رنگ ها و ترکیب آنها نمایان می کند. 
این  توانایی که در طول ســال ها، نســل به نسل 
برحســب تجربه و با تاثیرپذیری از طبیعت سرسبز 
هیرکانی پیرامون بافنده شکل گرفته، خود را با انواع 
رنگ های تند، گرم و زنده بر گلیج های منقوش این 

منطقه شمالی نمایان ساخته است.
مازندران یکی از مناطقی اســت که هنر دستبافی 
از گذشــته های دور با زنــدگی مردمانش عجین 
بوده و دســت بافت ها، این هنر بومی همواره یکی 
از مهمترین و کهن ترین صنایع دســتی هر منطقه 
محســوب می شــود به نحوی که تا ســال هایی 
نه چنــدان دور تصور خانه های روســتایی بدون 
دســتگاه های بافندگی سنتی امکانپذیر نبود، اما به 
تدریج محصولات ماشینی و صنعتی جایگزین این 
دست بافته ها شــده و این هنر به ورطه فراموشی 

کشانده شد.
»گلیج بافی« یکی از همین دست بافته های اصیل 
و بومی مازندران اســت که در گذشته تولید آن در 
بسیاری از نواحی استان از ییلاًقات شرق مازندران 
تا ارتفاعات ســوادکوه رواج داشته است، اما امروزه 
بافت آن تنها به نقاط محدودی از اســتان خلاًصه 
شــده، روســتای زیبای اروســت، واقع در بخش 

چهاردانگــه مازندران یکی از همین معدود مناطق 
استان است که بافندگان کهنسالش در کنار نسل 
جوان روستا همچنان سعی در حفظ این هنر اصیل 

دارند.
رنگ هــای زیبــا، اصالــت نقوش و نشــانه های 
تصویری به کار رفته در این دســتباف، اصلی ترین 
عامل هویت بخشی، اصالت و تمایز آن از ســایر 
دستبافته های سنتی ایران است. طول این دستبافته 
پشــمی بدون پرز با توجه بــه کاربرد آن از یک تا 
سه متر متغیر بوده و عرض آن به دلیل محدودیت 
دستگاه های نساجی سنتی ۶۰ تا ۹۰ سانتیمتر است. 
بنابراین بافندگان برای داشــتن دستبافی با عرض 
بیشــتر، ناگزیر تکه هایی از آن را در کنار هم قرار 
داده و از پهلو به هم می دوزند. در بافت گلیج نقشه 
کاربردی ندارد و اگرچه تمامی نقوش حفظی بافته 
می شــوند اما از اصالت برخوردار بوده و از نسلی به 

نسل دیگر منتقل شده اند.
ایــن نگاره ها و نقــوش متنــوع، حاصل تکنیک 
پودگذاری مضاعف بوده و با شیوه متفاوتی بر سطح 
دســتبافته نقش می بندند. به این معنا که علاًوه بر 
پودگــذاری اولیه که از طریق عبــور ماکو از میان 
تارها صورت می گیــرد، پودگذاری ثانویه هایی نیز 
وجود دارد که تنها با کمک دســت انجام شــده و 

ایجادکننده نقش بر سطح این دستبافته است.

دســتگاه های بافت گلیج که در منطقه با نام هایی 
همچون »چاله« و »چاله کِرگاه« شناخته می شوند، 
از ســاده ترین و ابتدایی ترین انواع دســتگاه های 
نســاجی سنتی به شــمار می روند و روستاییان به 
راحتی و با کمترین امکانــات آنها را در خانه های 

خود برپا می کنند.
از گذشته های دور علاًوه بر دستگاه نساجی، تمامی 
ابزارآلات مربوط به بافندگی همچون مَکو، شونه، 
چَل، چَلیجه، شــانه سر و غیره توسط روستاییان و 
در منطقه ســاخته می شد. بنابراین در صورت بروز 
هرگونه مشــکل و خرابی، تعمیر و حتی جایگزینی 
ابــزاری نو به ســادگی انجام پذیر بــوده و هزینه 

چندانی برای آنها در پی نداشته است.
به واســطه رونــق دامداری در مناطق روســتایی 
و ییلاًقی مازنــدران، پشــم همواره یــکی از در 
دسترس ترین و اصلی ترین ماده اولیه مورد استفاده 
ســاکنان این ناحیه محسوب می شــد. پشم چینی 
همواره در فصول معینی از ســال انجام می شــود 
تا ســرما و گرمای بیش از حــد، تاثیر نامطلوب بر 
روی حیــوان بر جای نگذارد، از این روی دامداران 
اغلب دو فصل بهار و پاییز را که آب و هوا شرایط 

مساعدتری دارد، برای این کار انتخاب می کنند.
در گذشته آیین پشــم چینی مانند بسیاری دیگر از 
مراحل آماده سازی و بافت گلیج به صورت جمعی 
و با همکاری مردم روســتا انجام می شد. 
این عمل که معمولا بســته بــه تعداد 
دام هــا چند روز به طــول می انجامید به 
»گوسفند تاشی« معروف است. به غیر از 
مرحله پشم چینی که توسط مردان انجام 
می شــود تقریبا بقیه مراحل آماده سازی 
الیاف و بافت محصــول برعهده بانوان 
اســت. به این صورت که بانوان روســتا 
در شــب های پاییز به نوبت هر شب در 
خانه یکی از بافندگان جمع شــده و ابتدا 
مراسم »شا نِ سَر زَنی« یعنی باز کردن 

و زدودن ناخالصی های پشــم های چیده شــده به 
وسیله ابزار »شانِ سر« را انجام می دهند و با تمام 
شدن این مرحله، در شب های بعد، عمل ریسیدن 
پشم و نخریسی به وسیله دستگاه »چَل« در خانه 
روســتاییان ادامه می یابد تا الیــاف مورد نیاز همه 

بافندگان روستا آماده شود.
از رنگرزی تا بافندگی

پس از آماده شدن الیاف، هر بافنده مرحله رنگرزی 
نخهای خود را انجام داده و بافت گلیج با چله دوانی 
نخ های تــار روی زمین که در گویش محلی »کار 
بتَنِدیئنِ« گفته می شــود، آغاز می شود. این کار در 
فضایی باز و با کاشــتن حداقل سه چوب بر روی 
زمین انجام می شــود. تعداد چوبها با توجه به متراژ 
چله متغیر است و هرچه متراژ بالاتر رود، به تعداد 
این چوبها نیز افزوده می شود. پس از اتمام مرحله 
چله دوانی، نخ های چله از روی زمین جمع و آماده 

استقرار روی دستگاه نساجی می شود.
ســپس بافنده نخ های چله را از میان قسمت های 
مختلف دســتگاه همچون وردها و شانه عبور داده 
و بر روی دســتگاه محکم می کند. در تمامی این 
مراحل نیز همکاری میان روستاییان برای سریعتر 
انجام شــدن کارها ادامه دارد. با اتمام این مرحله، 
دستگاه نساجی، آماده بافت شده و بافنده می تواند 

بافت گلیج را آغاز کند.
نگاهی اجمالی به منسوجات سنتی مازندران توانایی 
بالای بافندگان این ناحیه را در به کارگیری رنگ ها 
و ترکیب آنها نمایان می ســازد. این  توانایی که در 
طول سالیان متمادی، نسل به نسل برحسب تجربه 
و با تاثیرپذیری از طبیعت سرســبز پیرامون بافنده 
شــکل گرفته، خود را با انواع رنگ های تند، گرم و 
زنده بر گلیج های منقوش این منطقه نمایان ساخته 
است. رنگ هایی نظیر زرد، قرمز، سفید، اکَر، سبزها، 
آبی، ســورمه ای، قهوه ای و مشکی که به زیبایی 
هرچه تمام تر بر زمینه قرمز رنگ این دســتبافته ها 

جای گرفته اند.

فراخوان مسابقه طراحی نشان برای مسیر سرزندگی توسط شهرداری 
منطقه ۲ تهران

»گلیج بافی« صنعتی برخاسته از دل هیرکانی
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ارکستر ملی ایران یاد همایون 
خرم را زنده کرد

ارکستر موسیقی ملی ایران با اجرای آثار برجسته استاد همایون 
خرم، کنسرت »مانده با نگاهی« را با رهبری همایون رحیمیان 
در تالار وحدت روی صحنه برد و با استقبال علاًقه مندان این 

موسیقی روبه رو شد.
به گزارش ایلنا به نقل از روابط عمومی بنیاد رودکی، ارکســتر 
موسیقی ملی ایران، شامگاه یکشــنبه ۱۸ خرداد ماه با اجرای 
آثار زنده یاد همایون خرم در گرامی داشــت این هنرمند فقید با 
رهبری همایون رحیمیان و خوانندگی محمد عبدالحسینی در 
تالار وحدت روی صحنه رفت. در این کنسرت بابک شهرکی 
از شاگردان استاد همایون خرم، به عنوان تک نواز ویولن ارکستر 

را همراهی کرد. 
در کنسرت »مانده با نگاهی«، قطعات »روزی تو خواهی آمد« 
با شــعر محمدعلی شیرازی، »رفته«، »طاقتم ده« )ســاغرم 
شکست ای ساقی( با شــعر رحیم معینی کرمانشاهی، »وای از 
شب من« با شــعر رهی معیری، »لطف بیکران« با شعری از 
حافظ، آهنگسازی و تنظیم همایون رحیمیان، »پیک سحری« 
و »اوج آســمان« با شعر کریم فکور و »توای پری کجایی« با 
شعری از هوشنگ ابتهاج با همراهی آواز محمد عبدالحسینی 

اجرا شدند. 
همچنیــن قطعات »راز دل« و »اشــک من هویدا شــد« با 
تک نوازی ویولن بابک شهرکی دیگر قطعاتی بودند که در این 

کنسرت پیش روی مخاطبان قرار گرفت. 
ارکســتر با ادامه درخواست مخاطبان قطعه »اوج آسمان« را با 

تکنوازی ویولن بابک شهرکی اجرا کرد. 
محمد عبدالحسیــنی در میان اجرای قطعات طی ســخنانی 
ضمن خیر مقدم و خوش آمدگویی به مخاطبان و گرامی داشت 
یاد همایون خرم اظهارداشــت: این پاسداشت که با نام استاد 
همایون خرم است، عنوانی برای پاسداشت پنجاه سال موسیقی 

فاخر ایران زمین است. 
عبدالحسینی افــزود: دو عزیز هنرمند، رضا خرم فرزند زنده یاد 
همایون خرم و ســالار معینی کرمانشاهی منتسب و متصل به 
خاندان شــعر و ترانه ایران زمین حضور دارند. در این شــرایط 
اجرای قطعات در حضور فرزند زنده یاد خرم برایم دشوار است. 
بدون اغراق بهترین ترانه های پنجاه سال گذشته در کنار همه 
ترانه ســرایان درجه یک را مرحوم معینی کرمانشاهی سروده 

است و از این بابت از او قدردانی می کنیم. 
محمد اله یاری فومنی مدیرعامــل بنیاد رودکی، بابک رضایی 
مدیــرکل دفتر موسیــقی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلاًمی، 
امیرعباس ستایشــگر معاون آفرینش های هنری بنیاد رودکی، 
امیرحسین ســمیعی، پوریا اخــواص، سیدعلیرضا میرعلینقی، 
سیدعباس سجادی، سامان احتشامی، فاضل جمشیدی و… به 

تماشای این کنسرت نشستند. 
مازیار ظهیرالدینی )نوازنده ویولن و کنســرت مایســتر(، امیر 
مینوســپهر، علیرضا خلج اسماعیلی، هلیا محمدولی بارفروش، 
رمیصا نفیسی، زهرا کریمی، فرناز دارویی، فاطمه بلاًدر، فرمهر 
حسن بیگلو، کارین علی محمدی، سینا افتخاری نیا، فرناز زندیه، 
درسا میناسازی )ویولن یک(، آرش جامع، بهنام آقاجانیان، نگین 
سمایی، امیر نظری سالاری، حمید خدایی، امیر مهزیار قاسمی، 
پارســا معین )ویولن دو(، هومن اتابکی، همایون هاشــم زاده، 
امیرحسیــن طائی، جاوید پناهی، آریان زمانی، فرگل ســاکت 
)ویولا(، مجید اســماعیلی، محمدحسین غریبی، علی آقاجانی، 
غزاله شیرازی، سینا آذرآباد، نرگس فلاًح پســند، زهرا ساجدی 
)ویولنســل(، سروش کاکاوند، هادی اســماعیلی، پریا اکرمی، 
نازنیــن احمدی )کنترباس( از اعضای ارکســتر ملی ایران در 

کنسرت »مانده با نگاهی« بودند. 
همچنین مســعود آذین )همنواز آواز و نوازنــده تار( و آناهیتا 
رمضانی )تار(، علی عابدین )ســنتور(، پوریــا شیوافرد )همنواز 
آواز و نوازنده نی(، مهران خانــزاده )عود(، مریم ملاً )تمبک(، 
فرشید حفظی فر، حســام صدفی نژاد )ابُوا(، شــهرام رکوعی و 
روشنک نوشی )فلوت(، سایوری شفیعی، محمد ملک لی، گلرخ 
رجایی )کلاًرینت(، امیر ملکی زاده، مه یاس واقف زاده )فاگوت(، 
ریحانه رفیعی، امیرحسیــن گرگین )هورن(، امیررضا صالحی، 
آرمان فتاحی )ترومپت(، عرفان فــرشی زاده )تیمپانی(، ماهان 
ببری، شیما حکیمی )پرکاشن( و پیمان جوانمرد )پیانو( از دیگر 

نوازندگان ارکستر ملی در این کنسرت بودند.

درخواست مالزی برای ساخت 
برنامه های تلویزیونی مشترک 

با ایران
رئیس شبکه رادیو و تلویزیون دولتی مالزی )RTM( در دیدار 
با ســفیر ایران در کوالالامپور خواســتار همکاری با ایران در 

ساخت برنامه های مشترک تلویزیونی شد.
به گزارش ایرنا، ولی الله محمدی نصرآبادی؛ ســفیر جمهوری 
اسلاًمی ایران در کوالالامپور امروز )دوشنبه ۱۹ خرداد ۱۴۰۴( 
با داتوک سهیمی بن ســلیمان رئیس شبکه رادیو و تلویزیون 

دولتی مالزی )RTM( ملاًقات کرد.
در این دیدار که مدیران بخش های مختلف این شبکه حضور 
داشــتند، راه های توســعه و تقویت همکاری های مشــترک 
تلویزیونی مورد بررسی قرار گرفــت و طرفین آمادگی خود را 
برای تبادل هیــات و اطلاًع از توانمندی های یکدیگر اعلاًم 

کردند.
محمدی در بخشی از این دیدار گفت: طی دو ســال گذشــته 
روابط دوکشــور مسیر رو به پیشــرفتی داشته و چندین هیات 
عالی رتبه مالزیایی از جمهوری اسلاًمی ایران دیدن کرده اند. 
دو کشور زمینه های خوبی برای توسعه همکاری مشترک در 

تولید و پخش برنامه های مشترک تلویزیونی دارند.
سهیمی بن سلیمان نیز به ویژگی های اسلاًمی دو کشور اشاره 
کرد و با تاکید بر اینکه با ظرفیت های جمهوری اسلاًمی ایران 
در ساخت برنامه های تلویزیونی از قبیل فیلم،  سریال،  مستند و 
انیمیشن آشنا هستم، خواستار همکاری در ساخت برنامه های 

مشترک تلویزیونی شد. 

خبر

»آنارشی« در جشنواره 
فضای باز آلبانی

فیلم کوتاه »آنارشی« به نویسندگی و کارگردانی مجید کاظمی 
به جشنواره فیلم فضای باز آلبانی راه یافت.

به گزارش ایلنا به نقل از مشــاور رســانه ای پروژه، فیلم کوتاه 
»آنــارشی« به نویســندگی و کارگــردانی مجیــد کاظمی، 
تهیه کنندگی رهام رســولی و انجمن سینمای جوانان ایران به 
بخش مسابقه دانشجویی دوازدهمین دوره جشنواره فضای باز 

DEA در کشور آلبانی راه یافت.
جشــنواره بین الملــلی DEA OPEN AIR، با حمایت 
شــهرداری تیرانا، مرکز ملی سینماتوگــرافی، وزارت اقتصاد، 
فرهنــگ و نوآوری و دانشــگاه هنر جمهــوری آلبانی برگزار 
می شــود. این رویــداد در مدت برگزاری، میزبان نشســت ها، 
میزگردها و دوره های آموزشی ویژه دانشجویان و علاًقه مندان 
اســت. امســال ۳۴ فیلم از ۲۰ کشور توســط کمیته انتخاب، 

منتخب رقابت در بخش های بلند، کوتاه و دانشجویی هستند.
این رویــداد از تاریخ ۹ تا ۱۳ ژوئــن ۲۰۲۵ )۱۹ تا ۲۳ خرداد 

۱۴۰۴( در تیرانای آلبانی برگزار می شود.
در خلاًصه داســتان این فیلم کوتاه آمده اســت: مادری تنها 
)مستقل(، برای ثبت نام پسرش در مدرسه جدید، با مشکلاًتی 

مواجه می شود و تصمیم به مقابله با آن ها می گیرد.
محمد جهان پا، محدثه حسامی در این فیلم کوتاه به ایفای نقش 
پرداخته اند و پخش بین الملل اثر برعهده وارکانا پروداکشنز به 

مدیریت رهام رسولی است.
عوامل فیلم کوتاه »آنارشی« عبارت اند از:

نویسنده و کارگردان: مجید کاظمی، تهیه کننده: رهام رسولی و 
انجمن سینمای جوانان ایران دفتر مشهد، سرمایه گذار: مرتضی 
کاظمی ازغدی، مدیر فیلم برداری: حمیدرضا فاطمی، صدابردار: 
مرتضی غیور، تدوین: هادی حقی راد، صداگذاری: سلمان ابوذر، 
اصلاًح نور و رنگ: مهران جبلی، طراح گریم: آناهیتا موسوی، 
طراح صحنه و لباس: مهنوش جوادی، دســتیاران کارگردان: 
علی محمد طاهری، ارمیا ربانی، مدیر تولید: علیرضا محمودی، 
منشی صحنه: کوثر صدری، بازیگران کودک: علیرضا کاظمی، 
علی اســتادی، دســتیار اول فیلم بردار: کامران فضائلی، گروه 
فیلم بــرداری: پویان کامل، مهدیار ســنبله، جعفر امیری، فنی 
دوربین: معیــن پرهیزگار، دســتیار گریم: حسیــن چمن پرا، 
دستیاران صحنه و لباس: مهدی شمسا، فاطمه رافع، دستیاران 
تولید: ایمان امینی، کی سان عرب عامری، مسعود مکری زاده، 
پشــتیبانی فنی: دفتر سینمایی اساطیر )حامد خوشرو(، عکاس: 

امیرعلی موسوی و مشاور رسانه ای: علی کشاورز.

ستارگان هالیوود به اعتراضات 
مهاجرتی آمریکا پیوستند

همزمان با تشــدید ســرکوب اعتراضات مهاجرتی، شماری از 
چهره های سرشناس هالیوود با انتشار پست هایی در شبکه های 
اجتماعی از اعتراضات داغ در لس آنجلس علیه عملیات پلیس 

مهاجرت آمریکا )ICE( حمایت کردند.
به گــزارش ایرنا، اعتراضــات صلح آمیز مــردم آمریکا علیه 
سیاست های مهاجرتی دونالد ترامپ، رئیس جمهور این کشور 
در مقابل ســاختمان فدرال در مرکز شهر لس آنجلس با تجمع 
این افراد آغاز شــدند. پلیس برای متفرق کردن افراد به سمت 
جمعیت گاز اشــک آور شــلیک و ده ها نفر را دستگیر کرد، اما 
معترضان همچنان حاضر به ترک خیابان ها نشــده و با پلیس 

درگیر شدند.
این اعتراضات از دیروز به شــهر سانفرانسیســکو هم کشیده 
شده است و معترضان ابتدا در یک گردهمایی مسالمت آمیز و 
آرام، همبستگی خود را با معترضان در لس آنجلس به نمایش 
گذاشتند اما این تجمع صلح آمیز با آغاز درگیری فیزیکی برخی 
معترضــان و ماموران پلیس در خیابان مرکزی این شــهر به 
سرعت به خشونت کشید.بر اساس گزارشی از تارنمای خبری 
روزنامه دیلی میل، در پی صدور دستور دونالد ترامپ برای اعزام 
۲ هزار نیروی گارد ملی کالیفرنیا به لس آنجلس برای مقابله با 
اعتراضات ضد-آی سی ای، مــوجی از واکنش های انتقادی در 
میان ستارگان هالیوود به راه افتاده است. این تصمیم با مخالفت 

صریح گوین نیوسام فرماندار کالیفرنیا، همراه شده است.
اوا لونگوریا، بازیگر سرشناس ســریال کدبانوهای وامانده، در 
اســتوری اینســتاگرام خود توییتی از نیوسام را بازنشر کرد که 
در آن پیت هگزث وزیر دفاع آمریکا را به دلیل تهدید به اعزام 
تفنگداران دریایی به لس آنجلس برای سرکوب اعتراضات، به 
»رفتــاری غیرعقلاًنی« متهم کرده بــود. وی نیز این اقدام را 

غیرآمریکایی خواند.

خبر

چندین برگ از نســخ خطی و قدیــمی  متعلق به دوره 
قاجار توسط یکی از پیج های کتابفروشی در اینستاگرام 
به صورت عمده به  فروش گذاشته شد. این نخستین بار 
نیســت که آثار و مواریث تاریخی ایــران بدون نظارت 
دســتگاه های  متولی در فضاهای مجازی به ویژه سایت 
دیوار و اینســتاگرام در معرض فروش گذاشته می شود. 
نداشتن نظارت کافی روی چرخه خرید و فروش کتاب ها 
و نســخ  خطی ایران سبب شــد، کتاب ها و قرآن های 
تاریخی در نبود ساز و کار مشخص و قانونی طی سالهای 
متمادی تکه تکه و برگ برگ شــوند تا با مبلغ بیشتری 

فروخته شوند.
به گزارش ایلنا، چندین برگ از نسخ خطی متعلق به دوره 
قاجار که از آن ها تحت عنوان مصالحه نامه های قاجاری 
نام برده می شــود با عناوین سوپر کلکسیونی و مناسب 
دکــور و گالری، به صورت عمده در یــکی از پیج های 

اینستاگرام به فروش گذاشته شد.
این آگهی فروش درحالی توســط پیج اینستاگرام یک 
کتابفــروشی در میدان انقلاًب با هدف جذب مشــتری 
به فروش گذاشته شــد که کارشناسان میراث فرهنگی 
هیچ اطلاًعی نسبت به اینکه این نسخ خطی از موزه ای 
خارج شده یا اینکه مربوط به مجموعه ای شخصی است، 
ندارند. برخی از کارشناســان با رصد این پیج اینستاگرام 
در طی ســالهای اخیر به ایلنا گفته اند که این صفحه در 
چند سال اخیر اسناد قاجاری و عکس های قدیمی زیادی 

را برای فروش گذاشته است.
»علی شکاری« نگارگر، مرمتگر و کارشناس نسخ خطی 
است. او  در رابطه با وضعیت پیچیده فروش نسخ خطی، 
کتاب ها و قرآن های خطی در شبکه های مجازی به ایلنا 
اینطــور می گوید: با توجه به اینکــه کتاب های قدیمی 
و نســخ  خطی جزو آثار زیر خاکی محســوب نمی شود، 

بسیاری از این آثار عموما خانــوادگی و به صورت ارثیه 
نســل به نسل منتقل شده اند که فروش آنها هم قانونی 
بوده اســت. هر چند که آثار بیش از صدســال به لحاظ 
قانونی ممنوع است اما باید توجه داشت که برخی دیگر 
از این آثار نیز متعلق به دوره تیموری و سلجوقی و حتی 
قدیمی تر از ۴۰۰ ســال  است که جزو میراث ملی کشور 
محسوب می شود و باید از خرید و فروش آنها جلوگیری 

کرد.
او گفــت: در حال حاضر نســخ خطی قاجــاری که در 
فضای مجازی به فروش گذاشــته شده و از آن به عنوان 
مصالحه نامه نام برده شــده بسیار زیاد است. تعداد این 
مصالحه نامه ها به قدری زیاد است که نمی توان این آثار را 
جمــع آوری کرد. تا جایی که اطلاًع دارم حتی جایی هم 

برای نگهداری از این آثار پیش بینی نشده است.
او در خصــوص اینکه آیا فضایی بــرای خرید و فروش 
نسخ خطی به صورت قانونی وجود دارد تا مشخص شود 
فروشنده و خریدار چه کسانی هستند و نسخ  خطی توسط 
چه کسانی نگهداری می شود ادامه داد: خیر چنین ساز و 
کاری وجود ندارد چراکه این فضا تاحدودی مافیایی است 
و از یک سو خریدار نمی خواهد کسی متوجه شود که به 
چه طریقی و چگونه این آثار را خریداری کرده اســت و 
با وجود آنکه این آثار در فضای مجازی آگهی می شــود 
اما خریدار و فروشــنده گمنام هستند و به صورت شفاف 

مشخص نیست چه کسانی هستند.
متخلفان و ســودجویان آثار تاریخی سالهاســت با درج 
آگهی اقدام به فــروش آثار تاریــخی کرده اند از قرآن 
قدیمی و تاریخی گرفته تا انگشتر و سکه  و کاشی های 
دوره زندیه و سنگ قبرها و کوبه های خانه های تاریخی

کارشناسان میراث فرهنگی بارها از وضعیت افسارگسیخته 
خرید و فروش آثار تاریخی ایران و صفحات باز خرید و 

فــروش اشیاء عتیقه در فضای مجازی انتقاد کرده اند اما 
تــا این لحظه هیچ اقدام موثــری در این رابطه صورت 

نگرفته است.
قرآن های تیموری و ســلجوقی برگ برگ می شــد تا 

فروش بهتری پیدا کند
درحال حاضــر هیــچ آمار روشــنی از تعــداد قرآن ها، 
کتاب های تاریخی و نســخ خطی در ایران وجود ندارد. 
متخصصان این حوزه نیز بر ایــن باورند که بازار خرید 
و فروش این آثار نابسامان و به هم ریخته است. در غیر 
اینصورت افرادی که در زمینه خرید و فروش نسخ خطی 

فعالیت می کنند به تعداد انگشتان دست هم نمی رسند.
شکاری می گوید: نسخ خطی باید توسط کسانی نگهداری 
و حفاظت شود که حداقل مکانی برای نگهداری از این 
آثار داشته  باشــند. لازم است که این افراد که علاًقمند 
به جمع آوری کتاب  های تاریخی و نســخ  خطی هستند 
به لحاظ مالی برخوردار باشــند تا مشکلی برای حفاظت 
و نگهداری از این گنجینه های ارزشــمند نداشته باشند 
طبیعتا این آثار اگر در دســت افــرادی بیفتد که دارای 
دغدغه هــای مالی هســتند و قصد خریــد و فروش و 
ســودجویی دارند اصلاً صلاًح نیست و باید جلوی این 

روند گرفته شود.
این کارشــناس نســخ خطی ادامه داد: بازار کتاب های 
تاریخی و نســخ خــطی ایران نابســامان و بهم ریخته 
اســت چراکه اگر بازار خرید و فروش این آثار مناســب 
بود کسی در فضای مجازی و در پیج های اینســتاگرام 
اقدام به خرید و فروش نســخ خطی نمی کرد. از آنجایی 
که چرخه اقتصادی کشــور به هم ریخته است این افراد 
با ایــن روش درصدد یافتن خریداران تازه با قیمت های 
بالاتر هستند چراکه خریدارهای این نوع اجناس کاملاً 

مشخص هستند و اصلاً افراد گُم و ناشناسی نیستند.

شــکاری می گوید: افــرادی که در ایــن زمینه فعالیت 
می کنند به تعداد انگشــتان دســت نمی رسند. من یادم 
است ســالهایی که مجموعه دارهای شــخصی در این 
چرخه وارد نشــده بودند و بگیر و ببند زیاد بود و کسی 
نمی توانســت معامله کند، قرآن هــای دوره تیموری و 
ســلجوقی و کتاب های قدیمی متعلق به شعرای نامدار 
ایران برگ برگ  می شــدند تا فروشندگان با تک برگی 
کردن آنها بهتر بتوانند این آثار را بفروشــند. تعدادی از 
این کتاب ها نیــز در انبارها از بین می رفت و کسی آنها 
را نمی خرید بعد از مــدتی افرادی چون دکتر محفوظی 
وارد این چرخه شــدند و شروع به خرید کتاب ها و نسخ 
خــطی و قرآن هایی کردند که تقاضایی برای آنها وجود 
نداشت، در انباری ها مانده بود و ورقه ورقه شده بود. آنها 
را جمع آوری و بازسازی کرد و یک مقداری را وقف کرد 
و برخی را حفاظت و نگهداری کرد و این آثار را با حفظ 

شان و منزلت شان نگه  داشت.
او می گوید: اگــر دکتر محفوظی نبود بالغ بر ۴۰ هزار جلد 
کتاب قدیــمی از بین رفته بود. اما او کتاب ها را خریداری، 
مرمت و بازسازی کرد و اکنون این نسخ خطی ارزشمند در 
مکانی مشخص درحال حفاظت است و گروه های مطالعاتی 
مختلف درحال مطالعه و بررسی آن ها هســتند. در واقع ما 
شاهد این داستان ها بودیم و می دیدیم این کتاب ها به دلیل 

ممنوعیت خرید و فروش چگونه نابود می شد.
علی شــکاری تاکید کــرد: تا قبل از ســال ۷۹ که دکتر 
محفوظی به جمع آوری کتاب ها و نسخه های خطی بپردازد، 
این آثار در خیابان منوچهری تهران برگ برگ شــده و به 
خریداران فروخته می شد. فروشندگان آثار تاریخی در این 
منطقه حتی برخی برگ های نسخ خطی و ارزشمند را تابلو 
می کردند تا بتوانند از آن ها پولسازی کنند. چون هیچکس 

آنزمان به این آثار حتی نگاه هم نمی کرد.

فروش نسخ خطی قاجاری به صورت عمده در اینستاگرام!فروش نسخ خطی قاجاری به صورت عمده در اینستاگرام!
ماجرای فروش قرآن های تاریخی در فضای مجازی؛ ماجرای فروش قرآن های تاریخی در فضای مجازی؛ 

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی، بر 
ضرورت استفاده بهینه از ظرفیت های نوآوری جوانان، 
توســعه نوآوری و زیرســاخت های فناورانه، به عنوان 
ســرمایه راهبردی برای معرفی ارزش های برجســته 

میراث فرهنگی و فضاهای تمدنی ایران تأکید کرد.
به گزارش گروه فرهنگی ایرنا از وزارت میراث فرهنگی، 
سیدرضــا صالحی امیری، امروز )دوشــنبه، ۱۹ خرداد( 
در نشســت با فعالان زیســت بوم نوآوری در ســالن 
فجــر وزارت میراث فرهنــگی بــر اهمیــت بی بدیل 
میراث فرهنــگی و فضاهای تمدنی ایــران به  عنوان 
ابزارهایی راهبردی در راستای تقویت قدرت نرم کشور 
و خلق ایده های نو در سطوح جهانی تأکید کرد و گفت: 
میراث فرهنگی ایران کــه به عنوان یک منبع بی پایان 
قدرت نرم شــناخته می شــود، نه تنها نمایانگر هویت 
تاریــخی و فرهنگی ملت ایران اســت، بلکه می تواند 
به عنوان زیرســاختی برای نوآوری های پایدار و توسعه 
خلاًقانه در سطح جهانی ایفای نقش کند. ظرفیت های 
تمدنی کشور از جمله معماری سنتی، هنرهای دستی 
و بناهای تاریخی، می تواند به  عنوان مبنای کارکردی 
برای گسترش گفتمان نوآوری و توسعه پایدار در سطح 

بین المللی عمل کنند.
وی با اشــاره به ضرورت بهره برداری از ظرفیت های 
نسل جوان در فرآیندهای نوآوری و توسعه کشور اظهار 
داشت: در شــرایط کنونی، توســعه پایدار و پیشرفت 
نوآورانــه، تنها از طریق هم افزایی ظرفیت های جوانان 
با منابع فرهنگی کشور ممکن است. نسل جوان ایران 
با برخورداری از اســتعدادهای بی نظیر در عرصه های 
مختلــف علمی، فنی و هنری، در وضعیتی اســت که 
می تواند موتور محرکه تحولات ســاختاری و فرهنگی 
کشور باشد. به همین دلیل، باید مسیرهای ارتباطی و 
همکاری های مستمر میان دستگاه های دولتی و بخش 
خصــوصی جهت بهره برداری از این منابع انســانی و 

ایده های نو برقرار شود.

وزیــر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
در ادامــه بر لــزوم تقویت همگرایی میــان نهادهای 
مختلــف و فعالان زیســت بوم نــوآوری تأکید کرد و 
گفت: بسیاری سیاست های کلاًن کشور در حوزه های 
مختلف فرهنگی و اقتصــادی نیازمند هم افزایی میان 
دســتگاه های دولتی و بخش خصوصی است. جلسات 
تخصصی و نشســت های تبادل نظر میان وزارتخانه و 
فعالان زیســت بوم نوآوری باید منظم برگزار شــود تا 
شکاف های موجود در تبادل اطلاًعات و هماهنگی های 

اجرایی رفع شود.
وی در بخــش دیگری از ســخنان خــود به مفهوم 
دلبســتگی به هویت ایرانی به عنوان یــکی از ارکان 
تقویت انســجام ملی اشــاره کرد و افزود: در صورتی 
که هویت ملی و دلبســتگی به ایران از طریق تقویت 
ارتباطات فرهنگی و تاریخی با نســل جوان و نوجوان 
تقویت شود، نه تنها می توانیم به کاهش مهاجرت های 
بی رویه و مهاجرت مغزی امیدوار باشیم، بلکه در برابر 
بحران هویت نیز مقاومت خواهیم کرد. این امر به ویژه 
در شــرایطی که بخش زیادی از توانمندی های بالقوه 
کشــور در نســل جوان و نوآور نهفته است، از اهمیت 

ویژه ای برخوردار است.
میراث فرهنگی  تکمیل ظرفیت های  به  صالحی امیری 
ایران در راســتای تقویت دیپلماسی فرهنگی و توسعه 
گردشــگری اشــاره کرد و گفت: ایران با داشتن تنوع 
گســترده ای از فضاهای تمدنی، از جمله شــهرهای 
تاریخی، آثار معماری منحصر به فرد و هنرهای بومی، 
می تواند به  عنوان یک الگوی برجســته برای ســایر 
کشورها در مسیر توسعه پایدار و حفظ هویت فرهنگی 
عمل کند. ایــن فضاهای تمدنی، بــه  عنوان یکی از 
منابع راهبردی در راســتای سیاست های تقویت روابط 
فرهنگی با کشورهای هم فرهنگ و هم زبان، می توانند 
منبع قدرت نرم ملی و عامل مؤثر در جذب گردشگران 

بین المللی و تقویت روابط دیپلماتیک باشند.

وی همچنیــن به اهمیت تســهیل همکاری ها میان 
وزارتخانه ها و دســتگاه های دولتی برای رفع موانع و 
پیشــبرد اهداف نوآورانه پرداخت و گفت: در چارچوب 
سیاســت های نوین دولت، توجه به مفهوم تولی گری 
و نظارت به جای تصدی گری، بســتر مناسبی را برای 

پیشــرفت های نوآورانه فراهــم می آورد. دولت نه به  
عنوان رقیب، بلکه به  عنوان همکار و پشــتیبان بخش 
خصوصی و استارت آپ ها به شمار می آید و تلاًش دارد 
با تســهیل قوانین و حمایت های مالی، زمینه را برای 

توسعه پایدار و تقویت همکاری ها فراهم سازد.

تأکید صالحی امیری بر استفاده از نوآوری و فناوری برای 
معرفی فضاهای تمدنی



همدلی| ایمان کوچکی: با وجود آنکه بارســلونا در فصل ۲۵-۲۰۲۴ موفق به کســب دبل 
داخلی شــد، اما به نظر می رســد در ماه های پیش رو، بازار نقل وانتقــالاتی پرهیاهویی در 

کاتالونیا در راه است.
فینال لیــگ قهرمانــان ۲۰۲۵ تجربه ای گیج کننده بــرای هواداران بارســا بود. عده ای 
خوشــحال بودند که »لوئیس انریکه«، سرمربی و بازیکن ســابق بلوگرانا، پاری سن ژرمن 
را با احســاسی ترین شرایط ممکن در مونیخ به قهرمانی رساند. اما بسیاری دیگر با حیرت 
می پرسیدند چطور بارســلونا مغلوب اینترمیلاًن شــد؛ تیمی که در فینال به راحتی توســط 
»دزیره دوه« و هم تیمی هایش در هم کوبیده شــد. شکســت ۵-۰ اینتر در فینال، خشم و 
افســوس هواداران بارسا را بابت حذف ۷-۶ در نیمه نهایی دوچندان کرد؛ شکستی که برابر 

تیمی سالخورده و کم رمق رخ داد.
هرچند صعود ناگهانی پاری ســن ژرمن به قله فوتبال اروپا با تیمی جوان، خبر خوشی برای 
بارسا و دیگر تیم ها نیست، اما هنوز می توان روی تیم قهرمان دوگانه هانسی فلیک حساب 

ویژه ای باز کرد.
زمانی که فصل ۲۵-۲۰۲۴ آغاز شــد، کمتر کسی پیش بینی می کرد باشــگاهی که هنوز 
درگیر بحران مالی اســت، بتواند به چنین موفقیتی برسد. اما بارسلونا در مسیر قهرمانی در 
لالیگا و کوپا دل ری، چهار بار رقیب ســنتی اش رئال مادرید را شکست داد. آن هم با اتکاء 
به ترکیبی پر از استعدادهای لاماسیا که طعم این قهرمانی را برای هواداران شیرین تر کرد

نکته امیدوارکننده دیگر این اســت که با وجود ادامه مشکلاًت اقتصادی )که احتمال دارد 
منجر به تحریم هایی از سوی یوفا شود!(، بارسا این تابستان امکان انجام چند خرید مهم را 
خواهد داشت. در ادامه، نگاهی می اندازیم به مهم ترین نیازهای بارسلونا، چه از لحاظ جذب 

بازیکن و چه در زمینه فروش، پیش از آغاز فصل جدید...
جا باز شدن برای گارسیا

در نگاه اول، به نظر می رسید که دروازه بان اولویت نقل وانتقالاتی بارســلونا برای تابســتان 
امســال نباشد. »مارک آندره تراشــتگن« پس از مصدومیت طولانی از ناحیه زانو به زودی 
آماده بازگشت خواهد بود. »ووچک شزنی« هم عملکرد خوبی در غیاب او داشت؛ به ویژه از 
زمانی که فلیک به این نتیجه رسید که »ایناکی پنا« برای جانشینی تراشتگن کافی نیست

بــا این حال، »دکــو«، مدیر ورزشی باشــگاه، فرصت جذب »خــوان گارسیا« را غنیمت 
شمرد؛ تصمیمی که قابل درک اســت. دروازه بان شماره یک اسپانیول فصل گذشته یکی 
از آماده ترین و تاثیرگذارترین ســنگربان های لالیگا بود. بند فسخ ۲۵ میلیون یورویی او نیز 

باعث شده تا خریدش یک معامله اقتصادی و هوشمندانه تلقی شود.

باشگاه های زیادی به جذب گارسیا علاًقه مند بودند و کمتر کسی باور داشت او حاضر شود 
به تیم رقیب همشــهری یعنی بارسا بپیوندد. اما اکنون گزارش ها حاکی از آن است که او 
بــا انتقال به نیوکمپ موافقت کرده تا پروژه جانشینی دروازه بان در بارســا زودتر از موعد 

کلید بخورد.
اما حالا یک پرسش مهم مطرح است: تکلیف سه دروازه بان فعلی چه خواهد شد؟ پنا تقریباً 
قطعی ســت که جدا می شود، اما در عین حال، یکی از میان تراشتگن ۳۳ ساله و شزنی ۳۵ 

ساله نیز باید تیم را ترک کند.
تراشــتگن کاپیتان بارساست، اما در عین حال سرمایه باارزش تری برای فروش به حساب 
می آید. از همین رو، احتمال دارد باشگاه برای جبران کمبود نقدینگی، تصمیم به فروش او 

بگیرد – هرچند خود تراشتگن ظاهراً تمایلی به ترک نیوکمپ ندارد.
پس می توان گفت که ممکن اســت این وضعیت پیچیده و پرحاشیه شود... مگر آنکه دکو 

پیشاپیش راه حلی برای آن در ذهن داشته باشد.
یافتن مقصدی تازه برای فاتی

دیدن افت »آنســو فاتی« واقعاً دردناک بوده است. در سال ۲۰۱۹، او چیزی شبیه »لامین 
یامــال« امروزی بود؛ مهاجمی نوجوان با اســتعداد خیره کننده که یــکی پس از دیگری 

رکوردها را می شکست.
اما حالا، فاتی دیگر جایی در برنامه های بارسلونا ندارد؛ و این واقعیت مدتی ست که روشن 
شده است. متأسفانه، دوران قرضی یک ساله اش در برایتون اصلًاً خوب پیش نرفت؛ نه تنها 
منجر به انتقال دائمی به این باشــگاه نشــد، بلکه علاًقه چندانی هم از سوی دیگر تیم ها 

برای جذب او ایجاد نکرد.
در نتیجه، او تابســتان گذشــته به کاتالونیا بازگشــت و تقریباً تمــام فصل ۲۵-۲۰۲۴ را 
نیمکت نشین بود. در مجموع تنها ۱۱ بازی انجام داد، فقط در ســه بازی از ابتدا به میدان 

رفت، و نه گلی زد و نه پاس گلی داد.
با این حال، به نظر می رســد بالاخره کورســوی امیدی پدیدار شده است. طبق گزارش ها، 
بارســا و موناکو در آســتانه توافق برای انتقال قرضی فاتی در فصل آینده هستند؛ انتقالی 
که بند خرید دائمی نیز خواهد داشت. باشگاه بحران زده از نظر مالی، امیدوار است این بند 
فعال شــود. البته جدایی فاتی برای بسیاری ناراحت کننده خواهد بود، اما واقعیت این است 

که این تصمیم احتمالًا برای همه طرف ها بهترین انتخاب است.
تقویت ۲ پست دفاع کناری

اگر بخواهیم تنها یک پســت در ترکیب بارســلونا را نام ببریم که عمق کافی ندارد، باید 

به مدافعان کناری اشــاره کنیم. »ژول کونده« و »آلخاندرو بالده« در سمت راست و چپ، 
عملکرد فوق العاده ای داشتند و هر کدام هشت پاس گل در فصل گذشته به ثبت رساندند. 
اما به محض غیبت یا نیاز به اســتراحت یکی از آن ها، هم خط دفاعی بارســا آسیب پذیر 

می شود، هم قدرت هجومی اش کاهش پیدا می کند.
بــرای نمونه، »جرارد مارتین« در دیدار برگشــت مقابل اینتر در نیمه نهایی لیگ قهرمانان 
نمایــش قابل قبولی داشــت، اما پس از عملکرد ضعیف در نیمــه اول بازی رفت، بین دو 
نیمه تعویض شــد. همین موضوع باعث شــده تا گمانه زنی هایی درباره بازگشت »الکس 
گریمالــدو«، محصــول آکادمی لاماسیا و مدافع چپ لورکوزن، بــه نیوکمپ قوت بگیرد؛ 

بازیکنی که می تواند رقیبی جدی برای بالده باشد.
در سمت راست نیز، نمایش درخشــان »اریک گارسیا« در سن سیرو ظاهراً دکو را متقاعد 
کرده تا از او به عنوان ذخیره کونده در فصل آینده استفاده کند. اما این تصمیم بیش از حد 
شتاب زده به نظر می رســد. گارسیا مدافع چندپسته ای است که قابلیت بازی در خط میانی 
را هم دارد، اما بارســلونا بهتر است در تابستان، به دنبال جذب یک مدافع راست تخصصی 
باشــد؛ به ویژه اگر »فلیک« هنوز به »هکتور فورت« ۱۸ ساله اعتماد کامل نداشته باشد – 

بازیکنی که فصل گذشته فقط پنج بار در ترکیب اصلی قرار گرفت.

شروع جست وجو برای جانشین اینیگو
عدم موفقیت بارســا در جذب »یوناتان تا« ضربه بــزرگی بود. کمتر پیش می آید که یک 
مدافع وسط در کلاًس جهانی، به صورت آزاد در بازار موجود باشد. حتی خود این ملی پوش 
آلمانی هم تمایل داشــت به نیوکمپ بیاید، اما طبق گزارش ها، به دلیل ناتوانی بارسلونا در 
تضمین ثبت قرارداد، این انتقال به ســرانجام نرسید. در نهایت، تا راهی بایرن مونیخ شد و 

بارسا را با چالشی جدی در خط دفاع تنها گذاشت.
»پائو کوبارسی« پدیده نوجوان و »اینیگو مارتینس« باتجربه، فصل گذشــته زوجی عالی و 
مکمل در قلب دفاع بارسا بودند. اما کوبارسی، با این سن و سال کم، نباید در تمام مسابقات 
اصــلی به میدان برود؛ همان طور که اینیگو با توجه به ورود به ۳۴ ســالگی، توانایی بازی 

در همه دیدارها را ندارد.
البتــه، »رونالد آرائوخو« در ژانویه قراردادش را تمدید کــرد، اما او مدافعی عجیب وغریب 
است: گاهی شبیه یک مدافع طراز اول جهان بازی می کند و گاهی هم اشتباهاتی فاجعه بار 
دارد. همین موضوع باعث شــده گمانه زنی هایی مطرح شــود مبنی بر اینکه شــاید تمدید 
قراردادش بیشــتر با هدف فروش او در تابســتان انجام شده تا بارسا بتواند درآمدی از این 

راه کسب کند.

آخرین فرصت برای نجات آنسو فاتی

قربانیان احتمالی در نیوکمپ
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تیم های ملی ایران و کره شمالی قرار است در هفته دهم و پایانی دور سوم انتخابی جام 
جهانی ۲۰۲۶ )در منطقه آسیا(، امروز )سه شــنبه( از ســاعت ۱۹:۳۰ در ورزشگاه آزادی 
تهــران رودرروی هم قرار گیرند. از حیث حســاسیت رسیدن یا نرسیدن به جام جهانی، 
دیدار فردا کاملًاً تشــریفاتی اســت؛ چرا که صعود ایران به جام جهانی مســجل شده و 
در نقطــه مقابل، کره ای ها هیچ شــانسی حتی برای رسیدن بــه دور بعدی انتخابی هم 
ندارند و قعرنشینی شــان در گروه قطعی شده اما در این بین، حواشی مسابقه بر متن آن 

کاملًاً می چربد.
دو تیم قرار نبود در تهران به مصاف هم بروند و بعد از بررسی و مداقه های انجام شــده، 
تصمیم بر این بود که رویارویی ایران و کره شمالی در مشهد برگزار شود. با توجه به سطح 
جلسات برگزار شده و رایزنی های به عمل آمده، به نظر می رسید که پروژه برگزاری دیدار 
ایران - کره شــمالی در ورزشگاه مدرن امام رضا )ع( مشهد نهایی شده و سفر مهدی تاج 
به مشــهد و بازدید میدانی او از شــرایط و البته دیدار مهم او با امام جمعه مشهد، بیش از 
پیش فضا را برای برگزاری آخرین دیدار تیم ملی در مسیر انتخابی جام جهانی به میزبانی 

ورزشگاه مدرن مشهد فراهم نشان می داد اما به یک باره ورق برگشت!
فدراسیون بیانیه داد؛ کره ای ها گفتند مشهد نه!

ســایت رســمی فدراسیون فوتبال با انتشــار بیانیه ای، خبر عدم برگزاری دیدار ایران - 
کره شــمالی در مشهد را تایید کرد که در آن بیانیه آمده بود: »به دلیل  محدودیت ها در 
پرواز مضاعف تیم  میهمان از جده به ترکیه، ســپس ایران و مسیر برگشــت، همچنین 
تامین به هنگام برخی از سخت افزارهای مدنظر فیفا و کنفدراسیون فوتبال آسیا با عنایت 
به اســتقبال گســترده مردمی برای برگزاری دیدار تیم های ملی ایران و کره شمالی در 

ارزیابی های نهایی، این بازی در شهر تهران برگزار خواهد شد«.
تاج تایید کرد؛ نظر رقیب است در مشهد بازی نکنیم!

مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال هم بعد از بیانیه این فدراسیون در زمینه منتفی شدن 
انجام رویارویی ایران و کره شــمالی در مشــهد، تقصیر را گردن تیــم رقیب انداخت و 
گفت: »با وجود همه این هماهنگی ها، دو مســئله ویژه باعث شد بازی در مشهد برگزار 
نشــود. یکی بحث آماده سازی جدی ورزشــگاه بود که کمک کردند اما بحث اصلی نظر 
کره شمالی بود. آن ها باید در جده بازی کنند، سپس از ترکیه به تهران بیایند و به مشهد 

بروند که گفتند اگر بشــود بازی را در پایتخت برگزار کنیم«.
دروغی که برملا شد؛ کره ای ها به مشهد رفتند و بعد به تهران آمدند!

مســئولان فدراسیون فوتبال در حالی بــه صراحت درخواســت کره ای ها را علت عدم 
برگزاری بازی در مشــهد عنوان کرده اند که کاروان تیم ملی کره شــمالی شب گذشته 
وارد تهران شــد تا مهیای دیدار فردای با ایران شود. اتفاق مهم و جالب آنکه کره ای ها 
با پروازی از مشــهد خود را به تهران رســاندند! طبق برنامه ریزی انجام شــده از سوی 
مســئولان فدراسیون فوتبال این کشور، کاروان کره شــمالی ابتدا عازم استانبول شد، از 
اســتانبول به مشهد سفر کرد و سپس راهی تهران شد تا برای دیدار فرداشب آماده شود 

تا عملًاً مشــخص شود که کره ای ها مشکلی با سفر به مشهد نداشته اند!
در انتظار توجیه جدید؛ »زیرساخت ها فراهم نبود؟«

فرودگاه شهید هاشمی نژاد مشــهد جزو فرودگاه های بین المللی و مطرح ایران محسوب 
می شــود و از همان ابتدا، برنامه پروازها به مشــهد نشــان می داد که ادعای مسئولان 
فدراسیون، پوچ اســت و حقیقت ندارد اما تاکید رئیس و ســپس سخنگوی فدراسیون بر 
مخالفت کره شــمالی با برگزاری بازی در مشــهد، اتفاق عجیبی بود؛ ادعایی که با پرواز 
کره ای ها به مشــهد و ســپس تهران، دروغ از آب در آمد و حالا باید دید توضیح بعدی 
مســئولان فدراسیون در زمینه چرایی عدم برگزاری دوئل ایران - کره شمالی در مشهد 
چیســت و آیا این بار پشت جمله کلیشه ای »زیرســاخت ها فراهم نبود« پناه می گیرند یا 

قرار است از عبارات دیگر مایه گذاشته شود.
در انتظار عذرخواهی فدراسیون

مســئولان فدراسیون فوتبال مســلماً در زمینه برگزاری دیدار ایران با کره شــمالی یک 
عذرخواهی بزرگ بدهکار شــدند؛ چرا که از همان روز نخست که بیانیه فدراسیون صادر 
شــد، مسلم و مشخص بود که عدم حضور کره شمالی در مشهد، صرفاً یک بهانه است و 
حالا بعد از حدود ۲ هفته، این بهانه جویی مســئولان فدراسیون تایید شد. اینکه مسائل 
غیرفوتبالی در انجام بازی در مشــهد دخیل بوده یا به خاطر درخواســت پول از ســوی 
مســئولان فدراسیون، انجام بازی در مشهد منتفی شــده، دقیق مشخص نیست اما پُر 
واضح است فدراسیون باید بیانیه جدیدی بدهد و هم از مردم و اهالی فوتبال عذرخواهی 

کند و هم این بار به شــکل »واقعی« دلیل عدم برگزاری در مشهد را شرح بدهد

جنجالی مثل سفر کاروان کره شمالی از مشهد به تهران

 پدیده زُل زدن به دوربین و دروغ گفتن!

پرسپولیسی ها در حال نهایی کردن خریدهای تابستانی خود هستند تا بتوانند مطابق برنامه 
زمانی مدنظر اسماعیل کارتال، اردوی پیش فصل خود را آغاز کنند. گفته می شود که قرار 
اســت اردوی پیش فصل پرسپولیس به میزبانی کشور ترکیه باشد و اگر اتفاق خاصی رخ 
ندهد، سرخ پوشــان پایتخت از اوایل تیرماه، تمرینات آماده سازی خود را آغاز می کنند تا 
برای شروع فصل جدید لیگ برتر که احتمال از دهه اول مردادماه خواهد بود، آماده شوند

بازیکنان ملی پوش پرســپولیس بعد از اتمام فصل راهی اردوهای ملی شــدند و حالا با 
حداقل استراحت باید خودشان را مهیای حضور در تمرینات پیش فصل کنند. در این میان، 
یک اتفاق ناگوار در دقایق ابتدایی تقابل ازبکستان - امارات، خبری تلخ را برای اسماعیل 
کارتال و هواداران پرســپولیس به همراه شد؛ مصدومیت اوستون اورونوف، موضوعی که 
دیگر البته پرسپولیسی ها به آن عادت کرده اند و در فصل اخیر هم سریال مصدومیت های 

اورونوف سد راه درخشش او در ترکیب سرخ پوشان پایتخت شد.
خداحافظی با اردوی پیش فصل و شاید بازی افتتاحیه!

اورونوف که در ۲ بازی پایانی فصل موفق شــد گل بزند و دوباره نگاه ها را به سوی خود 
جلب کرد، در شــب صعود تاریخی تیم ملی کشــورش به جام جهانی، خیلی زود مصدوم 
شــد و مشخص بود که میزان آسیب دیدگی او نسبتاً شدید است؛ مسئله ای که حالا رسماً 
از ســوی پزشک باشگاه پرسپولیس تایید شــده و باید گفت که اوستون اورونوف، بخش 
مهمی از دوره اردوی پیش فصل را از دست داده و شاید حتی تا هنگام شروع فصل جدید 

لیگ برتر هم نتواند به تمرینات سرخ پوشان پایتخت بازگردد.
دوره درمان مصدومیت جدید؛ ۴ تا ۶ هفته

کمیته پزشــکی پرسپولیس پس از مشــاهده واکنش های بازیکن در لحظه آسیب دیدگی 

و شــرح حالی که در اختیار داشــت، احتمال آسیب درجه دو را مطرح کرده بود ولی طبعا 
هرگونــه اظهارنظر قطعی منوط به نتایج تصویربــرداری ام آر آی بود. دکتر فرید زرینه در 
ارتباط با این موضوع اعلاًم کرد: »بررسی های پاراکلینیکی با پیگیری کادر پزشــکی تیم 
ملی ازبکستان انجام شده است و آن ها به ما اطلاًع دادند؛ بازیکن با آسیب درجه دو روبرو 
است. برای چنین موردی دوره درمان، فیزیوتراپی و بازیابی ۴ تا ۶ هفته ای در نظر گرفته 
می شــود. البته پس از بازگشت بازیکن، باید شرایط او را از نزدیک بررسی کنیم. در حال 

حاضر با طرف ازبکستانی هم در ارتباط هستیم«.
اورونوف به لیست فروش منتقل می شود؟

اســماعیل کارتال نشان داده که روی وضعیت جســمانی بازیکنان تیمش وسواس 
ویــژه ای دارد و عدم ادامه همکاری سرخ پوشــان پایتخت با ایــوب العملود و البته 
بی مِیلی پرســپولیسی ها نســبت به جذب صادق محرمی هم نشأت گرفته از همین 
مسئله است. در چنین شرایطی، با توجه به سریال مصدومیت های اوستون اورونوف، 
احتمال جدایی توافقی و فروش او در پنجره تابستانه بیش از پیش تقویت شده و باید 
دید درباره این مســئله طی روزهای آینده موضع رسمی کارتال و باشگاه پرسپولیس 

چه خواهد بود.

تکراری ترین خبر سال برای پرسپولیسی ها؛

 و دوباره خداحافظ اورونوف!

هواداران استقلاًل خیلی زود حلاًوت و شیرینی قهرمانی در جام حذفی که بعد از یک فصل 
تلخ و کابوس وار، بیش از پیش هم بود، از یادشان رفت؛ چرا که آن ها پیش از پایان فصل و 
رسیدن به فینال جام حذفی، مطالبه شروع پروژه نقل وانتقالاتی تیم شان و استخدام سرمربی 
جدید را داشــتند که مدیران باشگاه وعده پایان فصل را می دادند اما فینال هم برگزار شد و 
اســتقلاًل جام برد ولی خبری از انتخاب سرمربی جدید نیست و در فاصله ۱۱ روز بعد از آن 

قهرمانی، مناقشات همچنان ادامه دار است.
اعضای تیم مدیریتی استقلاًل در زمینه انتخاب سرمربی جدید، اتفاق نظر ندارند و مسئله مهم 
آنکه با وجود طرح اسامی بزرگ حوالی نیمکت استقلاًل، حضور هیچ کدام از آن اسامی نهایی 
نشده اســت. اتفاق مهم تر و البته عجیب تر آنکه برخلاًف تصورات، مخالفت های کلاًرنس 
سیدورف هم چندان کارســاز نبوده و در شــرایطی که قرار بود او در نقش مشــاور ورزشی 
مدیرعامل، نقش محوری در مسیر اســتخدام سرمربی جدید داشته باشد اما آنچه در میدان 

عمل اتفاق افتاده، متمایز با این مسئله است!
بر سر نخواستن »کاریله« دعواست اما ...

عــلی نظری جویبــاری و محمودرضا بابایی، مدیرعامل و عضو هیات مدیره اســتقلاًل طی 
روزهای گذشته سعی کرده اند تا پروژه همکاری با فابیو کاریله را پیش ببرند و گفته می شود 
کار به امضای الکترونیکی قرارداد هم رسیده اســت! جالــب آنکه نام کاریله از حدود ۴ ماه 
پیش و بعد از جدایی پیتسو موسیمانه روی میز آمد و مسلماً نمی توان سرمربی برزیلی را جزو 
گزینه های پیشنهادی کلاًرنس سیدورف دانست و باید از سوی دیگر به این مسئله هم اشاره 

داشت که جامعه هواداری نسبت به استخدام او روی خوشی نشان نداده است.
کاریله در شــرایطی گفته می شود که قرارداد الکترونیکی اش را با استقلاًل امضا کرده و اگر 
آبی ها بخواهند این قرارداد را فسخ کنند باید غرامت بدهند که طبق آخرین خبرها، انتخاب 
او به عنوان سرمربی اســتقلاًل در بدنه مدیریتی باشگاه مخالفانی هم دارد و گفته می شود 
علی تاجرنیا که این روزها در ســفر مکه اســت به همراه مجتبی فریــدونی جزو مخالفان 
استخدام فابیو کاریله هستند. آنچه در این میان اهمیت دارد، از دست دادن زمان است و بعد 
از موضع گیری سفت وسخت هواداران استقلاًل علیه استخدام فابیو کاریله، شرایط پیچیده تر 

از گذشته است.
بازگشت به »سا پینتو«، محتمل ترین پلن مدیران استقلال!

مدیران استقلاًل از یک سو درگیر بررسی شرایط حقوقی منتفی کردن همکاری شان با کاریله 
هستند و از سوی دیگر، گزینه اسم ورسم داری در چنته ندارند تا رو کنند. همین مسئله باعث 
شده تا شرایط بیش از پیش پیرامون نیمکت استقلاًل بحرانی شود. گفته می شود که مدیران 
باشگاه استقلاًل دست به دامان کلاًرنس سیدورف شده اند تا بلکه او بتواند یک گزینه جدید 
معرفی کند و گره کور نیمکت آبی پوشان را باز کند اما چنین اتفاقی هم رخ نداد، تنها پلن مانده 

روی میز استقلاًلی ها، بازگشت به سوی سرمربی سابق است؛ ریکاردو سا پینتو!
سا پینتو خودش را برای حضور در استقلاًل مشتاق نشان داده و در مذاکرات اولیه هم موافقت 
کرده دوباره سکان هدایت اســتقلاًل را برعهده بگیرد. حواشی استخدام کاریله، ناکامی در 
جذب ســرمربی بزرگ، زمان کوتاه باقی مانده، پرونده شکایت سا پینتو از استقلاًل و شناخت 
ســرمربی پرتغالی از فوتبال ایران باعث شده تا همگی دست در دست هم، مسیر بازگشت 
ریکاردو به فوتبال ایران را فراهم کنند و جالب آنکه از زاویه دید هوادار اســتقلاًل هم مرد 
پرتغالی، گزینه مطلوب تری نســبت به فابیو کاریله اســت! البته که باید به این مسئله اشاره 
داشت، سا پینتو یک حکم محرومیت ۴ ماهه در جیب خود دارد که همین حکم می تواند کار 

او در بازگشت دوباره اش به نیمکت استقلاًل را بسیار دشوار کند.
در انتظار ورود آقای رئیس و جمع بندی نهایی

نیمکت اســتقلاًل فعلًاً بلاًتکلیف ترین نیمکت بین تیم های لیگ برتری اســت و مشخصاً 
تا فردا )سه شــنبه( که علی تاجرنیا، رئیس هیات مدیره باشــگاه وارد ایران نشــود، خبری از 
تصمیم گیری نهایی نخواهد بود اما همان طور که گفته شــد، گزینه های روی میز مشخص 
هستند و با توجه به فرصت کوتاه باقی مانده تا شروع فصل جدید، خارج شدن از ۲گانه کاریله-

سا پینتو و رسیدن به یک اسم بزرگ، کمی دور از ذهن به نظر می آید. در چنین شرایطی، باید 
دید تصمیم نهایی چه خواهد بود؛ گذر از طوفان هواداری و رسمی کردن قرارداد همکاری با 
کاریله، امضای قرارداد ســا پینتو یا حرکت به سوی گزینه دیگری؟ پاسخ این سوال احتمالًا 

طی ۴۸ ساعت آینده رسماً مشخص خواهد شد.

سرنوشت مبهم آینده نیمکت استقلال

به مرگ گرفتن و به تب راضی شدن؟
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مونا ربیعیان

فرار اسب ها
»فصل فرار اســب ها« یک فیلم مستند اســت  به کارگردانی محمد صادق 
دهقانی و تهیه کنندگی مهدی قربانپور. تهیه کننده درباره داستان این مستند 
که این روزها مراحل پس تولید را ســپری می کند، گفته: این فیلم مســتند 
به کارگــردانی محمدصادق دهقانی به تولید رسیــده و موضوع اصلی آن 
مهاجرت است، در »فصل فرار اسب ها« با روایت زندگی انسانی هایی مواجه 
هســتیم که زندگی متفاوتی را در تهران تجربه می کنند؛ زندگی جامعه ای 
که زیســتن و سرگشــتگی در پایتخت را به جغرافیای زندگی خود ترجیح 
داده و بــرای ادامه حیات، مهاجرت را به عنوان یــک مزیت پذیرفته اند و 
در اثنای رسیدن به این هدف، به واســطه راننده تاکسی اینترنتی شــدن 
دنیایی از تناقض، ســکوت و صبوری را برای ادامه راه زندگی شان انتخاب 
می کنند. متاسفانه سینمای مســتند ایران، طی سال های گذشته نسبت به 
موضوع مهاجران شهرستانی که شغل تاکسی اینترنتی را برای ادامه زندگی 
انتخاب کرده اند، نپرداخته است و لازم بود از منظر اجتماعی به این موضوع 

مهم پرداخته شود.
او درباره جنبه اجتماعی این مستند مطرح کرد: سعی کرده ایم زوایای جدیدی 
از زندگی مهاجران را در مستند »فصل فرار اسب ها« به نمایش درآوریم مثلاً 
زیســت جمعی افرادی که با تاکسی اینترنتی ارتزاق می کنند، مساله مهم و 
پررنگی  اســت. اینگونه زندگی ها آسیب هایی به همــراه دارند و می توانند بر 
مسائل مختلف جامعه نیز تاثیرگذار باشند؛ این افراد به دلیل شغلی که انتخاب 
کرده اند، از خانواده خود دور می شــوند و به یک زندگی جمعی ورود می کنند. 
این افراد در شهری مثل تهران سرگردانی را تجربه می کنند و گاهی ممکن 

است که خیلی از مناطق آن را بلد نباشند.

قاب

تام کروز همچنان یکه تاز 
سینماهای چین است

»ماموریــت غیرممکن - روزشــمار نهایی« تام کروز 
با فاصله زیاد از فیلم دوم، پیشــتاز گیشــه سینماهای 

چین شد.
ورایــتی نوشــت: »ماموریت غیرممکن - روزشــمار 
نهــایی« پارامونت بــرای دومین آخــر هفته، فروش 
سینماهای چیــن را از آن خود کرد و با فروش ۷۰.۷ 
میلیــون یوانی )۹.۸ میلیون دلاری( بین ۶ تا ۸ ژوئن، 

جایگاه اول گیشه چین را همچنان حفظ کرد.
این فیلم اکشــن با بازی تام کروز تــا به اینجا ۴۶.۹ 
میلیون دلار در چین فروش داشــته و با وجود کاهش 
اکران هــای جدید، جایگاه خود را حفظ کرده اســت. 
از این مبلغ فــروشی ۱.۷ میلیون دلاری از پرده های 

آی مکس به دست آمده است.
در جایگاه دوم فروش سینماهای چین، یک انیمیشن 
چینی با عنوان »ســفر بی پایان عشــق« ۴.۲ میلیون 
دلار دیگــر در دومیــن هفتــه اکرانــش فروخت تا 
مجموع فروشش را به رقم ۱۶.۷ میلیون دلار برساند. 
کارگردانی این انیمیشــن را ژو تینــان و یو آئو انجام 
داده اند و داســتان فیلم که در دهه ۱۹۳۰ چین اتفاق 
می افتد، ماجرای دختری روســتایی را تصویر می کند 

که قدرت کنترل زمان را به دست  آورده است.
فیلم اکشــن و مهیج »بالرینا« هم که اســپین آفی از 
مجموعه »جان ویک« اســت، بــا ۲.۹ میلیون دلار 
فروش در جایگاه ســوم قرار گرفــت. آنا د آرماس در 
نقش یک قاتل انتقام جو، شــخصیت اصلی این فیلم 

است که جا پای جان ویک گذاشته است.
فــروش آخر هفتــه سینماهای چیــن در مجموع ۲۶ 
میلیون دلار بود که نســبت به فــروش ۵۸.۲ میلیون 
دلاری آخــر هفته قبل، کاهش شــدیدی را نشــان 
می دهــد. مجموع فروش سینماهــای چین از ابتدای 
سال تاکنون ۳.۸۸ میلیارد دلار است که در مقایسه با 
همین بازه زمانی از ســال پیش ۲۶.۳ درصد افزایش 

را نشان می دهد.
تام کروز در جریــان تولید فیلم »ماموریت غیرممکن: 
 Mission: Impossible( »تسویه حساب نهایی
The Final Reckoning –( با شــانزدهمین 
پرش با چتر نجات مشــتعل در یک ســکانس هوایی 
پرهیجان، موفق به ثبت رکورد جهانی گینس شد. این 
بدلــکاری نفس گیر در ســکانس اوج فیلم »ماموریت 
غیرممکن: تســویه نهایی« صورت گرفت و کروز بار 

دیگر جسارت بی نظیر خود را به نمایش گذاشت.
»ماموریت غیرممکن: تســویه نهــایی« که به عنوان 
آخرین حضور کروز در نقش ایتان هانت معرفی شده، 
احتمالا این پرش های مشــتعل را به آخرین بدلکاری 
بزرگ او در این مجموعه ۲۹ ساله بدل می کند. با این 
حال، کروز در جشــنواره کن درباره آینده خود در این 
مجموعه اظهار نظر قطعی نکرد و تنها گفت: »دوست 
دارم مــردم این فیلم را ببینند و از آن لذت ببرند. همه 

چیز به این لحظه ختم می شود«
ایــن فیلــم در تعــطیلاًت آخــر هفتــه روز یادبود 
اکران  بــه   )Memorial Day Weekend(
درآمــد و تاکنون با فروش جهانی ۳۶۰ میلیون دلاری 
رکورد جدیدی را بــرای بزرگ ترین افتتاحیه مجموعه 
»ماموریــت غیرممکن« با رقم ۲۰۰ میلیون دلار ثبت 

کرده است.

سکانسسکانس

همدلی؛ اوایل خردادماه، اتاق بازرگانی ایران ســندی 
پیشــنهادی برای تغییر آیین نامه مشــاغل سخت و 
زیان آور ارائه کرد که در صورت تصویب این پیشنهاد، 
مصادیق گروه ب –یعنی کارهای با ماهیت سخت و 
زیان آور – محدود می شود. همچنین پیشنهاد واگذاری 
کمیته مشــاغل ســخت و زیان آور به سازمان تأمین 

اجتماعی از مفاد دیگر این آیین نامه است.
به گفته ی فعالان کارگری، این آیین نامه اقدام دیگری 
از سوی اتاق بازرگانی ایران برای محدود کردن قانونی 
بازنشســتگی های پیش از موعد اســت. پیش تر نیز 
جلســاتی برای تغییر آیین نامه در اتاق بازرگانی برگزار 
شــده بود که آن طور که فعــالان کارگری می گویند، 
پیش نویس این آیین نامه پیشــنهادی در جلسه سوم 
خردادماه در اتاق نوشته شده و نسخه ای از آن به دست 

فعالان کارگری رسیده است.
سعید فتاحی، مشــاور کانون عالی انجمن های صنفی 
کارگران ایران، در واکنش به چنین اقدامی گفت: پشت 
پرده اصلاًح آیین نامه مشاغل سخت و زیان آور به کام 
کارفرمایــان و به ضرر کارگران اســت و چنانکه این 
آیین نامه نهایی شود، کارگران متضرر و سازمان تأمین 

اجتماعی و کارفرمایان منتفع خواهند شد.
او ادامه داد: با رویه ی ســختی که در حال حاضر برای 
پذیرش بازنشســتگی مشاغل سخت و زیان آور وجود 
دارد، بسیاری از کارگران از رسیدن به حقِ قانونیِ خود 
محروم هستند و در این شرایط، تغییر آیین نامه درواقع 

اوضاع آن ها را بدتر خواهد کرد.
فتــاحی بیان کرد: به عنــوان توجیــه، افزایش تعداد 
بازنشســتگی های پیــش از موعد را یــکی از دلایل 
اصــلی بحران صندوق ها دانســته اند. حتی اگر این را 
بپذیریــم بازهم نمی توان محروم کــردنِ کارگران از 
حقوق قانونی شــان را راهی برای حل بحران دانست. 

با چنین آیین نامه ای، کارگری که ســالیان ســال در 
مشــاغل ســخت و زیان آور با آسیب های جسمی و 
روحی کارکــرده مورد ظلم قــرار می گیرد. در حالیکه 
طبق قانون باید کارفرمایــان را وادار به بهبود فضای 

کارگاه و رفع آلایندگی های آن کرد.
این فعــال کارگری افزود: طبق قانــون، کارفرمایان 
کارگاه های دایر مکلف اند ظرف دو سال از تاریخ ابلاًغ 
تصمیم قطعی کمیته یا شــورا حسب مورد نسبت به 
سالم ســازی، کاهش آلاینده ها، ایمن سازی عوامل و 
شــرایط محیط کار مطابق حد مجاز و استانداردهای 
مشخص شــده در قانون کار و آیین نامه های مربوطه 
)مصوب شــورای عالی حفاظت فنی( و ســایر قوانین 
موضوعه در این زمینه اقدام کنند. حالا ســوال ما این 
است که چرا نظارتی بر اجرای این بخش از آیین نامه 
اعمال نمی شود؟ چرا تأمین اجتماعی بر بهبود وضعیت 
کارگاه ها و رفع آلایندگی آن ها نظارت لازم را ندارد تا 
این گونه تعداد بازنشستگی های پیش از موعد را محدود 
کند؟ حتما باید بارِ این مشکل بر دوش کارگران بیفتد؟

فتــاحی گفت: همراهی و هم صدایی ســازمان تأمین 
اجتماعی و اتاق بازرگانی در راســتای حذف برخی از 
مشاغل ســخت و زیان آور و انتقال دبیرخانه مشاغل 
سخت و زیان آور به تامین اجتماعی، اقدامی در راستای 
ضعیف تر کردنِ جایگاهِ کارگران مشــاغل ســخت و 
زیــان آور و محدود کردن آن هــا در مسیر رسیدن به 

حقوقشان است.
او به  عــدم حضور گروه کارگری در چنین جلســاتی 
اشــاره کرد و گفت: در تمامی جلساتی که قرار است 
در رابطه با کارگران تصمیماتی گرفته شــود، حضور 
گروه کارگری الزامی اســت اما شاهدیم که مهم ترین 
تصمیمــات کارگری بدون حضور گــروه کارگری و 
رعایت ســه جانبه گرایی و کاملاً چراغ خاموش گرفته 

می شــود. درحالی کــه در قانون به صراحــت به لزوم 
پایبندی به سه جانبه گرایی اشاره شده؛ یک ضلع ِ این 

مثلث، نمایندگان کارگران هستند.
مشاور کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران 
گفت: دادن اختیارات تام به ســازمان تأمین اجتماعی 
در زمینه تائید بازنشســتگی پیش از موعد، در حالیکه 
این سازمان ذی نفع است و به دنبال کاهش تعداد این 
بازنشســتگی ها، ظلم بزرگی در حق کارگران اســت. 
وقتی تامین اجتماعی ســابقه خــوبی در مورد احقاق 
حقوق کارگران ندارد، چطور با انتقال این دبیرخانه به 
ســازمان می توان حق کارگران را در مشاغل سخت و 

زیان آور به جا آورد؟
او تاکیــد کــرد: انتقال دبیرخانه ســخت و زیان آور و 
دســت بردن به ترکیب حضور اعضــا این کمیته که 
طبق شنیده ها پیشــنهاد شده دو نفر از سازمان تامین 
اجتماعی به عنوان نماینده در آن حضور داشته باشند، 
سبب می شود که راحت تر بتوانند درخواست کارگران را 
رد کنند. در این وضعیت، دست کارگر دیگر به هیچ جا 
نمی رسد و باید ۱۰ سال دیگر به کار سخت و زیان آور 
خود ادامه بدهد تا بتواند بازنشســت شود و این صرفاً 
فقط به معنای ده سال کار بیشتر نیست، بلکه به معنای 
آسیب بیشتر، ناشی از ماندن طولانی مدت در یک کارِ 

زیان آور است.
فتاحی بیان کرد: اخذ تصمیماتی چون افزایش ســن 
بازنشستگی، ابلاًغ بخشــنامه ۱۷۷۷، واگذاری بانک 
رفاه کارگران و… نشــان داده که تصمیمات کلاًن 
در راستای بهبود اوضاع کارگران اخذ نمی شود. اگرچه 
تصمیم گیران معتقدند تمام این تغییرات در راســتای 
بهتر کردنِ اوضــاع کارگران در بلندمدت اســت اما 
ما غیرازاین فکر می کنیم و معتقدیم راه حل مســائل، 

به هیچ وجه سرکوبِ حقوق کارگران نیست.

سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت: طبق مطالعات 
انجام شــده دربــاره میــزان معافیت هــا و یا عدم 
مشمولیت های مالیاتی در کشورمان، حدود ۴۰ تا ۴۵ 
درصدِ تولید ناخالص داخلی مشمول مالیات نیست و 
این عدد از اقتصاد معاف از مالیات است که این عدد 

در بسیاری از کشورها کمتر از ۱۰ درصد است.
مهدی موحدی، سخنگوی ســازمان امور مالیاتی در 
گفت وگــو با خبرنگار اقتصادی ایلنــا درباره اقدامات 
این ســازمان برای ســاماندهی معافیت های مالیاتی 
اظهار داشــت: طبــق مطالعات انجام شــده درباره 
میــزان معافیت ها و یا عدم مشــمولیت های مالیاتی 
در کشــورمان، حدود ۴۰ تا ۴۵ درصدِ تولید ناخالص 
داخلی مشــمول مالیات نیســت و این عدد از اقتصاد 
معــاف از مالیات اســت که این عــدد در بسیاری از 

کشورها کمتر از ۱۰ درصد است.
او ادامــه داد: در ایــران حداقــل ۳ برابــر برخی از 

کشورهای پیشرو این بخش از تولید ناخالص داخلی 
معــاف از مالیات اســت که رقم بالایی محســوب 

می شود.
سخنگوی ســازمان امور مالیاتی گفت: البته اگر فقط 
معافیت ها را در نظر بگیریم و نه  عدم مشمولیت های 
قانــونی؛ این عدد قابل توجه تر خواهد بود، در ســال 
۱۴۰۰ پژوهش هایی انجام شــده که بر اساس نتایج 
آن، به اندازه ۳۰۰ همت صرفا درآمد مالیاتی از دست 
رفته داشــته ایم که البته معافیت مالیاتی از این عدد 

بیشتر است.
موحدی با اشاره به موارد معافیت های مالیاتی که نیاز 
به ساماندهی دارد، افزود: معافیت های مالیاتی مناطق 
کم برخوردار و کمتر توسعه یافته، معافیت های مالیاتی 
مناطق آزاد، شهرک های صنعتی و… مواردی از این 
دســت معافیت های مالیاتی هســتند که سهم قابل 
توجــهی در معافیت ها دارند و در نــوع فعالیت های 

کســب و کار هم مواردی وجــود دارد که بنابر حکم 
قانون مشــمول مالیات می شــود مانند فعالیت های 
نهادهای فرهنگی. همچنین در نوع درآمدی کســب 
می شــود مانند سود ســپرده بانکی، معافیت مالیاتی 
برای اشــخاص حقیقی و حقوقی وجود دارد بنابراین 
با توجه بــه این موارد، معافیت های مالیاتی شــامل 
طیف های مختلفی می شود که می توان در آیتم های 

مختلف آن ها را طبقه بندی کرد.
او با اشــاره به امکان شناســایی میزان معافیت های 
مالیاتی اظهار داشت: اینکه یک فرد حقیقی و حقوقی 
از چه میــزان معافیت مالیاتی برخوردار شــده و چه 
میزان درآمد کســب کــرده در اظهارنامه مالیاتی آن 
ثبت می شود و این اعداد از هم کسر می شوند بنابراین 
به نوعی قابلیت مشخص کردن معافیت های مالیاتی 
و خروجی گرفتن از آن وجود دارد و از همین خروجی 

گیری در سال ۱۴۰۰ به عدد ۳۰۰ همت رسیدیم.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت: برای ساماندهی 
معافیت های مالیاتی لایحه ای تحت عنوان ساماندهی 
معافیت ها و مشوق ها را تهیه کرده ایم که این لایحه 
در کنار ســایر موارد مانند قانون مالیات جمع درآمدها 
به اصلاًحاتی نیاز داشت. این لایحه در دولت گذشته 
بــه مجلس رفت و دوباره در دولــت جدید دوباره به 
دولت برگشــت تا برخی از اصلاًحات انجام شود و در 
دولت چهاردهم متناســب به اصلاًحات، لایحه جدید 

شکل گرفت.
موحدی درباره پیگیری ها درباره وضعیت این لایحه 
در مجلــس ادامه داد: کمیسیــون اقتصادی مجلس 
باید بــرای بررسی لایحه وقت بگــذارد و لایحه در 

کمیسیون اقتصادی در حال رسیدگی است.

با سرکوبِ حقوق کارگران به دنبال حل مسائل نباشید

300همت درآمدهای مالیاتی را از دست دادیم

خبر و نظرخبر و نظر

خبر و نظرخبر و نظر

همــدلی، محققان چینی با اســتفاده از یک ماده 
معدنی به نام تلوریم در فناوری بینایی مصنوعی به 

دستاوردی مهم رسیده اند.
اینترستینگ انجینرینگ نوشته: این پیشرفت احتمالًا 
در آینده به احیای بینایی افراد نابینا کمک می کند و 
حتی ممکن اســت قدرت بینایی را فراتر از مرزهای 

طبیعی آن ارتقا دهد.
محققان دانشگاه فودان در شانگهای یک ایمپلنت 
شبکیه مصنوعی از نانوسیم های تلوریم ابداع کردند. 
به گفته پژوهشگران این سیم ها در موش های نابینا 
کاشتند و آنها به طور معجزه آسایی بینایی شان را به 

دست آوردند.
همچنیــن محققان ایــن فناوری جدیــد را روی 
میمون هــای نابینا آزمایش کردند و شــاهد بهبود 
قابل توجه بینایی این حیوانات بودند. پژوهشــگران 
همچنین نانوسیم ها را در یک میمون بینا کاشــتند 
و مدعی شــدند حیوان توانســت نور مادون سرخ 
را ببیند. این دســتاوردی جالب اســت؛ زیرا به طور 
معمول پســتانداران قــادر به مشــاهده طول موج 

الکترومغناطیسی نیستند.
دلیل این انتخاب تلوریم توسط محققان آن بود که 
این ماده کمیاب ویــژگی فتوالکتریک ایده آلی دارد 
و بــه بیان دیگر می تواند نور را از جمله اشــعه های 
مادون سرخ جذب کند. این رفتار در حقیقت عملکرد 

سلول های دریافت کننده نور در شبکیه سالم را تقلید 
و به عنوان مثال نور را به سیگنال هایی تبدیل می کند 

که مغز انسان به عنوان عکس تعبیر می کند.
پژوهشگران نانوسیم های کوچکی از جنس تلوریم 
باضخامت ۱۵۰ نانومتر یا هزار بار باریک تر از موی 
انسان ابداع کردند. آنها به صورت یک شبکه مشبک 

به نام »شبکه نانوسیم تلوریم« پرورش داده شدند.
این شــبکه یک قالب نانو تشــکیل می دهد که در 
مرحله بعد در شــبکیه میمون های نابینا کاشته شد. 
پس از این فرایند حیوانات مورد آزمایش قرار گرفتند 
و نشــانه های احیای واکنش های مردمک چشم در 

آنها آشکار شد.
کورتکس بصــری این حیوانات همچنین نســبت 
به نور واکنش نشــان داد و آنها توانســتند به منابع 
نور معمولی و مادون ســرخ واکنش نشــان دهند. 
موش هایی که قــبلًاً نابینا بودند طی آزمایش ها در 
زمینه وظایف شناســایی الگوها، عملکردی تقریباً 

مشابه موش ها بینا داشتند.
به گفته محققان این موش ها می توانستند ال ای دی 
مادون ســرخی را ردیــابی و مکان یــابی کنند که 
موش های نرمال قادر به انجام این کار نبودند. این 
ایمپلنت در میمون ها هیچ عارضه جانبی شــدیدی 
نداشــت و در میمون های بینا نیز قابلیت دید مادون 

سرخ را بهبود بخشید.

همدلی؛ عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران 
گفت: سیگار مهم ترین عامل ابتلاً به بیماری های ریوی 
مانند ســرطان ریه اســت؛ آلودگی هوا نیز در بروز این 

بیماری ها نقش دارد.
بــه گــزارش خبرگــزاری مهــر، محســن فرخ پور، 
فوق تخصص ریه و عضو هیات علمی دانشــگاه علوم 
پزشــکی ایران با بیان اینکه بیماری های ریه به چهار 
دســته اصلی تقسیم می شــوند، افزود: اولین دســته، 
بیماری های راه های هوایی مانند آسم و برونشیت مزمن 
است که بسیاری از افراد با آن آشنا هستند و دسته دوم، 
بیماری های بافت ریه همچون فیبروز ریه و عفونت های 

ریوی را شامل می شود.
او افزود: ســومین گروه، بیماری هــای پرده اطراف ریه 
اســت که در مواردی منجر به تجمــع مایع در اطراف 
ریه می شود، پدیده ای که به طور عمومی به »آب آوردن 
ریه« معروف است. دسته آخر، سرطان های ریه هستند 
که در میان مردان شــایع ترین نوع ســرطان محسوب 
می شــود و همچنین یکی از ســرطان هایی اســت که 
بالاترین میــزان مرگ ومیر را به خــود اختصاص داده 

است.
فرخ پــور بــا بیــان اینکه عوامــل مختلــفی در بروز 
بیماری هــای ریوی نقش دارند، ادامــه داد: اما مصرف 
دخانیات، به ویژه سیگار، عامــل اصلی بروز بسیاری از 

این بیماری ها از جمله ســرطان ریه است. آلودگی هوا 
نیز تأثیر بســزایی بر سلاًمت ریــه دارد، چرا که هوای 
استنشــاقی نقش تعیین کننده ای در سلاًمت این اندام 

ایفا می کند.
او درباره ســرطان ریه گفت: ایــن بیماری دارای زمینه 
ژنتیکی ثابت شده ای است، به طوری که برخی تغییرات 
ژنی می توانند فرد را مستعد ابتلاًء به سرطان ریه کنند

ایــن فوق تخصص ریه با تاکید بر اینکه موفقیت درمان 
ســرطان ریه به مرحله ای که بیماری در آن تشخیص 
داده می شود بستگی دارد، افزود: در مراحل اولیه، درمان 
می توانــد بسیار مؤثر و امیدبخش باشــد، اما در مراحل 

پیشرفته تر، میزان اثرگذاری درمان ها کاهش می یابد.
او در خصــوص تفاوت دردهای قلبی و ریوی بیان کرد: 
قلب و ریه دو ارگان مهم در ناحیه قفســه سینه هستند 
که می توانند درد ایجاد کنند و دردهای قلبی معمولًا در 
سمت چپ قفســه سینه ظاهر شده و با فعالیت تشدید 
می شوند. در برخی موارد، این درد به دست چپ انتشار 

پیدا می کند.
عضــو هیات علمی دانشــگاه علوم پزشــکی ایران در 
گفتگــو با برنامــه رادیو سلاًمت اظهار کرد: از ســوی 
دیگــر، دردهای ناشی از بیماری هــای ریوی معمولًا با 
نفس کشیدن و سرفه افزایش می یابند و گاهی با تغییر 

وضعیت بدن، شدت آنها تغییر می کند.

ایمپلنت با یک ماده معدنی بینایی را احیا می کند

بیماری هایی که نفس را به چالش می کشند
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